
 

PROTOKÓŁ NR LXXI/2023 
 

z LXXI sesji RADY MIASTA GDAŃSKA, 

która odbyła się w dniu 14 grudnia 2023 roku 

w Nowym Ratuszu ul. Wały Jagiellońskie 1   

 

 
 
Początek obrad godz. 900 

W sesji na 34 udział wzięło 33 radnych 
   
Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu. 
 
 

PUNKT 1 
 

SPRAWY REGULAMINOWE 
 

AGNIESZKA OWCZRACZAK- Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Witam wszystkich na siedemdziesiątej pierwszej sesji Rady Miasta Gdańska. Witam 

panią Prezydent Aleksandrę Dulkiewicz wraz z zastępcami, panią Sekretarz i panią 

Skarbnik, witam panie i panów radnych. Witam wszystkich, którzy oglądają obrady 

dzisiejszej sesji, a są z nami także dzisiaj, tradycyjnie jako, że sesja grudniowa jest 

sesją przedświąteczną, są z nami harcerze z Komendy Chorągwi i Strzech Hufców 

Gdańskich wraz z Komendą Chorągwi na czele panem Łukaszem Kochanowskim  

i przybyli do nas z Betlejemskim Światełkiem Pokoju. Także zapraszam państwa 

bardzo serdecznie do przodu. Pokój to jest zdecydowanie to, czego na całym świecie 

bardzo w tej chwili potrzebujemy. 

Wystąpienie przybyłych gości.  

PUNKT 1 
 

SPRAWY REGULAMINOWE 
 

AGNIESZKA OWCZRACZAK- Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Bardzo dziękujemy za to światło pokoju na tej sali pokój też często jest bardzo 

potrzebny i przechodzimy do spraw regulaminowych. Na początek sprawdzam  

w programie kworum czy na pewno u wszystkich państwa działa system do 



głosowania, także proszę o zaznaczanie swojej obecności. Stwierdzam, że mamy 

kworum. W takim razie przechodzimy do głosowania wniosków o zmianę porządku 

obrad. Jako pierwszy jest to wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie nadania 

nazwy Rondo związku Podhalan. Jest to druk 1876 w propozycji porządku obrad 

dostali państwu informację, że byłby w pkt 7 podpunkt 9A, ale po ustaleniach  

z Konwentem Seniorów proponuję, żebyśmy to wprowadzili do punktu siódmego 

podpunkt 3A, ponieważ są z nami na sali przedstawiciele Związku Podhalan, których 

witam bardzo serdecznie. A ponieważ dyskusja na temat budżetu będzie z pewnością 

dosyć długa, proponuję, żebyśmy tą jedną uchwałę omówili i przegłosowali wcześniej. 

Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy rondo 
Związku Podhalan (druk 1876);  pkt 7 ppkt 3A 
 

Głosowanie za włączeniem (druk 1876) 

 

Za                        32 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 3A 
 
 
AGNIESZKA OWCZRACZAK- Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Druk 1876 został wprowadzony do punktu 7 podpunkt 3A wniosek o włączenie projektu 

uchwały w sprawie nadania nazwy ulicy Kapitana Józefa Dambka druk 1877 będzie  

w punkcie 7 podpunkt 9A.  

 

Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy ulica  
kpt. Józefa Dambka (druk 1877); pkt 7 ppkt 9A 
 
Głosowanie za włączeniem (druk 1877) 

 

Za                        32 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 9A 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy skwer im. 
Hugo Conwentza (druk 1878); pkt 7 ppkt 9B 



Głosowanie za włączeniem (druk 1878) 

 

Za                        32 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 9B 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie przekazania zgodnie  

z właściwością wniosku Państwa XY z dnia 16 października 2023 roku (druk 1879);  

pkt 7 ppkt 11 

Głosowanie za włączeniem (druk 1879) 

 

Za                        32 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 11 
 

Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie pozostawienia bez 
rozpoznania wniosku Pana XY z dnia 14 września 2023 roku (druk 1880); pkt 7 ppkt 
12 
 

Głosowanie za włączeniem (druk 1880) 

 

Za                        32 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 12 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi Pana 
XY na działanie Gdańskiego Zarządu Dróg i Zieleni (druk 1881); pkt 7 ppkt 13 
 

Głosowanie za włączeniem (druk 1881) 

 



Za                        32 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 13 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi Pani 
XY z dnia 14 czerwca 2023 r. na działalność Prezydenta Miasta Gdańska (druk 
1882); pkt 7 ppkt 14 
 

Głosowanie za włączeniem (druk 1882) 

 

Za                        32 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 14 
 

Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie przeprowadzenia  

z mieszkańcami Miasta Gdańska konsultacji w sprawie zmian statutów dzielnic  

(druk 1883); pkt 7 ppkt 15 

 

Głosowanie za włączeniem (druk 1883) 

 

Za                        32 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 15 
 

Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie zasięgnięcia opinii Rad 

Dzielnic w zakresie proponowanych zmian granic dzielnic (druk 1884);  

pkt 7 ppkt 16 

 



Głosowanie za włączeniem (druk 1884) 

 

Za                        32 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 16 
 
 
Wpłynęły autopoprawki: 

- druk 1846 – pkt 5, 

- druk 1847 – pkt 6,  

- druk 1874 – pkt 7, ppkt 1 

- druk 1875 - pkt 7, ppkt 2 
 
 
Wpłynęły poprawki do druku 1847 złożone przez Klub Radnych Prawa  
i Sprawiedliwości  

- druk 1847 - pkt  6 

 

PUNKT 2  

 

KOMUNIKATY 

 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ- Prezydent Miasta Gdańska   

Dzisiaj bardzo mało komunikatów, nie dlatego, że nic się nie dzieje, ale głównie 

będziemy się skupiać na  budżecie. 2 tygodnie temu oddaliśmy aż 127 nowych lokali 

przy ulicy Piotrkowskiej wybudowanych przez nasz Gdańskie Towarzystwo 

Budownictwa Społecznego, wielu z Państwa radnych także przy tej uroczystości było 

to bardzo ważne, bo czasami na tej sali rozmawiamy o tym, czy sięgamy po pieniądze 

zewnętrzne. Tak sięgamy po pieniądze zewnętrzne. 90% kosztów tej inwestycji to były 

środki z banku Gospodarstwa Krajowego, które skutecznie  wywalczyliśmy. Bardzo się 

cieszę, że jeszcze przed świętami 127 gdańskich rodzin będzie miało swoje nowe 

mieszkanie. Jesteśmy właściwie pomiędzy obchodami. Wczoraj 42 rocznica stanu 

wojennego jutro i w kolejnych dniach 53 rocznica Rewolty Grudniowej. Państwo radni 

na pewno otrzymali też informacje i zaproszenia. Jeśli chcecie oczywiście zachęcam 

także do udziału, między innymi jutro będziemy w różnych miejscach Gdańska. 

Przypomnę, że na 50 rocznicę Rewolty Grudniowej i na 51 w tych miejscach, gdzie 

zginęli ludzie protestujący w 1970 roku pojawiły się w płytach chodnikowych tablice, 



które właśnie upamiętniają ich, co tu dużo mówić męczeńską śmierć, najwyższą ofiarę. 

Zapraszam bardzo serdecznie do tych wydarzeń wokół Świąt Bożego Narodzenia 

mamy całkiem sporo, ale w tradycyjna Gdańska Wigilia dla wszystkich na Długim Targu 

w okolicy Neptuna choinki, którą wspólnie zapaliliśmy 5 grudnia. W najbliższą niedzielę 

o godzinie 16:00 zapraszam wszystkich do wspólnego bycia razem podzielenia się 

chlebem. W tym roku także odpowiadając na liczne głosy także mieszkańców 

organizujemy Gdański Sylwester, ale nie jedną duże wydarzenie, tylko 2 mniejsze, 

także wychodząc naprzeciw temu, o czym często rozmawiamy w Gdańskiej Radzie 

Miasta w 2 dzielnicach naszego miasta to Jar Wilanowski na Gdańskim Chełmie oraz 

plaża przy molo w Brzeżnie. Szanowni Państwo już za miesiąc, 5 rocznica śmierci 

pana Prezydenta Pawła Adamowicza; zaplanowaliśmy tradycyjnie spotkanie 13 

stycznia o godzinie 19:00 przy tablicy upamiętniającej miejsce śmierci pana 

prezydenta w okolicy między Kratownicą a Bramą Wyżyną, ale także inne wydarzenia, 

promocja książki wieczór dla przyjaciela, spotkania, rozmowy, dyskusje. Natomiast 

tego 13 grudnia wszystkich bardzo serdecznie zapraszam spotkajmy się, złóżmy 

kwiaty, oddajmy hołd, pomyślmy o panu prezydencie Pawle Adamowiczu 13 stycznia 

godzina 19:00 potem zapraszam bardzo serdecznie tradycyjnie do Bazyliki Mariackiej, 

także tam między wyznaniowa modlitwa a po niej koncert; z różnymi myślę ciekawymi 

osobami, osobistościami polskiej sceny muzycznej, ale także koncert będzie 

przeplatany cytatami z różnych wystąpień pism pana prezydenta Pawła Adamowicza. 

Dzisiaj bardzo krótko, jeśli chodzi o komunikaty, bo mamy budżet przed sobą do 

przyjęcia i wieloletnią prognozę finansową na kolejne lata.  

 

PUNKT 3 

OŚWIADCZENIA KLUBÓW RADNYCH 

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR- Przewodniczący Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Bardzo dziękuję szanowna pani Przewodnicząca, szanowna pani Prezydent, szanowni 

państwo Wiceprezydenci, pani Skarbnik, pani Sekretarz, drugie koleżanki i koledzy  

radni, a przede wszystkim drogie mieszkanki, mieszkańcy, którzy nas dzisiaj oglądają 

przed ekranami komputerów to pierwsza taka najbardziej chyba nas wszystkich 

ciesząca informacja. No ale trzeba o tym powiedzieć, no nie sposób o tym nie 

powiedzieć. Wszyscy cieszymy się z powołania nowego Premiera nowego rządu  

i myślę, że to jest ta nasza też w kontekście dzisiejszej dyskusji o budżecie, nasza 

nadzieja i na przyszły rok i na kolejne lata, że będzie w końcu z sympatią z życzliwością 

patrzył w kierunku samorządów, że Gdańsk nie będzie już miastem odpychanym,  

pomijanym zwłaszcza przy podziale różnego rodzaju środków. Tylko w końcu 

nareszcie gdańszczanki i gdańszczanie doczekali się swojego wymarzonego rządu  

i myślę, że my jako klub radnych Koalicji Obywatelskiej mamy szczególny mandat, 

żeby to powiedzieć, ponieważ ponad 72% gdańszczanek i gdańszczan zagłosowało 

na Koalicję 15 października zagłosowało na nową większość parlamentarną, czyli 

prawie 3/4 głosujących. Co ważne, przy frekwencji 81,5% gdańszczan także jest to no 

śmiało mogę powiedzieć, że nowy rząd nowy premier to wymarzony rząd, 



zdecydowany i miażdżącej większości gdańszczanek i gdańszczan i trzymamy kciuki 

i życzymy powodzenia. Drodzy państwo na dzisiejszej sesji, tak jak pani prezydent 

wspomniała najważniejszym tematem będzie budżet i o tym dyskusja będzie  

w kolejnych punktach. Natomiast jest też kilka innych ważnych uchwał. Zawsze kiedy 

widzimy, że uchwały spotykają się z pewną sympatią z pewnym zrozumieniem to nas 

bardzo cieszy i tak jest tak mam wrażenie też po tej dzisiejszej państwa obecności, za 

którą dzisiaj na sali dziękuję. W przypadku inicjatywy nadanie nazwy Rondo Związku 

Podhalan, którą jako Klub Radnych Koalicji Obywatelskiej zgłosiliśmy, którą w imieniu 

klubu pilotowała w dużej mierze radna Anna Golędzinowska. Skąd taka nazwa i skąd 

miejsce? Jest to rondo w rejonie Alei Armii Krajowej, ulicy Kartuskiej, ulicy 

Gronostajowej, dlaczego akurat  ta część miasta, a nie inna po II wojnie światowej 

Górale Podhalańscy przybyli na  tereny obecnego Gdańska właśnie w okolice, gdzie 

nadajemy rondu nową nazwę symbolem  tego przyjazdu górali podhalańskich w to 

miejsce, gdzie  jest dzisiaj  obecnie funkcjonująca gazdówka, która dziś w dzielnicy 

Jasień służy za miejsce promocji kultury podhalańskiej, ale też może przede wszystkim 

za miejsce spotkań mieszkanek i mieszkańców Gdańska. I bardzo się cieszę, że 

możemy państwa dzisiaj na sesji gościć i dziękujemy, że państwo przybyli. To jedna  

z ważniejszych uchwał poza budżetem, którą dzisiaj będziemy podejmować, ale nie 

jedyna z ważnych uchwał. Musimy też zwrócić uwagę na ważną rzecz. Uchwała 

wprawdzie o charakterze intencyjną, ale niezwykle ważna; w Gdańsku bardzo myślimy 

o seniorach, seniorach, o tym, żeby żyło im się w Gdańsku jak najlepiej, żeby 

dostosowywać też miasto do tej zmiany demograficznej w tym znaczeniu, że seniorki 

seniorów jest podobnie jak w innych dużych europejskich miastach coraz więcej.  

I dlatego też ja się bardzo cieszę i myślę, że to jest jeden z bardzo dużych, 

tegorocznych 2023 roku sukcesów pani wiceprezydentki Moniki Chabior, która 

przygotowała uchwałę w sprawie przystąpienia gminy Miasta Gdańska do globalnej 

sieci Miast i Gmin przyjaznych starzeniu przy Światowej Organizacji Zdrowia. Myślę, 

że to będzie świetny forum wymiany myśli, wymiany praktyk, jak uczynić duże 

europejskie miasto, jakim jest Gdańsk jeszcze przyjaźniejszym miastem dla seniorek  

i seniorów w kontekście budżetu. Chciałem powiedzieć tylko o jednej, no myślę bardzo 

ważnej rzeczy, która wprawdzie jest ujęta w budżecie w tym znaczeniu ma związek  

z budżetem, ale ma też związek z już podjętymi uchwałami dotyczącymi kontynuacji 

gdańskiego programu ochrony zdrowia psychicznego, o którym w październiku 

głosowaliśmy, a przed głosowaniem jeszcze wspólnie z panią prezydent i z panią 

przewodniczącą komunikowaliśmy na konferencji prasowej. Gdański Program 

Ochrony Zdrowia Psychicznego to szereg działań, ale myślę, że warto, żeby państwo 

zapamiętali jeden ważny adres strony internetowej www.wsparciewgdańsku.pl tam jest 

zagregowane zebrane w jedno miejsce z możliwością wyszukiwania również po 

dzielnicach wszystkie działania, które są podejmowane i przez miasto, i przez 

organizacje pozarządowe, które z miastem Gdańskiem współpracują właśnie między 

innymi w ramach tego gdańskiego programu ochrony zdrowia psychicznego, który jest 

oparty na 3 filarach na prewencji, interwencji, koordynacji, właśnie w tym miejscu 

znajdą państwo punkt zaczepienia, kontakt do tego, żeby w razie takiej potrzeby z tych 

finansowanych współfinansowanych przez miasto Gdańsk przedsięwzięć skorzystać. 

Jednym z takich przedsięwzięć, które wprawdzie również opiera się w dużej mierze na 

działaniu organizacji pozarządowej Fundacji Fosa, ale też prywatnych podmiotów.  

To niebieskie trampki, niebieskie trampki- to projekt realizowany dotychczas w Forum 



Gdańsk właśnie tam, gdzie komunikowaliśmy z panią prezydent o kontynuacji 

Gdańskiego Programu Ochrony Zdrowia Psychicznego, ale obecnie również w drugiej 

lokalizacji w Galerii Metropolia na poziomie minus jeden. To jest taka przestrzeń dla 

młodzieży, tak aby młodzież miała gdzie spotykać się, gdzie wejść, posiedzieć, 

pobawić się, porozmawiać, zagrać w bilard, zagrać na konsoli, zagrać w planszówki, 

a przy okazji, jeśli jest taka potrzeba, to też są tam ludzie, którzy różnego rodzaju 

pomoc na rzecz młodzieży świadczą i to już drugie takie miejsce w Gdańsku, które 

oczywiście w skali budżetu, nad którym będziemy dzisiaj procedować. To są to są 

środki zdecydowanie mniejsze niż na różne duże inwestycje, ale to są przedsięwzięcia, 

o których trzeba mówić głośno przedsięwzięcia, do których należy zachęcać  

i informować po to też, żeby ta wiedza docierała do jak najszerszego grona 

mieszkanek i mieszkańców. Także ja państwa Jeszcze raz serdecznie zapraszam na 

stronę wsparciewgdańsku.pl i życzę wszystkim owocnych obrad.  

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Pani prezydent, demokratycznie wybrana w 2019 roku. Witam serdecznie Pani 

Przewodnicząca, Wysoka Rado wybrana demokratycznie w 2018 roku  

w demokratycznym państwie prawa Rzeczypospolitej Polskiej. Witam serdecznie na 

ostatniej sesji 2023 roku. Na wstępie pragnę poprosić wszystkich państwa, abyśmy 

dzisiaj właśnie teraz tu na forum Rady Miasta uczcili minutą ciszy ofiary stanu 

wojennego i ofiary  grudnia 70 roku, bo to dzięki ich poświęceniu dzisiaj możemy 

świętować, debatować w wolności tu właśnie w mieście Gdańsku. Na koniec 2023 roku 

staramy się podsumować ten rok, staramy się porównać go z innymi latami, które już 

mi dawno minęły żeby znaleźć pewną bazę, sięgamy nawet dekadę wstecz i tak, kiedy 

sobie przypomnimy jeśli chodzi o budżet naszego miasta, to w 2012 roku dochody 

wyniosły 2,7 miliarda. W 2015 2,6 miliarda, więc ta kwota lekko się wahając była na 

tym poziomie, a dzisiaj dochody miasta to jest 3,9 miliarda złotych i nawet jeżeli 

uwzględnimy skumulowaną inflację, to możemy powiedzieć, że dochody budżetu 

miasta prześcignęły inflację, która przez ten czas męczyła Polskę i Polaków. Dochody 

prześcignęły tą inflację pani prezydent, a wydatki to już pani prezydent kontroluje to 

jak każdy nasz domowy budżet, tak samo i pani prezydent musi kontrolować, na co 

wydaje. Widać, że pieniędzy nie brakowało. Widzimy to potem, co przez te 8 lat  

w mieście się wydarzyło przez ostatnią dekadę przez 10 lat, na co pan miasto ponosiło 

wydatki, na co nie poszczęściło pieniędzy, a więc nie wśród mieszkańców Gdańska 

jeżeli powiemy Pani Prezydent Wysoka Rado, że miasto się przez ten czas rozwijało  

i mieszkańcy żyją dostatniej lepiej, bo o tym tu dzisiaj była również mowa no to właśnie 

to jest efekt wzrostu dochodów budżetu miasta Gdańska. A jeżeli pani prezydent tu 

wspomniała, a jakie były wydatki, to zdajemy sobie sprawę, że surowce energetyczne, 

które w Europie są najdroższe w całym świecie, to już każdy z nas potrafi sobie znaleźć 

na to odpowiedź, dlaczego tak się właśnie dzieje, że w Unii Europejskiej surowce 

energetyczne są droższe niż gdziekolwiek. W świecie natomiast dzisiaj w tej w tej takiej 

doniosłej sesji, gdzie kończymy rok, staramy się podsumować naszą pracę, tym 

bardziej, że to jest rok, kiedy właściwie zbliżamy się do końca naszej kadencji. Została 

ona w sposób nadzwyczajny, przedłużona do kwietnia, ale praktycznie dla nas ten plan 

zamyka się w tym roku i dzisiaj w takim codziennych spotkaniach z mieszkańcami 

podsumowujemy ten okres, rozmawiając w dzielnicach w naszych okręgach 

wyborczych, rozmawiając z mieszkańcami mówimy o szczegółach, mówimy  



o szczegółach, ale tutaj dzisiaj pragniemy właśnie to podsumować czy ta nasza praca 

pięcioletnia czy dobrze środki wykorzystaliśmy. I w tych uchwałach, które państwo 

widzieliście w ciągu roku, podejmowaliśmy to były uchwały zarówno o dochodach, jak 

również o wydatkach i to mieszkańcy w najbliższym czasie zapewne ocenią, jak te 

pieniądze zostały wydatkowane i czy słusznie, bo te nasze postulaty o to, żeby 

wspierać budownictwo komunalne w różnych formach, żeby korzystać ze środków 

zewnętrznych, żeby absorbować środki zewnętrzne w ten sposób multiplikować środki 

przeznaczone na inwestycje były słuszne i dzisiaj mieszkańcy oceniają, oceniają swój 

komfort życia, warunki podróżowania w mieście, czy to komunikacją miejską, czy 

samochodami oceniają, jaki postęp dokonał się przez tą dekadę i przez 5 lat naszej 

ostatniej kadencji. Z najlepszymi życzeniami  radosnych świąt Bożego Narodzenia  

i wszystkiego najlepszego w nowym roku dla wszystkich mieszkańców naszego 

miasta. Przede wszystkim zdrowia, przede wszystkim radości bliskości spędzenia 

bliskości w bliskości naj wśród najbliższych świąt i radości z tego, czego dokonaliśmy 

przez ostatnie 5 lat. Życzymy jako klub radnych Prawa i Sprawiedliwości państwu.  

BEATA DUNAJEWSKA – Przewodnicząca Klubu Wszystko dla Gdańska  

Pani Przewodnicząca drogie koleżanki, drodzy koledzy Szanowni internauci. 

Spotykamy się dzisiaj na bardzo ważnej sesji. Po raz ostatni w tej kadencji uchwalimy 

budżet Miasta Gdańska. To nie jest budżet naszych marzeń. To budżet naszych 

możliwości skonstruowany zgodnie z naszą gdańską dewizą herbową. Odważnie, ale 

z rozwagą. Pani Prezydent bardzo za taki budżet dziękujemy. Biorąc pod uwagę to, co 

działo się przez ostatnich 8 lat  jakie problemy, z jakimi problemami zmagała się 

Polska. Po pierwsze pandemia COVID. Po drugie zbrodnicza agresja Rosji na Ukrainę. 

Ale to przecież nie wszystko. Dziwne plagi spadały również na nasz kraj ze strony  

rządu Zjednoczonej Prawicy. Inflacja to po pierwsze nie wiadomo, dlaczego rząd 

Zjednoczonej Prawicy upierał się przy tym, żeby nie otrzymać z Unii Europejskiej 

pieniędzy z KPO a pieniądze z KPO to jest 160 miliardów złotych, miały posłużyć na 

rozwój na popchnięcie polskiej gospodarki w momencie, kiedy ona tego najbardziej 

potrzebowała, czyli w czasach po pandemii, w czasach, gdy spirala inflacji rosła. 

Zamiast postarać się o pieniądze z KPO, rząd Zjednoczonej Prawicy zajmował się 

głównie propagandą, ale również rozwalaniem polskiego systemu sprawiedliwości. 

Szanowni Państwo tak jak powiedziałam, budżet jest budżetem naszych możliwości. 

Budżetem, który został skonstruowany z rozwagą. I jeszcze w kwestii budżetu 

wydarzyła się taka wydaje mi się już historyczna sytuacja po raz pierwszy. Ja myślę, 

że w przeciągu ostatnich 15 lat nie byłam świadkiem takiej sytuacji, ale zdarzyło się 

moim zdaniem to po raz pierwszy klub Prawa i Sprawiedliwości zgłosił pod poprawki 

budżetowe. Bardzo dużo poprawek. Nie zamierzam ich tutaj komentować, bo niektóre 

z nich wydają mi się oderwane od rzeczywistości, natomiast chciałabym powiedzieć  

o jednej, szczególnie ta poprawka mnie mocno zdumiała z życzeniem Prawa  

i Sprawiedliwości mielibyśmy na tej sesji zlikwidować Gdański Fundusz Filmowy, bo 

odebranie całych pieniędzy temu Funduszowi oznacza jego likwidację. Fundusz 

powstał 2 lata temu. I moim zdaniem w społeczeństwie obywatelskim bardzo ważne 

jest to, żeby pieniądze wydawać transparentnie, a nie ma bardziej transparentnego 

sposobu rozdawania, dzielenia pieniędzy na firmę w Gdańsku niż Fundusz Filmowy. 

Gdański Fundusz Filmowy to  jest taka rzecz, która nie jest tylko dla artystów, nie jest 

tylko dla twórców z Gdańskim Funduszem filmowym wiążą się również miejsca pracy. 



Nie każdy operator, nie każda pani makijażystka, która się zajmuje filmem czy 

produkcją filmową, wyjechała, chciała wyjechać do Warszawy, została w Gdańsku. 

Zostali ci ludzie, zostali w Gdańsku, żeby tutaj żyć i płacić podatki dzięki Funduszowi 

Filmowemu, dzięki temu, że zaczęliśmy w Gdańsku produkować filmu ci ludzie znaleźli 

pracę. A to jest bardzo ważne, bo oni mając tutaj pracę, zostaną z nami na zawsze. 

Mam taką Radę dla autora czy też autorów tej poprawki, żeby zanim będą chcieli 

kreować życie kulturalne, politykę kulturalną miasta Gdańsk spełnili kilka parametrów 

żeby kształtować politykę kulturalną, trzeba znać się na kulturze nie tylko na 

programach Willa Plus trzeba przede wszystkim mieć mandat społeczny. Szanowni 

Państwo, jeżeli wygracie kiedyś wybory w Gdańsku, a myślę, że to nie nastąpi, to 

będziecie sobie likwidować co będziecie chcieli. Dzisiaj ja z tego miejsca powiem, że 

naszej zgody na takie działania nie ma. Jest taki moment w roku że wszyscy myślimy 

o tym, co wydarzy się w 2024 roku. Wchodzimy w ten rok pełni nadziei, że wreszcie 

nadejdą czasy, kiedy rząd centralny jak państwo nazywali polski rząd, będzie  

z przychylnością patrzył na samorządy, że Gdańsk nie będzie miastem, które się omija, 

pomija, które nie jest dotowane w żaden sposób z pieniędzy budżetowych. Więc myślę, 

że w ten rok 2024 podchodzimy z wielkim optymizmem, korzystając z okazji Szanowni 

Państwo, bo tak jak powiedziałam, jest to ostatnia sesja budżetowa, ale też ostatnia 

sesja w roku korzystając z tej okazji, chciałabym wszystkim tutaj zgromadzonym 

koleżankom i kolegą, ale też internautom, Prezydent, Pani Przewodniczącej i wice 

prezydentom złożyć najlepsze życzenia, ale przede wszystkim podziękować 

gdańszczankom i gdańszczanom, którzy w tym roku 2023 roku zrobili nam taką 

ogromną ja nie powiem, że to była niespodzianka taką ogromną radość, że  81% 

gdańszczanek i gdańszczan poszło na wybory, zmieniając naszą rzeczywistość tym 

wszystkim ludziom, którzy opowiedzieli się za zmianami. Bardzo dziękuję, życzę 

wszystkiego najlepszego, ale również życzę wszystkiego najlepszego tym, którzy nie 

głosowali za zmianami, ludziom, którzy zagłosowali na Prawo i Sprawiedliwość czy na 

Konfederację bo jest taki moment, że powinniśmy wszyscy uwierzyć, że nie ma  

2 krajów, że jest jedna Polska i jeden naród. Uwierzcie państwo w to bo tak naprawdę 

jest.  

 
 

3A)w sprawie nadania nazwy rondo Związku Podhalan (druk 1876); 
 

                          Komisja wiodąca: K. Kultury i Promocji – pozytywna 
 

PIOTR BORAWSKI - Z-ca Prezydenta ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu 

Referuję dzisiaj druk numer 1876 w sprawie nadania nazwy ronda  w dzielnicy Jasień 

Ronda Związku Podhalan nasze miasto jak państwo doskonale wiecie szczyci się tym, 

że jest położone nad morzem, to nas wyróżnia, ale myślę, że wyróżnia nas także to, 

że właściwie 10 km prostej linii od linii brzegowej są wzgórza Morenowe; Wzgórza 

Morenowe, które dochodzą nawet do 170 m nad poziomem morza, więc ten nasz 

krajobraz jest naprawdę wyjątkowy i już po II wojnie światowej Podhalanie osiedlili się 

na Gdańskim jasieniu po to, żeby właśnie na tych pagórkach jasieński ich 

przygotowywać, uprawiać tą ziemię wypasać owce po to, żeby przygotowywać 



żywność dla również mieszkanek i mieszkańców naszego miasta. Natomiast dzisiaj 

Związek Podhalan to wyjątkowo prężna instytucja, która w dzielnicy Jasień jest 

doskonale znana myślę, że wszystkim radnym, bez wyjątku, z którego klubu wszyscy 

na nich możemy zawsze liczyć na wszystkich uroczystościach w tej dzielnicy, dziękując 

im za tym za to, że tak świetnie zasymilowali się w naszym mieście i tak wiele wnoszą 

zwłaszcza do tego naszego dzielnicowego jasińskiego kolorytu. Postanowiliśmy 

wspólnie z radnymi Koalicji Obywatelskiej zainspirowała nas przede wszystkim radna 

Anna Golędzinowska, żeby takie rondo właśnie w tej dzielnicy w pobliżu miejsca gdzie 

ta pierwsze osiedlenia miały miejsce  nazwać i właśnie w pobliżu właściwie, Alei Armii 

Krajowej, ulicy Kartuskiej i Gronostajowej chcielibyśmy właśnie takie  rondo nazwać. 

Są z nami przedstawiciele tego związku. Bardzo się cieszę, że wynosicie tyle kolorytu 

do tej naszej dzielnicy i bardzo dziękuję za wszystko, co robicie dla Miasta Gdańska. 

Myślę, że ta nazwa będzie świetnym podsumowaniem i zwieńczeniem  

i podziękowaniem właśnie za to, co się dzieje. Dziękuję serdecznie i proszę Wysoką 

Radę o nazwanie ronda związku Podhala. 

Głosowanie  (druk 1876) 

Za                      33 
Przeciw               0 
Wstrzymało się  0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LXXI/1820/23 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie nadania nazwy rondo Związku Podhalan 

 

z dnia 14 grudnia 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 2  do niniejszego protokołu 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska   

Tak jak mówiłam, na początku są z nami przedstawiciele Związku Podhalan na czele 

z Prezesem oddziału Gdańskiego panem Mirosławem Adamczykiem.  

Mirosław Adamczyk 

Przemówienie Prezesa Gdańskiego Oddziału Związku Podhalan.  

 



AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska   

Tak jak już pan prezydent Borawski mówił tu szczególne podziękowania należą się 

radnej Annie Golędzinowskiej, która od samego początku tą sprawę prowadziła. Nie 

ma jej dzisiaj z nami ze względów zdrowotnych pewnie ogląda albo słucha, także 

pozdrawiamy ją wszyscy bardzo serdecznie.  

I przechodzimy do punktu czwartego, który jest już związany z przyjęciem wieloletniej 

prognozy finansowej oraz uchwaleniem budżetu Miasta Gdańska na 2024 rok. Tutaj 

procedura jest jak co roku. Na początek wystąpienie pani prezydent, a potem 

informacja o projekcie budżetu oraz o opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej, która 

będzie przedstawiona przez panią Skarbnik także poproszę o zabranie głosu panią 

prezydent Aleksandrę Dulkiewicz w sprawie przyjęcia wieloletniej prognozy finansowej 

gminy Miasta Gdańska i uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2024 rok. 

4.Wystąpienie Prezydent Miasta Gdańska Aleksandry Dulkiewicz w sprawie 
przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska i uchwalenia 

budżetu Miasta Gdańska na 2024 rok. 
 
ALEKSANDRA DULKIEWICZ- Prezydent Miasta Gdańska  
Przepraszam pani Przewodnicząca, ale pan prezes mi tu zainspirował przecież różne 

działania, także myślę, że to jest ważny element też zobaczcie naszej Gdańskiej 

tożsamości przecież tak często mówimy, że nasze miasto tworzą przychodźcy  

z różnych stron. Pewnie o tej tradycji podhalańskiej aż tak wiele nie wiemy czy nie 

mówi się publicznie, a myślę, że zarówno ta dzisiejsza uchwała, jak i to co pan 

przewodniczący przed chwilą powiedział też pokazuje, jak bardzo z różnych stron 

ludzie tworzą nasze miasto.  

Szanowni Państwo, przechodząc do projektu budżetu Gdańska na rok 2024, ale także 

wieloletniej prognozy finansowej na lata 2024 -2025 od razu chciałabym zaznaczyć, 

że do obu tych dokumentów złożyliśmy także autopoprawkę. Później autopoprawki, bo 

do obu do obu projektów uchwał. Pani Skarbnik będzie je szczegółowo omawiała, 

natomiast ja przechodzę do prezentacji i do wystąpienia o tych obu dokumentach. 

Myślę, że to, co jest chyba najważniejsze, to próba przywrócenia równowagi 

budżetowej po polskim ładzie. Ja czasem mówię, że to jednak bezład bo demolka 

finansów miasta Gdańska, ale także wielu samorządów po polskim ładzie jej skutki 

będziemy odczuwać jeszcze bardzo, bardzo długo. Ale pierwszy projekt budżetu od 3 

lat z minimalną nadwyżką operacyjną. I to nie jest tak, że nagle pojawiło się bardzo 

dużo pieniędzy, które pokrywają wszystkie bieżące potrzeby. My te potrzeby po prostu 

ścinamy, kiedy robiliśmy pierwszą przymiarkę do projektu budżetu i we wrześniu 

spotkaliśmy się w gronie moich zastępców, Pani skarbnik, pani Sekretarz to wydatków 

projektu wydatków z różnych wydziałów biur jednostek było ponad 900 milionów do 

ścięcia. Udało nam się, przepraszam, ponad 800 milionów do ścięcia. Udało nam się 

po ścinać, ale to nie znaczy, że tych potrzeb nie ma po prostu różne potrzeby są 

realizowane w mniejszym zakresie i ja wiem, że kiedy słyszymy hasło potrzeby, to nic 

nam nie staje przed oczyma, a mi stają chociażby seniorzy czy osoby wymagające 

wsparcia codziennie i liczba godzin właśnie dla asystentów, którzy wspierają ją ich  

w tym, czy staje mi chociażby przed oczyma kwestie, o których na pewno będziemy 

także rozmawiać kwestie, chociażby związane z komunikacją publiczną. Czy powiem 



też wprost, kwestie związane z wynagrodzeniami, kiedy przy szalejącej inflacji 

regulacje wynagrodzeń, chociaż o inflację są naprawdę niemożliwe przy tym stanie 

finansów naszego miasta. Nadal brak rekompensaty ubytków z PIT. To jest jeden  

z tych skutków zmian zarówno podatkowych, wprowadzonych tak zwanym polskim 

ładem, ale także wcześniejszych zmian podatkowych. I uwaga, w tym roku za chwilę 

o tym szczegółowo będę mówić. W tym roku w przyszłym roku, ale wiemy, że te 

pieniądze mają wpłynąć rząd zwraca nieoprocentowaną pożyczkę, którą zaciągną od 

mieszkańców Gdańska, czyli wpływy z Pitu i Citu 73 miliony złotych, które zostały 

wypracowane przez podatników Miasta Gdańska w 2022 roku. Mamy je otrzymać  

w 2024 roku konia z rzędem temu, kto zna taką instytucję finansową, która bierze sobie 

pieniądze czy to jest 73 miliony czy inne i na 0% je zabiera komuś innemu. Także 

bardzo ważna rzecz 1,5 miliarda złotych na rozwój naszego miasta Wieloletniej 

Prognozie Finansowej to konsekwencja także i tu dziękuję za państwa także liczny 

udział w przygotowaniu programów rozwoju do strategii Miasta Gdańska 2030. Jak 

państwo wiedzą, zakończyliśmy konsultacje społeczne. Chcemy wysokiej Radzie efekt 

tych konsultacji społecznych, ale także programy rozwoju przedstawić na sesji 

styczniowej, natomiast na dzisiaj limity wydatków do roku 2050 roku podnosimy o 1,5 

miliarda złotych. To nie znaczy, że te pieniądze dzisiaj mamy w budżetach. To są także 

te możliwości, które dobrego gospodarka finansowa, za którą bardzo dziękuję także 

pani Skarbnik, pozwala czuć nam się bezpiecznie i pozwala myśleć także o zaciąganiu 

kredytów czy innych środków dłużnych.  

Teraz parę zdań ogólnych o wieloletniej prognozie finansowej. Tak jak mówiłam, 

obejmuje ona lata do 2050 roku. Aktualizujemy dochody podatkowe z podatku od osób 

fizycznych, jak i od firm bazująca na kwotach przesłanych oczywiście przez 

Ministerstwo finansów. Co bardzo ważne, kwota długu aż do 2050 roku jest utrzymana 

na bezpiecznym poziomie. I w żadnym roku nie przekracza 50% dochodów.  O 1,5 

miliarda złotych przed chwilą mówiłam to właśnie limity na wydatki inwestycje, projekty. 

Zapisane w ramach programów rozwoju. Na razie w dokumentach finansowych  

w projektach od 2025 roku miała już się pojawić 2 lata temu, ale co roku przez 

Ministerstwo Finansów ten środek jest przesuwany subwencja rozwojowa na 

inwestycje.  My wielokrotnie jako przedstawiciele gmin mniejszych większych 

przedstawiciele samorządów mówimy, że my wolelibyśmy, żeby finanse samorządów 

były prostsze. Zwiększenie udziałów w PIT, zwiększenie udziału w CIT być może udział 

w wacie jest to trudne, a nie dawanie subwencji czy jednorazowych już tych 

przysłowiowych czeków, które są przyznawane na niejasnych zasadach i nie można 

niczego tak naprawdę zaplanować bo albo czek dostaniesz, albo go nie dostaniesz. 

Nam bardzo mocno zależy na stabilizacji na kwestii zaplanowanego rozwoju, tak żeby 

także mieszkańcy Gdańska wiedzieli, co nas czeka w najbliższej przyszłości. I co 

bardzo ważne limity na inwestycje. Mam nadzieję, że będą rosły w ślad za umowami 

na dofinansowanie projektów z funduszy zarówno krajowego planu odbudowy innych 

funduszy unijnych i innych programów krajowych, jak chociażby przykład, o którym 

mówiłam w poprzedniej prezentacji. Kwestie związane z  nowymi mieszkaniami to też 

są środki, które wtedy, kiedy je pozyskujemy, wpływają do budżetu, do budżetu miasta 

i wtedy zwalniają to, co mamy zarezerwowane w budżecie miasta na ten cel. Szanowni 

Państwo, taki punkt widzenia od roku 2020. Chcę wam powiedzieć, że to mój piąty 

budżet. Piąty budżet przygotowywany z tą ekipą z moimi współpracownikami i żaden 



nie był tak trudny, choć mówię, że ten jest ciut lepszy od tego ubiegłego roku. Jak 

widzicie, deficyt mniejszy, ale ciągle całkiem spory, bo wynoszący wtedy, kiedy po 

stronie wydatków mamy 5 miliardów 120 milionów złotych po stronie dochodów niemal 

4 miliardy 600 deficyt wynosi ponad pół miliarda złotych i myślę, że to jest też bardzo 

ważna rzecz. To przepraszam jedna uwaga tylko do pana przewodniczącego 

Koralewskiego- myślę, że każdy, kto planuje także budżet domowy, tak samo budżet 

miasta musi widzieć zarówno stronę dochodową, jak i wydatkową. I rozumiem, że pan 

może mieć uwagi do tego, jak pieniądze w mieście wydajemy natomiast większość 

wydatków to są koszty stałe, na które nie mamy wpływu. Inflacja, ceny energii, rosnące 

wynagrodzenie minimalne, które wpływa na wszystko tak naprawdę na ceny 

wszystkiego w naszym mieście, więc trzeba zawsze widzieć stronę wydatkową i stronę 

dochodową i wtedy możemy mówić o  kondycji tutaj. Myślę, że na tym wykresie to 

dobrze widać, jak bardzo właśnie wydatki to jest ta czerwona kreska- rozjeżdżają się 

z dochodami. Myślę, że to też ważny ujęcie. Zobaczcie nawet w tym trudnym roku 

Covidowym 2020 roku nie było tak źle, prawda jest taka i tu się zgadzam rosną 

dochody, chociaż w 2023 były mniejsze dochody rosną, ale wydatki rosną 

nieproporcjonalnie szybciej niż  dochody.  

Teraz kwestia wydatków bieżących i myślę, że to jest coś bardzo, bardzo ważnego. 

Mieliśmy taki cel założony, żeby wypracować nadwyżkę operacyjną. Wynosi ona 31 

milionów złotych. Bardzo niewielka nadwyżka operacyjna, ale ona daje nam możliwość 

zaciągania zobowiązań dłużnych na inwestycje; bez nadwyżki operacyjnej nie 

możemy tego robić. Zobaczcie w ubiegłym roku mieliśmy deficyt operacyjny na 

poziomie 34,5 miliona złotych w projekcie budżetu na rok przyszły wypracowaliśmy 

nadwyżkę operacyjną i tu po raz pierwszy taki slajd, bo po raz pierwszy mamy do 

czynienia właśnie z rozliczeniem podatku pit i CIT, czyli tych zmian, które skutkowały 

w 2020 od 2022 roku. W 2022 roku otrzymaliśmy 132,2 miliona rekompensaty 

utraconych dochodów. To ta fioletowa część to są dochody z Pitu, czyli od osób 

fizycznych ta zielona to CIT- my mamy jako miasto udział w CIT nie za wielki, dużo 

większy ma samorząd województwa i zobaczcie państwo w 2024 roku tak naprawdę 

tą nadwyżkę operacyjną mamy zaplanowaną dzięki temu, że 27 milionów z pitu i 46,6 

milionów z citu to jest to, co Ministerstwo Finansów, o czym nas informuje, było więcej 

wypracowane w 2022 roku. Tutaj u nas w Gdańsku, przez naszych gdańskich 

przedsiębiorców, przez gdańskich podatników i dostajemy to z dwuletnim 

opóźnieniem. Myślę, że na tej sali jest także wielu przedsiębiorców i każdy rozumie 

skutki tego, że dostajesz pieniądze bez waloryzacji 2 lata później. 

 Szanowni Państwo, struktura wydatków w budżecie wydatków bieżących, jak zawsze 

największa część tego tortu to są wydatki związane z oświatą i wychowaniem. Niemal 

40% miliard 710 milionów złotych. Druga największa część to transport i łączność. Za 

chwilę będę to bardziej szczegółowo omawiała i trzeci największa część to wydatki 

związane z polityką z polityką społeczną. Teraz jeśli chodzi o część majątkową budżetu 

na rok 2024. Tak to jest, że jesteśmy na końcu tak naprawdę perspektywy finansowej 

unijnej. Mam nadzieję, że w kolejnych latach od 2025 roku ten udział wydatków 

majątkowych będzie większy, bo dla nikogo udział wydatków majątkowych na 

poziomie niecałych 15% w wydatkach ogółem nie jest satysfakcjonujący, bo wydatki 

majątkowe to tak naprawdę jest zawsze inwestycja coś co generuje rozwój. Ale dzisiaj 

jesteśmy kończymy właściwie projekty finansowane z Unii Europejskiej, dlatego też ta 



różnica między rokiem dwudziestym, trzecim a dwudziestym czwartym jest taka duża. 

I teraz przykład kilku usług, które w ubiegłym roku państwu prezentowałam i to jest 

myślę też taki slajd, który bardzo bym chciała, żeby także pan przewodniczący 

Koralewski zobaczył, bo to pokazuje, jak rosną wydatki, bo bardzo często mówimy  

o tym, że dochody rosną tak rosną, ale zobaczcie, jak bardzo rosną wydatki nauka 

ucznia w technikum. 1,5 tysiąca więcej. Ale w tych 16 ponad tysiącach z budżetu 

państwa, czyli z subwencji oświatowej, otrzymujemy połowę. Reszta jest z budżetu 

miasta; opieka w DPS w domu pomocy społecznej nad osobą z niepełnosprawnością 

intelektualną. Tutaj wzrost prawie 14000 zł X 1 osobę. Utrzymanie basenu na Chełmie, 

wzrost o 400000 zł. Funkcjonowanie bardzo popularnej  linii tramwajowej numer  

6, wzrost o ponad 2,5 miliona złotych.  

I teraz Szanowni Państwo, chwilę chciałabym zatrzymać się nad największą częścią 

naszych wydatków, czyli związanych z edukacją. Tu przypomnienie jak stosunek 

subwencji oświatowej do tego, co dokładaliśmy z budżetu miasta, wyglądał od roku 

2020. Zazwyczaj to była połowa i tutaj muszę zwrócić uwagę, że bardzo się cieszymy, 

bo rzeczywiście ten stosunek w roku 2024 jest lepszy 56%. Subwencja oświatowa  

w sumie na edukację, tak jak mówiłam miliard 710 milionów, ale i to jest bardzo, bardzo 

ważna kwota. Proszę, może tego tak dobrze nie widać ta tabelka umieszczona pod 

wykresem kołowym, jeśli zsumujemy te pierwsze 4 pozycje, te pierwsze 4 pozycje to 

są wynagrodzenia nauczycieli i wynagrodzenia pozostałych pracowników oświaty 

pochodne od wynagrodzeń i wynagrodzenia, o czym często w dyskusji publicznej nie 

pamiętamy wynagrodzenia pracowników przedszkoli. Jeżeli te 4 kwoty sumujemy, to 

wychodzi nam miliard 104 miliony złotych. Tymczasem subwencja oświatowa wynosi 

963 miliony, czyli jej subwencja oświatowa nie pokrywa nawet wynagrodzeń. Dlatego 

wierzymy bardzo i mam nadzieję, że nasza pomorska pani poseł, która została Minister 

Edukacji pani Barbara Nowacka. Jesteśmy w dialogu także z pomorskimi posłami. 

Mieliśmy spotkanie w październiku i o tym także rozmawialiśmy wielokrotnie i mamy 

nadzieję, że subwencja oświatowa będzie chociaż w 100 procentach pokrywała 

wydatki związane z wynagrodzeniami.  

Teraz druga największa pozycja to komunikacja miejska. Szanowni Państwo, ten 

stosunek pamiętacie ci radni, którzy są tutaj trochę dłużej były takie czasy, kiedy 

komunikacja publiczna trzymaliśmy się bardzo twardo tego, żeby dopłata z budżetu 

nie przekraczała 50%. No jak widzicie 5 lat to się nie udaje. Mamy w roku 2024 to co 

jest dopłatą z budżetu miasta to  66,3% całości kwoty. Natomiast szacowany wpływ 

zakładany wpływ z biletów to 33,7%. W sumie na komunikację publiczną planujemy  

w 2024 roku wydać 661300000 zł. Ważny wskaźnik, o którym często także wiem, że 

na komisjach budżetowych, ale często o tym rozmawiamy kwota długu to niecałe 

niewiele ponad 38% w stosunku do dochodów ogółem, ale bardzo ważny jest ten 

wskaźnik spłaty zobowiązań. Maksymalny liczony dla Miasta Gdańska wskaźnik spłaty 

zobowiązań zgodnie z ustawą o finansach publicznych to 13,24%. W tym budżecie  

z tymi wydatkami z tymi dochodami wynosi 3,94, czyli jesteśmy naprawdę  

w bezpiecznej sytuacji finansowej, a to wszystko dlatego, że naprawdę czekamy, aż 

otworzy się możliwość sięgania po zewnętrzne środki unijne. Po to trzymamy 

bezpieczny ten wskaźnik zadłużenia, żeby mówiąc krótko, móc także się zadłuża. 

Dodając do tego środki unijne po to, żeby kontynuować rozwój naszego miasta. Proszę 

też zwróćcie państwo uwagę na tą na tę tabelę i to, jak bardzo sytuacja 



makroekonomiczna kwestia wachlowania stopami przez Radę polityki Pieniężnej, jak 

bardzo także wpływa na odsetki od kredytów, które mamy dzięki zapobiegliwości 

moich współpracowników, pani Skarbnik. Większość kredytów mamy ze stałą stopą 

procentową, ale zobaczcie państwo. Odsetki od kredytów ze zmienną stopą 

procentową w roku 2023 to było ponad 37 milionów, natomiast w 2024 to będzie ponad 

92 miliony, czyli prawie 60 milionów więcej w samych odsetkach. Właśnie ze względu 

na zmiany dotyczące stóp procentowych. Ocena ratingowa miasto Gdańsk zawsze 

miało ocenę przyznawaną nieco lepszą o punkt lepszą niż państwo polskie, ale nigdy 

nie może tak być, że w tym ratingu miasto może mieć więcej niż ten rating krajowy.  

W roku 2023 mamy, a minus już od 2022 to, a minus jest zawsze z ostrzeżeniem 

właśnie mówiącym o tym, że finanse publiczne są zdestabilizowanie; finanse 

samorządu są zdestabilizowanie i niestety nie można przewidzieć przyszłości i to 

niezależne agencje ratingowe. Tak chyba Fitch nas badał. W dokumentach jest  

to zapisane i właśnie konsekwentnie te ostrzeżenia się pojawiają.  

Szanowni Państwo, wiele słyszymy o krajowym planie odbudowy. Przypomnę, że  

w skali kraju to jest 158 miliardów złotych. Kiedyś państwo także mieli takie tabliczki 

tutaj ta lewa strona sali. Ile to tych pieniędzy z krajowego planu odbudowy poprzedni 

rząd załatwił. Dzisiaj widzę, że tabliczki są inne, bo chyba dlatego, że po prostu te 

środki nie zaczęły jeszcze płynąć, ale 30% z tych środków z jest przeznaczony dla 

samorządów. Zarówno środki bezzwrotne, ale są w nich także te, które pewnie każdy 

mniej lubi, bo są pożyczki. Wiadomo, że każdą pożyczkę trzeba zwrócić kilka 

projektów, które mamy przygotowane. Część z nich to projekty już bardzo 

zaawansowane, gotowe do uruchomienia w roku 2024, z jednej strony to 22,3 miliona 

złotych w ramach programu przygotowanego w ramach KPO  „maluch plus” 548 

nowych miejsc żłobkowych. Myślę, że to też bardzo, bardzo ważny aspekt 

funkcjonowania społecznego naszego miasta. 11 milionów na utworzenie branżowego 

centrum umiejętności dla przemysłów. Jak wiedzą państwo, my bardzo konsekwentnie 

wykorzystując różne środki, także środki unijne środki dystrybuowane przez 

Marszałka, wspieramy szkolnictwo zawodowe, szkolnictwo branżowe, wydarzenie, 

które miało także miejsce EuroSkills we wrześniu i tak dalej i tak dalej to kolejny punkt, 

który kolejny projekt, który ma właśnie wspierać szkolnictwo zawodowe i branżowe. 

6 milionów złotych na wymianę pieców i wymianę pieców i na OZE oraz co bardzo 

ważne jeden z programów, który  także współfinansuje powstawanie mieszkań 

komunalnych, mamy przygotowany projekt tutaj dofinansowanie jest na poziomie 30 

milionów. Wkład własny, czyli z budżetu gminy, to 60 milionów złotych. Ma wystarczyć 

na  188 mieszkań przy ulicy Wieżyckiej w Gdańsku. Tylko kilka przykładów gotowych 

projektów wtedy, kiedy środki z krajowego planu odbudowy zostaną uruchomione. Jak 

wiemy, pan premier jest dzisiaj na szczycie unijnym w Brukseli. Mam nadzieję, że 

Premier z Gdańska przywiezie także dobre wieści nie tylko dla Polski, ale także  dla 

naszego miasta. Inne środki to po lewej stronie to także fundusze unijne programy 

krajowe, program Feniks, działanie związane z zabezpieczeniem 

przeciwpowodziowym z kwestiami właśnie związanymi z gospodarką wodno -

kanalizacyjną patrzę tutaj głęboko w oczy pani radnej Lodzińskiej tu między innymi 

kanał ulgi dla Potoku Strzyża, Przepompownia Rudniki, kładka nad potokiem Oliwskim, 

kanalizacja deszczowa ze zbiornikiem retencyjnym w ulicy Ostrzyckiej-  to tylko kilka 

przykładów z tego działania w ramach programu Infrastrukturę i środowisko dawnego 



Infrastruktura i Środowisko. Dzisiejszy Feniks. Inne przykład działania to Dom 

Literatury cały kompleks naprzeciwko Poczty Polskiej przy ulicy Sierocej. Wszyscy, 

którzy tamtędy przechodzą, widzą, że trwają intensywne prace, rewaloryzację. Tutaj 

wartość tego projektu to 77 milionów złotych, z czego ponad 45 milionów to właśnie 

środki z Unii Europejskiej. I 3 projekty z polskiego ładu. Dosłownie 3 bo na tyle  na tyle 

we wszystkich edycjach, w których mogliśmy startować, bo w niektórych duże miasta 

czy stolice województw były wykluczone. Przypomnę, że dostaliśmy okrągłe Zero na 

ratowanie zabytków, no wielu, wielu innych programach. Natomiast w tych chyba z 10 

Edycjach panie prezydencie, ile było edycji polskiego ładu? No chyba z 10. W sumie 

z tych 10 edycji otrzymaliśmy środki na 3 projekty; jeden, który trwa już dosyć 

dynamicznie. Myślę, że to zwłaszcza mieszkańcy Osowej widzą przebudowa, 

modernizacja ulicy Kielnieńskiej. Wartość tego projektu to 63,5 miliona złotych, a 60,4 

właśnie pochodzi z budżetu państwa. Z programu Pis tak się nazywa Pis. Polskie 

inwestycje strategiczne. Drugi projekt, który także już trwa, to zaprojektuj i wybuduj 

pierwszy odcinek pierwszy etap Nowej Świętokrzyskiej wartość tego projektu to  81,5 

miliona złotych, w tym 65 milionów z budżetu państwa i trzeci bardzo ważny projekt 

dla rozwoju portu, ale także dla rozwoju portu, ale także bezpiecznego wywożenia 

towarów z portu, tak, żeby nie kolidowało to z komfortem życia mieszkańców Gdańska. 

Jeden z kilku, bo tych projektów było złożonych więcej. Jeden, który otrzymał 

dofinansowanie właśnie z programu PIS. Polskie Inwestycje Strategiczne to projekt 

rozbudowy układu drogowego w porcie północnym. Wartość projektu 69,9 miliona 

złotych, a dofinansowanie wynosi 68,5.  

I teraz przykładowe różne działania z różnych dziedzin  naszego życia. 900000 więcej 

wozokilometrów w przyszłym roku, 10 nowych autobusów wodorowych. Mamy 

nadzieję, że pierwsze z nich przyjadą już na początku roku. 12000 więcej godzin  

w opiece nad osobami wymagającymi wsparcia, 20 nowych miejsc w Domach Pomocy 

Społecznej. Choć co też bardzo ważne i tu zespół, pani prezydent Chabior 

przygotowuje się do deinstytucjonalizacji. Czyli czegoś, co nas wszystkich także czeka 

tego, żeby rzeczywiście polityka społeczna była świadczona jak najbliżej, najlepiej  

w miejscu zamieszkania tych, którzy muszą z niej korzystać. 116 milionów złotych tu 

ktoś mówił, że już podsumowujemy powoli także kadencje; 116 milionów złotych na 

projekty dla organizacji pozarządowych. Jednym z postulatów także moich wyborczych 

było powyżej 100 milionów dla organizacji pozarządowych to już drugi rok, kiedy te 

100 milionów przekraczamy. To są projekty zarówno w obszarze społecznym, 

kulturalnym, sportowym. Tutaj także właśnie zachęcałam Związek Podhalan do tego, 

żeby startowali właśnie w różnych konkursach na granty wtedy, kiedy realizują projekty  

z zakresu właśnie dziedzictwa, kultury czy innego obszaru. Sport dzieci i młodzieży  

w 2018 roku na ten cel przeznaczyliśmy 3,2 miliona złotych. W projekcie konsekwentny 

wzrost co roku coraz więcej pieniędzy, ale w 2024 roku to 7,2 miliona złotych. Program, 

o którym wspominał pan przewodniczący Klubu Koalicji Obywatelskiej, ale także pani 

Przewodnicząca Komisji Spraw Społecznych o 30% wzrost wydatków na projekty  

z zakresu zdrowia psychicznego ochrony zdrowia psychicznego to właśnie chociażby 

wspomniany projekt Niebieskie Trampki, ale ich jest znacznie, znacznie więcej. I coś, 

co państwo znajdą w autopoprawce, którą złożyliśmy do projektu budżetu. Po wielu 

rozmowach z policją, ci, którzy widzą, jak długo niestety trwa chociażby remont 

Komendy Miejskiej na Nowych Ogrodach, gdzie właściwie w połowie roku został 



zatrzymany z powodu braku pieniędzy w policji i czekają, aż w nowym roku pojawią 

się i kolejne środki. Zdecydowaliśmy o tym mam nadzieję, że państwo tę poprawkę 

przyjmą niemal 700000 zł. na przywrócenie posterunku policji przy ulicy Piwnej 

miejsca, który nie będzie stuprocentowym komisariatem, będzie miejscem, gdzie będą 

mogły być odbierane interwencje, oby ich było jak najmniej mieszkańców miasta. 

Myślę, że to też taki postulat ważny dla bezpieczeństwa w Śródmieściu naszego 

miasta. Teraz kilka przykładów inwestycji, które pojawiają się zarówno w budżecie, ale 

przede wszystkim Wieloletniej Prognozie Finansowej to 120 milionów złotych dla 

Gdańskich Nieruchomości. Myślę, że to jest takie miejsce, któremu wielu z państwa 

radnych się bacznie przygląda. To 120 milionów złotych na remonty przebudowy, 

rewitalizację to wszystko, co jest potrzebne. Oczywiście tych pieniędzy mogliby 

spożytkować jeszcze więcej, gdyby nie szczupłość kadr trwający uzgodnienia jak 

państwo wiedzą, to, co dzisiaj przede wszystkim tworzy substancję należącą do 

Gdańskich Nieruchomości, to w większości obiekty zabytkowe. Wiele z nich i wiele, 

także projektów rewitalizacyjnych niestety musieliśmy odłożyć w czasie chociażby  

z zintegrowanych inwestycji terytorialnych. Kwestia rewitalizacji Placu Wałowego na 

Starym Przedmieściu czy chociażby w Nowym Porcie ze względu na przedłużające się 

uzgodnienia, a właściwie niemożność uzgodnienia z urzędem Konserwatorskim 

Wojewódzkim Pomorskim Konserwatorem Zabytków. Niestety po niektóre środki nie 

możemy sięgnąć i musimy je zwracać, ale to, co dobre to kontynuujemy chociażby 

działania na Biskupiej Górce, ale także 13 budynków na starym Chełmie i rewitalizacja 

Orunii to 12 budynków. Projekt, który wprowadzaliśmy do WPF jesienią tego roku, to 

pieniądze na budowę szkoły na Morenowym Wzgórzu, ale także przygotowujemy się 

do modernizacji tTatru Miniatura pierwsze pieniądze, które rezerwujemy to są 

pieniądze niezbędne na wykonanie projektu. To milion złotych. Inne inwestycje 

infrastrukturalne to to, co państwo radni już o tym wiedzą. Przygotowujemy ten projekt, 

przygotowujemy się bardzo dobrze do niego. To 28 milionów złotych na projektowanie 

kolei na Gdańsk Południe ponad 6 milionów złotych to na przebudowy ulic takich jak 

Starowiślna, Żeleńskiego, Zamenhofa, dokańczamy projektowanie trasy Tramwajowej 

Gdańsk Południe Wrzeszcz na odcinku od Piecek Migowa do  Wrzeszcza. Projekt 

będzie gotowy w przyszłym roku. Także projektujemy drogę tramwajową, linię 

tramwajową wzdłuż ulicy Klonowej ponad prawie 4 miliony złotych na remont mostu 

na Ostrowiu. Ci z państwa, którzy nie są z branży stoczniowej portowej, może do końca 

nie wiedzą, ale to jest naprawdę kluczowy most także dla rozwoju przemysłu 

stoczniowego i tego obszaru. Pół miliona złotych na projekt remontu mostu wzdłuż 

ulicy Siennickiej.  

Kolejny aspekt, który także ma odzwierciedlenie w finansach w projekcie budżetu  

i w projekcie WPF. Jakiś miesiąc temu, także z udziałem państwa radnych, 

przedstawialiśmy efekty naszych konsekwentnych działań dotyczących wizji Zero 

wypadków śmiertelnych z udziałem pieszych, mniej chronionych uczestników ruchu 

drogowego. Myślę, że te liczby pokazują dane od roku 2009 do 2022 pokazują  jak 

bardzo nasze różne działania i inwestycyjne, ale także zmiany organizacji ruchu 

powodują, że jest po prostu na drogach w Gdańsku bezpieczniej to oczywiście także 

projekty edukacyjne. To wszystko wpływa na poprawę bezpieczeństwa. Myślę, że 

spadek o 62% wypadków z udziałem pieszych czy ogólna liczba ponad 47% mniej 

wypadków drogowych, ale myślę, że to, co najważniejsze, 76% mniej ofiar 



śmiertelnych wypadków drogowych mówią same za siebie. Dlatego też z jednej strony 

z inicjatywy i we współpracy z radą dzielnicy Oliwa będziemy rozpoczynali 

przygotowanie planu zrównoważonej mobilności właśnie dla obszaru Oliwy. 

Kontynuacja budowy progów zwalniających. Azyle dla pieszych, tu ukłon do okręgu 

wyborczego pani przewodniczącej na zaspie w ulicy Hynka, ale także kolejne zmiany, 

które poprawiają bezpieczeństwo ruchu pieszych.  

Szanowni Państwo, podsumowując projekt budżetu na rok 2024 i Wieloletniej 

Prognozy Finansowej do roku 2050 roku rosną wydatki na komunikację zbiorową, 

remonty mieszkań komunalnych na utrzymanie zieleni mamy nieustający wzrost cen 

usług i materiałów. To nie jest tak, że inflacja zniknęła. To, że jest mniejsza, to 

oczywiście cieszy, bo ceny rosną wolniej, ale rosną wpływ podwyżek wynagrodzeń.  

I dla nauczycieli na wysokość dotacji dla placówek nie samorządowych regulacja 

wynagrodzeń dla pozostałych pracowników samorządowych w tym roku także 

uruchomimy Port Czystej Energii. Nowe autobusy we flocie i co bardzo ważne, także 

rozpoczęcie budowy szkoły na Morenowym Wzgórzu.  

Szanowni Państwo, bardzo proszę Wysoką Radę o przyjęcie projektu budżetu na rok 

2024 oraz Wieloletniej Prognozy Finansowej; w mojej ocenie mój zespół, moi 

współpracownicy zrobiliśmy wszystko co możliwe, żeby zaspokoić przy tych trudnych 

warunkach finansowych zewnętrznych różne potrzeby mieszkańców Gdańska, ale 

także z troską patrząc w przyszłość kwestie rozwojowe dla naszego miasta, dla 

naszego Gdańska. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Dziękuję bardzo pani prezydent, panie przewodniczący, proponuję, żebyśmy przeszli 

przez te wszystkie formalności, które są związane z tą uchwałą i potem rozpoczęli 

dyskusję. Jeżeli możemy tak zrobić. Poproszę teraz o panią skarbnik w punkcie  

5 mamy uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej gminy Miasta 

Gdańska druk 1846 z autopoprawką poproszę panią skarbnik o zreferowanie również 

tej autopoprawki i przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej.  

5. Uchwała w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta 
Gdańska (druk 1846 + autopoprawka); 

 

 

• opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej. 
 

Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
                              K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                              K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
                              K. Samorządu i Ładu Publicznego – pozytywna 
                              K. Edukacji – pozytywna 
                              K. Rodziny i Polityki Społecznej - pozytywna 
                              K. Kultury i Promocji – pozytywna 
                              K. Sportu i Turystyki – pozytywna 
                              K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 

 

 



IZABELA KUŚ – Skarbnik Miasta Gdańska  

Najpierw opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej do przedłożonego projektu 

Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2024 -2050 i tak uchwałą numer 174 łamane 

przez P 211 łamane przez F łamane przez jeden rzymskie łamane przez 23 składu 

orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku z dnia 27 listopada 2023 

roku w sprawie opinii o projekcie uchwały o Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta 

Gdańska na lata 2024- 2050 skład orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej  

w Gdańsku pozytywnie zaopiniowało projekt uchwały o Wieloletniej Prognozie 

Finansowej Miasta Gdańska na lata 2024- 2050. W uzasadnieniu czytamy 

następującym w dniu 15 listopada 2023 roku do Regionalnej Izby Obrachunkowej  

w Gdańsku wpłynął projekt uchwały w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej gminy Miasta Gdańska. Analiza treści opiniowanego dokumentu wykazała, 

że projekt uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej został opracowany 

zgodnie z wymogami określonymi w artykule 100 226 227 i 228 ustawy o finansach 

publicznych. Skład orzekający stwierdził, że wielkości zaplanowanych wydatków 

bieżących w latach 2024- 2050 nie przekraczają dochodów bieżących. W związku  

z powyższym należy stwierdzić, że została zachowana relacja określona w artykule 

242 ustęp jeden wyżej przywołanej ustawy o finansach publicznych. W dalszej 

kolejności skład orzekający dokonał analizy spełnienia w 2024 roku relacji określonej 

w artykule 242 ustęp jeden ustawy o finansach publicznych. Z powyższych przepisów 

wynika, że organ stanowiący jednostki samorządu terytorialnego nie może uchwalić 

budżetu, w którym planowane wydatki bieżące są wyższe niż planowane dochody 

bieżące powiększone o przychody, o których mowa w artykule 217 ustęp 2 punkt  

5, 7 i 8 ustawy. Skład orzekający stwierdził, że w roku 2024 zaplanowane dochody 

bieżące są większe od wydatków bieżących o kwotę 30999284 zł. Wobec powyższego 

skład orzekający uznał, że relacja wynikająca z  przywołanych wyżej przepisów 

zostanie spełniona. Także w pozostałych latach objętych Wieloletnią Prognozą 

Finansową relacja, o której mowa wyżej, zostanie zachowana. W wyniku analizy 

projektu wieloletniej prognozy finansowej pod względem merytorycznym skład 

orzekający stwierdził, że dług jednostki z tytułu zaciągniętych i planowanych do 

zaciągnięte do zaciągnięcia zobowiązań w roku 2024 wyniesie miliard 593173253 zł, 

co będzie stanowić 34,66 planowanych na ten rok dochodów budżetu miasta. 

Dokonując analizy danych zawartych w projekcie wieloletniej prognozy finansowej, 

biorąc pod uwagę zarówno ciążącej, jak i planowane do zaciągnięcia zobowiązania, 

skład orzekający stwierdził, że w 2024 roku wskaźnik spłat zobowiązań z  powyższych 

tytułów został zaplanowany w wysokości 3,94% przy dopuszczalnym limicie spłat 

zobowiązań na ten rok wynoszącym 14,13%. Również w latach następnych wskaźnik 

planowanych wielkości spłat nie przekracza dopuszczalnych górnych wysokości. 

Wobec powyższego skład orzekający stwierdza, że nie zostanie przekroczony 

wskaźnik określony w artykule 243 ustawy o finansach publicznych. Skład orzekający 

analizując objaśnienia przyjętych wielkości dochodów uznaje je za realnie 

uzasadnione w objaśnienia zawarto również informacji o wielkościach planowanych do 

zaciągnięta do zaciągnięcia przychodów budżetu z podaniem ich poszczególnych 

źródeł i planowanego celu ich wykorzystania. Wielkości zaplanowanych rozchodów 

poszczególnych latach wynikają z harmonogramu spłat dotychczas zaciągniętych 

zobowiązań oraz możliwości finansowych jednostki w latach 2024 -2050. Mając 



powyższe na uwadze skład orzekający postanowił, jak w sentencji. Dziękuję. To jeśli 

chodzi o opinie do projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej pani prezydent w swojej 

prezentacji omówiła najważniejsze cechy Wieloletniej Prognozy Finansowej. Do tego 

druku została złożona autopoprawka, którą chciałabym w przynajmniej  

w najważniejszych cechach omówić. I tak. W uzasadnieniu do uchwały wprowadza się 

zmiany dotyczące poziomu wydatków majątkowych oraz źródeł ich finansowania. 

Przyjmując nowe brzmienie Wieloletniej  Prognozie Finansowej przewiduje się  

w latach 2024-2030 wydatki majątkowe w wysokości 3 miliardy 793 miliony złotych  

i harmonogram ich realizacji jest podany w uzasadnieniu. Zmieniają się harmonogramy 

realizacji przedsięwzięć wcześnie ujętych w wieloletniej prognozie finansowej. Te są  

z jednej strony skutkiem zmian wprowadzonych w wieloletniej prognozie finansowej, 

jeszcze obowiązującej, oraz zaproponowanych zmian, harmonogramów oraz pojawi 

nam się też nowe przedsięwzięcia w części finansowane właśnie z przesunięć 

wydatków projektów uwzględnionych w dotychczasowej wieloletniej prognozie 

finansowej. I z tych najważniejszych zmiany w zakresie budowy naziemnych, przejść  

i przejazdów rowerowych zwiększa się całkowitą wartość przedsięwzięcia o kwotę 

4170000 zł. Powyższe środki planuje się przeznaczyć na realizację przejścia dla 

pieszych wraz z sygnalizacją świetlną w obrębie skrzyżowania ulic rzecz 

Rzeczypospolitej, Legionów, Hynka w Gdańsku. Zmienia się harmonogram realizacji 

wydatków w związku z prowadzeniem systemu roweru metropolitalnego obszaru 

metropolitalnego obszaru metropolitalnego w Gdańsku Gdynia Sopot. Zwiększa się 

całkowitą wartość przedsięwzięcia o kwotę 1987000 zł. Jednocześnie zmienia się 

harmonogram wydatków w 2024 roku i kolejnych spadają wydatki pojawia się nowy 

rok, czyli 2029 rok. W związku z przesunięciem terminu uruchomienia tego systemu 

jego finansowanie kończy się rok później, czyli 2029 roku. Budowa układu drogowego 

w obszarze Portu Północnego. Projekt finansowany w ramach programu inwestycji 

strategicznych Polski ład to zadanie jest rozłożone według nowego harmonogramu  

i planowane zakończenie zgodnie z zawartą umową na dofinansowanie kończy się w 

2027 roku. I 4 miliony złotych właśnie w tym ostatnim roku pojawiają się z przesunięcia 

wydatków z lat wcześniejszych. Nowa  ważna rzecz zwiększenie planowanych 

wydatków w przyszłym roku w ramach Gdańskiego Projektu Komunikacji Miejskiej 

etap 4A- jest to projekt rzeczowo zakończony w związku ze zwiększeniem 

dofinansowania kwoty dofinansowania tego projektu. W przyszłym roku pojawia się 

kwota 2000100 i ta kwota zwiększy planowany wydatki, czyli refundacji wydatków 

poniesionych przez spółkę GAIT i ta kwota zasili budżet spółki w przyszłym roku. 

Kolejna pozycja infrastruktura towarzysząca transportowi miejskiemu zwiększa się 

całkowitą wartość przedsięwzięcia o kwotę 300000 zł. Jest to zwiększenie w roku 2024 

i przeznaczenie tych środków to w związku ze zgłoszonymi uciążliwy uciążliwościami 

spowodowanymi hałasem na pętli Havla oraz w rejonie skrzyżowania ulicy 

Warszawska Havla planuje się montaż 4 smarownic na torach tramwajowych. I kolejna 

zmiana też oczekiwana przez państwa radnych, zgłaszana na  komisjach: system 

monitoringu wizyjnego z zarządzania bezpieczeństwem na terenie Miasta Gdańska 

zwiększa się całkowitą wartość przedsięwzięcia o kwotę milion złotych. Ta kwota 

pojawia się w budżecie 2024 roku i też pojawi się w autopoprawce, którą przedstawię 

omawiając budżet i te środki planuje się przeznaczyć na kontynuację rozbudowy 

systemu monitoringu wizyjnego na terenie Miasta Gdańska. Nowe przedsięwzięcia. 

Projekt o nazwie Plan B przeciwdziałanie negatywnym wpływom zanieczyszczenia 



światłem i hałasem. Łączna wartość projektu 250000 zł. Projekt będzie realizowany  

w latach 2024- 2027. Kolejne przedsięwzięcie modernizacja infrastruktury rowerowej  

i Velocity  20 25 wartość projektu to 5 milionów złotych. Środki będą wydatkowane  

w latach 2024 -2025 i celem przedsięwzięcia jest poprawa jakości infrastruktury 

rowerowej. Na kluczowych odcinkach sieci tras rowerowych przed organizowaną  

w Gdańsku Międzynarodową Konferencją Rowerową Velocity w 2025 roku. Kolejne 

przedsięwzięcie pojawiające się w wieloletniej prognozie finansowej to program 

bezpieczeństwa ruchu drogowego. Wartość programów 2 latach 2024- 2025 to łączna 

kwota 3 miliony złotych. I celem przedsięwzięcia jest poprawa bezpieczeństwa ruchu 

drogowego w pobliżu jednostek oświatowych w ramach realizacji przedsięwzięcia 

planuje się budowę mini ronda przy ulicy Azaliowej, doświetlenie i wyniesienie 

przejścia dla pieszych przy ulicy rogalińskiej mini rondo przy ulicy Henny, modernizacja 

chodnika i doświetlenie Ulicy Matki Polskiej, chodnik i schody przy ulicy 

Czajkowskiego, doświetlenia przejścia dla pieszych przy ulicy Kołobrzeskiej i przy ulicy 

Człuchowskiej. Kolejne przedsięwzięcie, przebudowę wiaduktu nad linią kolejową PKP 

do Portu Północnego w ciągu ulicy Elbląskiej w kierunku centrum. Łączna wartość 30 

milionów złotych lat realizacji do roku 2024, 2025 i 2024 również autopoprawką pojawia 

się ta kwota. Celem  przedsięwzięcia jest poprawa bezpieczeństwa ruchu drogowego 

oraz utrzymanie komunikacji drogi wojewódzkiej. Przedsięwzięcie pojawia się  

w przyszłym roku. W związku z tym, że chcielibyśmy aplikować o dofinansowanie  

z subwencji z  budżetu państwa. Kolejne przedsięwzięcie, utworzenie Centrum 

Opiekuńczo Mieszkalnego w Gdańsku przy ulicy Węsierskiej wartość projektu to 

3000600 zł lata realizacji 24 -25 celem przedsięwzięcia jest stworzenie warunków do 

niezależnego życia i funkcjonowania dorosłym osobom niepełnosprawnym. 

Szacunkowy koszt całego zadania to 7000003000 zł i liczymy na dofinansowanie  

z funduszu solidarnościowego w wysokości 3466000 zł w formie finansowania poza 

budżetowego. W wyniku omówionych wcześniej poprawek zmieniają się wartości  

w załączniku numer jeden, wartości przedsięwzięć w załączniku numer 2 również  

w załączniku numer 3, w którym przedstawiamy harmonogramy finansowania ze 

wsparciem z budżetu miasta inwestycji naszych spółek, aktualizowane są 

harmonogramy realizacji inwestycji spółek GIS, TBS, Międzynarodowe Targi Gdańskie 

i spółka Gait. Dziękuję.  

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Nasta Gdańska  

Szanowni Państwo, jesteśmy w punkcie dotyczącym Wieloletniej Prognozy 

Finansowej. Czy w tym punkcie chcieli państwo zabrać głos? Czy w dotyczącym 

budżetu? W tym punkcie tak dobrze bardzo proszę pan przewodniczący Kazimierz 

Koralewski. 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Pani skarbnik, pani prezydent również w tej prezentacji wieloletniej prognozy 

finansowej przedstawiła właściwie tezy, które dotyczą budżetu na przyszły rok.  

A zabrakło takiej prognozy rzeczywiście wieloletniej, w której uwzględniamy na pewno 

perspektywę finansową Unii Europejskiej 21 -27 bo my mamy już, no mija już trzeci 

rok tej perspektywy prawdopodobnie z powodu pustki w kasie Komisji Europejskiej  

dopiero w tym roku ruszyły pierwsze ogłoszenia, pierwsze możliwości absorpcji 



środków unijnych. Śledziłem strony rządowe czy ministerialne o tak powiedzmy i tam 

szukałem jakie ewentualnie projekty mogą znaleźć uznanie i absorbować środki  

i nasuwa się takie pytanie, że nie widzimy w tej projekcji w Wieloletniej Prognozie 

Finansowej dla Miasta Gdańska. W jakim zakresie? Na jakie inwestycje będziemy 

chcieli obserwować unijne środki z tej właśnie perspektywy, która się będzie kończyć 

2027 roku, bo tak naprawdę jeżeli za prognozujemy, powiedzmy jakieś inwestycje, 

nawet na rok 2027 to rozliczać, to będziemy jeszcze pewnie do 2030 albo może 2031 

roku, a więc te inwestycje jeszcze będą trwały, więc to jest tak praktycznie dzisiaj 

pewna wizja nie tylko do 2027 ale nawet na dekadę. I stąd  w prezentacji tej prognozy 

w odróżnieniu do prezentacji budżetu i prognozy na przyszły rok brakuje powiedzmy 

takiej wizji, kiedy na przykład skończymy projekt nowej Świętokrzyskiej, bo tu nawet 

nie ma mowy w tym, że będziemy projektować następne fazy, a ona gdzieś musi 

przejść przez obwodnicę. Wreszcie tak ta ścieżka na ta nowa droga nie ma mowy  

o Nowej Małomiejskiej czy nowej Sandomierskiej i tak dalej. W związku z tym nawet  

w wieloletniej prognozie nie widzimy żadnych śladów co się wydarzy. Tutaj też 

powiedziano pani prezydent w prezentacji i też to zaprezentowała, że KPO,  które jest 

obietnica, że ruszy dla Polski, będzie to około 160 miliardów złotych. W perspektywie 

da to około 30% dla samorządów, a więc miasto Gdańsk być może co tutaj było też za  

prognozowane zakupi autobusy elektryczne, wodorowe no bo jeżeli tak, czy 

ewentualnie dotacje na OZE będą być może z tych funduszy KPO. Możliwe;  jeżeli tak 

to oczywiście możemy z tego potem wyciągać wnioski, że zakupując autobusy 

elektryczne, wodorowe, będziemy mieli potem oczywiście wyższą amortyzację w 

GAIT, a więc znowu te koszty komunikacji miejskiej bardzo podrożeją i potem się 

pojawią pytania jak warzymy te koszty? Jakie prognozujemy? Ile ta komunikacja 

będzie nas kosztować? Jak to będzie rzutować na kształt przyszłych budżetów. A więc 

dzisiaj głosujemy tą wieloletnią prognozę, która została właściwie tutaj w tej prezentacji 

okrojona do najbliższego roku, powielając niejako te założenia, o których będziemy 

dyskutować za chwilę w kwestii budżetu na przyszły rok. I stąd moje pytanie o te 

przyszłe inwestycje, bo one jako przyszłe tu mają taką pozycję tu 5 milionów tu kilkaset 

tysięcy  i tak dalej, czyli nie ma tego takiego ładunku, które chcielibyśmy zobaczyć, że 

oto w tej dekadzie w twardych inwestycjach zobaczymy nie wiem nowy tramwaj do 

Wrzeszcza, a tu proszę, to są potężne koszty i też tam musimy zaobserwować jakieś 

środki, a więc przynajmniej trzeba by to było jakoś za prognozować. Czy ja się mylę 

pani skarbnik? 

IZABELA KUŚ – Skarbnik Miasta Gdańska 

Nie będę oceniała, powiem, jak ja widzę Wieloletnią Prognozę Finansową i  powiem 

jak jaką można czytać w kontekście inwestycji, ale też inwestycji spółek miejskich.  

W prezentacji pojawiła się taka informacja, że w nowelizowanej prognozie finansowej 

pojawia się 1,5 miliarda złotych limitów na inwestycje. Tak naprawdę te 1,5 miliarda 

złotych to są dodatkowe limity, których w dotychczasowej wieloletniej prognozie nie 

było do 2030 roku i to jest ta perspektywa, którą my szacujemy, że skończą się projekty 

unijne, czyli tak jak w poprzednich prognozach. Skupiamy się na najbliższej 7 latce, 

jako te najbardziej przewidywalne horyzonty czasowe, zbieżne właśnie  

z finansowaniem projektów w perspektywie unijnej. Ta prognoza przygotowuje miasta 

do absorpcji środków unijnych, czyli wyprowadzenie kwot w poszczególnych latach 

jako limity na inwestycje nie muszą nie oznacza, że te limity na inwestycje muszą być 



zaangażowane od razu przy uchwalaniu wieloletniej prognozy finansowej w formie 

wskazanych przedsięwzięć w kolejnych latach. Harmonogramy, szczególnie tych 

projektów, które aplikują dofinansowanie, są uzależnione od terminów pojawienia się 

konkursów i rozstrzygnięć w momencie, kiedy przygotowujemy się do złożenia 

wniosku o dofinansowanie znamy terminy składania tych wniosków mamy czy 

kończymy przygotowanie dokumentów, które są, są podstawą do aplikowania dla 

inwestycji to najczęściej jest studium wykonalności. W momencie, kiedy widzimy 

harmonogram realizacji inwestycji, środki własne pojawiają się wieloletnie prognozie 

finansowej w załączniku numer 2, czyli jest rozkład środków finansowych i te środki 

pomniejszają wolnej limit na inwestycje. Więc to jest taka filozofia, jaką się kierujemy  

i zawsze się kierowaliśmy planując inwestycję. Czyli jeśli spojrzymy, jaka kwota 

wieloletniej prognozie finansowej już jest zarezerwowana na przedsięwzięcia  

i zderzymy to z limitami, okaże się, że w każdym roku jest kilkaset milionów złotych 

wolnej wolnego limitu, która będziemy angażować składając wnioski o dofinansowanie 

unijne. Co do filozofii, bo pewnie szczegóły opowiedzą panowie zastępcy prezydenta. 

Czyli w jaki sposób będziemy i jakie projekty, o jakie projekty będziemy aplikować? 

Znowu, jeśli chodzi o filozofię, zakupy w ogóle inwestycje spółek miejskich a  było 

pytanie o zakup taboru czy elektrycznego czy wodorowego beneficjentem   

i właścicielem taboru jest spółka GAIT. Oczywiście te zakupy obciążają limity co do 

zasady bieżące, jednak kontrakt ze spółką mamy tak skonstruowany, że możemy  

w zakresie amortyzacji, czyli w zakresie tego tej wartości kosztów spółki, która wynika 

z inwestycji, możemy finansować ze środków majątkowych, czyli nie obciążamy 

wydatków bieżących. I tutaj też chciałabym cofnąć się do wcześniej omawianej 

autopoprawki. W każdym projekcie komunikacyjnym, czyli wszystkie projekty, 

wszystkie edycje projektu Gdańskiego Projektu Komunikacji Miejskiej  spółka GAIT 

była naszym partnerem. W związku z tym, co do zasady tabor kupowany w ramach 

tych projektów był dofinansowany i jak omawiałam wieloletniej prognozie finansowej  

o autopoprawce, spodziewamy się zwiększonego dofinansowania zakończonego 

projektu i kwota 2000100 zasili budżet, zasili spółkę w formie refundacji wydatków 

wcześniej poniesionych na tabor tramwajowy, więc korzystamy z każdej możliwości. 

Samo złożenie wniosku o dofinansowanie i otrzymanie dofinansowania nie jest 

końcem projektu nie jest maksymalną kwotą dofinansowania. Zwykle koniec 

perspektywy to są szanse na zwiększone środki, a o te sięgamy tylko wtedy, kiedy 

inwestujemy, trochę ryzykujemy środkami własnymi po to, żeby mieć potencjał do 

odzyskiwania środków przy rozliczaniu funduszy. Jeśli chodzi o szczegóły inwestycji  

i komunikacje te panowie Prezydenci.  

ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska  

Panie przewodniczący, ja myślę, że ja o tym mówiłam dosyć wyraźnie, ale oczywiście 

możemy bardziej szczegółowo też o tym rozmawiać. Jedna rzecz to programy rozwoju,  

mówiłam tam o nich zakończyliśmy konsultacje społeczne, także wiosną wiele, wiele 

spotkań, jesienią także i to jest projekt, który chcemy Wysokiej Radzie przedstawić na 

sesji styczniowej. Tam mamy napisane wypisane cele, kierunki, działania, to co 

chcemy zrobić, chociażby w projekcie wspólne miasto. Trochę o tym wspominałam. 

Kwestie związane z deinstytucjonalizacją czy musimy także wpisywać takie rzeczy, na 

które wiemy, że środki zewnętrzne będą. To jest jeden z projektów chociażby Unii 

Europejskiej. Dalej w programie, co jest jasne zielone miasto kwestie związane  



z transformacją energetyczną i tak dalej i tak dalej. Natomiast jeśli chodzi o KPO, to ja 

podałam kilka przykładów w  tej prezentacji, natomiast zarówno jeśli chodzi o KPO, 

której jest mniejszym źródłem finansowania niż cała perspektywa unijna, my musimy 

także czekać na wezwania na konkursy na  to, na co będzie wołanie, na co będą kole. 

To nie jest tak, że my możemy tutaj zaplanować, co chcemy oczywiście w ramach 

różnych programów wiemy ogólnie, że niemal 35% w nowej perspektywie to na kwestie 

związane z szeroko rozumianą transformacją energetyczną 30% digitalizacja, 20 kilka 

właśnie kwestie związane z kwestiami społecznymi i tak dalej i tak dalej. Natomiast my 

musimy także czekać na te wezwania, które będą konkursy, które będą ogłaszane.  

3 bardzo ważny projekt, o który jak z otwartą przyłbicą rozmawiamy od bardzo długiego 

czasu no to chociażby PKM na Gdańsk Południe. Projekt, który nie jest nasz w sensie 

bycia inwestorem no bo inwestorem jest Pomorska Kolei Metropolitalna my w jakiejś 

części wnosząc pieniądze, objęliśmy udziały, ale głównym inwestorem jest Samorząd 

Województwa Pomorskiego, ale mamy pełną świadomość także państwu radnym 

mówiliśmy jesienią, że jeżeli nie będzie dofinansowania unijnego, to my w życiu i na 

odpowiednim poziomie to tego projektu nie zrealizujemy, więc myślę, że to są te 

kierunki interwencji. 

PIOTR BORAWSKI - Z-ca Prezydenta ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu 

Panie przewodniczący był już kilkukrotnie o  tym mówiłem, ale  chciałbym wyjaśnić to 

jeszcze raz, bo tabor do nas dojechał. Ma to oczywiście skutki budżetowe, więc myślę, 

że w prostych kilku słowach jeszcze raz chciałbym panu i wszystkim państwu wyjaśnić, 

jak sytuacja, jeżeli chodzi o tabor wygląda. Mamy jeden z najnowocześniejszych 

taborów autobusowych w Polsce. Połowa autobusów w Gdańsku nie przekracza 5 lat, 

natomiast mamy około 50 sztuk pojazdów, które należałoby już jak najszybciej 

wymienić. One dobiegają około 15- 20 lat i nadal nadają się do wymiany. Dlatego takie 

takich szans na zakup nowego taboru szukamy. Jedną z tych szans był zakup 18 

autobusów elektrycznych. Kontrakt podpisany w zeszłym roku. W tym roku do nas 

dojechały już jeżdżą po ulicach naszego miasta. One kosztowały jak państwo 

doskonale wiedzą około 60 milionów złotych. Gdy tylko szansa się taka pojawiła,  

a w kwietniu Narodowy Fundusz Ochrony Środowiska uruchomił takie postępowanie 

no nie ukrywam, że w trochę dziwnych okolicznościach, bo no państwo robili te 

konkursy w taki sposób, że czasem decydowała kolejność zgłoszeń, więc no 

siedzieliśmy z prezesem Lisickim dosłownie o północy i półtorej minuty po północy ten 

wniosek został złożony. Jesteśmy chyba 5 czy 6 w kolejce, natomiast od kwietnia 50 

milionów złotych, bo to wnioskowaliśmy 85% państwo takiej decyzji do dzisiaj, no 

państwa fundusz państwa, rząd takiej decyzji nie podjął. Decyzja została jeszcze 

nierozstrzygnięta. Mam nadzieję, że nowy rząd szybko ten konkurs rozstrzygnie i to 

dofinansowanie trafi. I teraz no prosty rachunek finansowy. Myślę, że łatwy do 

zrozumienia dla państwa wszystkich. Jeżeli mamy 60 milionów złotych, zakup 

autobusu amortyzujemy je przez 10 lat. Prosta metoda księgowa 6 milionów rocznie. 

Jeżeli dostaniemy 50 miliardów na finansowania, to ta amortyzacja zmniejsza nam się 

z 6 milionów kosztów, które tu dzisiaj państwo widzicie dla komunikacji do miliona 

mamy 5 milionów wolnych środków, które możemy wydać na inne potrzeby 

komunikacji miejskiej i to jest namacalne, to w jaki sposób chcemy działać, jeżeli 

chodzi o zakup taboru, chcemy kupić 30 kolejnych autobusów. Kolejny taki wniosek 

został złożony. Również czekamy na rozstrzygnięcia. Liczymy, że pan premier Tusk 



wróci jutro z dobrą nowiną, że KPO zostały odblokowane i te wszystkie środki również 

do Gdańska popłyną po to, żeby właśnie tego typu realne zakupy realizować. KPO to 

nie jest slogan, to są właśnie tego typu zakupy, które mają cieszyć mieszkańcy 

mieszkańców naszego miasta. 

ELŻBIETA STRZELCZYK – Radna Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Dziękuję bardzo pani przewodnicząca. Ja mam jedno pytanie dlatego, że to jest w tej 

chwili w autopoprawce i stąd. Jeżeli chodzi o budowę naziemnych, przejść  

i przejazdów rowerowych, powyższe środki planuje się przeznaczyć na realizację 

przejścia dla pieszych wraz z sygnalizacją świetlną w obrębie skrzyżowania ulic 

Rzeczypospolitej, Legionów, Hynka w Gdańsku. I tu się zwiększa całkowitą wartość 

przedsięwzięcia o kwotę 4170000. To znaczy mam pytanie czy to przejście zostanie 

zrealizowane w roku 2024?  

 

Głosowanie  (druk 1846 + autopoprawka) 
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Uchwała stanowi załącznik nr 3  do niniejszego protokołu 

6. Uchwała w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2024 rok (druk 
1847 + autopoprawka i poprawki); 

 
Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

                                   K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                               K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
                               K. Samorządu i Ładu Publicznego – pozytywna 
                               K. Edukacji – pozytywna 
                               K. Rodziny i Polityki Społecznej - pozytywna 



                               K. Kultury i Promocji – pozytywna 
                               K. Sportu i Turystyki – pozytywna 
                               K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Referować będzie pani skarbnik Izabela Kuś. Proszę także o przedstawienie 

stanowiska prezydenta do wniosków radnych i Komisji Rady Miasta Gdańska do 

projektu budżetu, przedstawienie opinii regionalnej Izby Obrachunkowej. 

IZABELA KUŚ – Skarbnik Miasta Gdańska  

Pani Przewodnicząca Wysoka Rado  omówię w takiej kolejności, że na początek opinia 

Regionalnej Izby Obrachunkowej do projektu budżetu, kilka słów na temat wniosków 

Komisji Rady miasta złożonych do projektu budżetu i autopoprawka. I tak uchwałą 

numer 175 łamane przez P 211 łamane przez p łamane przez jeden rzymskie przez 

łamane przez 2023 składu orzekającego Regionalnej Izby obrachunkowej w Gdańsku 

z dnia 27 listopada 2023 roku w sprawie opinii o projekcie uchwały budżetowej Miasta 

Gdańska na rok 2024 oraz możliwości sfinansowania deficytu budżetowego. Skład 

orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku pozytywnie zaopiniował 

projekt uchwały budżetowej Miasta Gdańska na rok 2024 oraz możliwość 

sfinansowania deficytu budżetu i kilka słów z uzasadnienia w dniu w dniu 15 listopada 

2023 roku do Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku wpłynął projekt uchwały 

Rady Miasta Gdańska w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2024 rok, 

badając wskazany projekt uchwały skład orzekający stwierdził, że został on 

opracowany zgodnie z wymogami określonymi w poszczególnych artykułach ustawy  

o finansach publicznych. Przedłożony projekt uchwały budżetowej określa 

prognozowane dochody ogółem w wysokości 4 miliardy 596426083 zł. Dochody 

bieżące wynoszą ogółem 4 miliardy 401 647, 316 zł, w tym wynikające z realizacji 

zadań powiatu, które wynoszą 914411108 zł. Dochody majątkowe wynoszą ogółem 

194778767 zł, w tym wynikające z realizacji zadań powiatu, które wynoszą 38640235 

zł. Wydatki budżetu ustalono ogółem w wysokości 5 miliardów 120879617 zł. Wydatki 

bieżące wynoszą ogółem 4 miliardy 370648000, 32 zł w tym wydatki na realizację 

zadań powiatu wynoszą 885895161 zł. Wydatki majątkowe wynoszą ogółem 

750231585 zł, w tym realizację zadań powiatu wynoszą 135156665 zł. Zaplanowane 

na rok 2024 rok deficyt budżetu w wysokości 524 453600 534 zł przewiduje się 

sfinansować przychodami pochodzącymi z  niewykorzystanych środków pieniężnych 

na rachunku bieżącym budżetu wynikających z rozliczenia środków określonych  

w artykule 5 ustęp jeden punkt 2 ustawy i dotacji na realizację programu projektu lub 

zadania finansowanego z udziałem środków unijnych w kwocie 50627 zł, kredytu 

bankowego w kwocie 512000 milionów 263229 zł oraz pożyczki w kwocie 12139678 

zł. Zaplanowane na 2024 rok rozchody budżetu w łącznej kwocie 67199671 zł 

przeznacza się według danych ujętych w tabeli numer 4 do wyżej wymienionego 

projektu na udzielone pożyczki kredyty w kwocie 200000 zł spłaty otrzymanych 

krajowych pożyczek i kredytów w kwocie 245099 zł oraz spłaty otrzymanych 

zagranicznych  pożyczek i kredytów w kwocie 66 milionów 754572 zł. Ponadto skład 

orzekający stwierdził, że wielkość zaplanowanych w projekcie uchwały budżetowej 

wydatków bieżących nie przekracza sumy dochodów bieżących. W związku  



z powyższym należy stwierdzić, że w roku 2024 została zachowana relacja określona 

w artykule 242 ustęp jeden przywołanej wyżej ustawy o finansach publicznych. I tutaj 

chciałabym zwrócić uwagę, że w zeszłym roku czyli w budżecie na 2023 rok  był 

planowany deficyt operacyjny, co skutkowało uwagą w opinii Regionalnej Izby 

Obrachunkowej. Projekt budżetu pod względem merytorycznym obejmuje możliwe do 

uzyskania dochody własne związane z realizacją zadań gminy, jak i zadań powiatu  

z podziałem na dochody bieżące i majątkowe oraz wydatki na realizację 

obligatoryjnych zadań własnych, jak też zadań zleconych. Biorąc pod uwagę całość 

materiałów przedłożonych do zaopiniowania skład orzekający stwierdził, że projekt 

uchwały budżetowej został opracowany zgodnie z obowiązującymi w tym zakresie 

wymaganiami zawartymi w ustawie o finansach publicznych, a materiały jemu 

towarzyszące pozwalają ocenić zamierzenia Prezydenta Miasta Gdańska w zakresie 

zadań miasta przewidzianych do realizacji  w 2024 roku. Mając powyższe na uwadze 

skład orzekający postanowił, jak w sentencji. To jeśli chodzi o opinię Regionalnej Izby 

Obrachunkowej. Informacja na temat wniosków Komisji Rady miasta do budżetu 2024 

do w trakcie prac nad projektem budżetu do pani prezydent wpłynęły wnioski Komisji 

Zrównoważonego Rozwoju, 2 wnioski Komisji Sportu i Turystyki, wniosek Komisji 

Edukacji oraz wniosek Polityki Gospodarczej i Morskiej. Odpowiedzi na pytania 

informacje zostały przedłożone na piśmie poszczególnym komisjom i w trakcie prac 

nad projektem budżetów w ramach Komisji. Wnioski te zostały omówione.  

I autopoprawka do projektu budżetu na 2024 rok została przedłożona autopoprawka, 

która aktualizuje planowane dochody wydatki. I wynikają one z następujących zmian. 

Zwiększa się plan dochodów na rok 2024 o kwotę 51 mln 1135 1913 zł i najważniejsze 

pozycje, które wpływają na zwiększenie planowanych dochodów, to 46080000 zł 

wpłata z tytułu dopłat z banku Gospodarstwa Krajowego na realizację inwestycji 

Towarzystwa Budownictwa Społecznego Motława i środki te będą wsparciem 

finansowym na inwestycje przy ulicy Szczygła 2. Budowa jednego budynku 

wielorodzinnego z 22 mieszkaniami oraz inwestycje przy ulicy Wieżyckiej etap jeden, 

budowa 4 budynków wielorodzinnych, budynek 1A i 1B oraz budynek 2 i 3, łącznie  

z 188 mieszkańcami. Kolejne zwiększenia to dotacja na realizację projektu 

współfinansowania ze środków Unii Europejskiej łącznie zwiększamy planowane 

dochody o kwotę 3549000 zł, na które składają się zwiększone dofinansowanie na 

Gdański Projekt Komunikacji Miejskiej etap 4 a kwota 2000100, szlak turystyczny 

przez Trójmiejski Park Krajobrazowy wraz z łącznikami, przeciwdziałanie negatywnym 

wpływom zanieczyszczenia światłem i hałasem kwota 625000 zł. Zwiększamy również 

wpływy z tytułu darowizny od fundacji Energa i Fundacji Orlen z przeznaczeniem na 

zakup sprzętu komputerowego dla gdańskich przedszkoli jest to kwota 819000 zł. Są 

to środki przesuwane z tegorocznego budżetu. Kwota 480000 zł to wyższe wpływy  

z tytułu umowy Sponsoringowej Gdańskiej Agencji Rozwoju Gospodarczego w 

zakresie działań promocyjno marketingowych, które przeznaczymy na inwestycje w 

ogrodzie zoologicznym, które omówię przy omawianiu zmian w zakresie wydatków. 

Zwiększone wpływy z Funduszu Przeciwdziałania COVID 19,  56100 i te środki 

przeznaczone są i zostaną o te środki zwiększone wydatki na wypłatę dodatku 

węglowego 3000, środki związane z wypłatą dodatku dla gospodarstw domowych  

z tytułu wykorzystywania niektórych źródeł ciepła to 2040 zł i 51000 zł środki związane 

z refundacją podatku VAT. I kolejna pozycja 8624 zł dotacja na realizację zadań 

zleconych z zakresu administracji rządowej na zakup licencji do oprogramowania. To 



w zakresie dochodów. w zakresie wydatków zwiększa się plan wydatków o kwotę 

wydatków na 2024 roku o kwotę 51135913 zł. Jest to kwota adekwatna do zmian  

w planowanych dochodach. Na  te zmiany składa się szereg zmian w zakresie 

wydatków bieżących i majątkowych. W autopoprawce zostały one uporządkowane 

według klasyfikacji budżetowej. I tak w dziale 600 transport i łączność zwiększa się 

planowane dochody wydatki o kwotę 1332000 zł, na które składają się następujące 

zmiany. Zmniejsza się planowane wydatki na system roweru Metropolitalnego obszaru 

Metropolitalnego Gdańsk, Gdynia, Sopot o kwotę 4897000 zł. Jest to zmiana 

wynikająca z przesunięcia terminu uruchomienia systemu oraz przesunięcia 

harmonogramu realizacji wydatków i rozszerzenia go o 2029 rok, który omawiałam 

przy okazji Wieloletniej Prognozy Finansowej. I uwolnione środki zasilają kilka pozycji 

budżetowych, między innymi 2 miliony złotych trafiał do Gdańskiego Zarządu Dróg  

i Zieleni na zadanie związane z odnową, modernizacją, remontem naprawą  

i utrzymaniem dróg pod względem technicznym nawierzchni jezdni, chodników, łącznie 

z elementami organizacji zabezpieczenia ruchu drogowego. Utrzymanie zieleni  

w pasach drogowych również Gdański Zarząd Dróg i Zieleni to kwota milion złotych. 

Finansowanie i koordynacja pozostałych zadań z zakresu komunikacji miejskiej 

500000 zł i środki te przeznacza się na zwiększenie dotacji celowej dla województwa 

pomorskiego z tytułu udzielenia pomocy finansowej na organizację publicznego 

transportu zbiorowego kolejowego w wojewódzkich przewozach pasażerskich.  

W zakresie zadań inwestycyjnych zwiększa się planowane wydatki w dziale 600  

o 2000730000 zł  i na to składa się zwiększenie wydatków na Gdański Projekt 

Komunikacji Miejskiej i refundację poniesionych wydatków przez spółkę GAiT wynikają 

ze zwiększenia wartości projektu unijnego, który się kończy w bieżącym roku. Jest to 

kwota 2000100. 300000 zł wcześniej omawiane zwiększenie wydatków na montaż 4 

smarownic na linii tramwajowej Havla, Nowa Warszawska, Havla. 400000 zł to 

zwiększenie wydatków na budowy zestawu rozjazdów na okładkowych pojawią się 

nowe rozjazdy szynowe przystosowane do łatwego montażu i demontażu toru nie 

przeznaczonego do wykonywania torów odgałęźny. Zwiększają się wydatki na 

modernizację dróg  na terenie Gdańska 2 miliony złotych  i te środki przeznacza się 

na wypłatę odszkodowań związanych z planowaną realizacją ulicy Radarowej. Kolejny 

dział 700 gospodarka mieszkaniowa zwiększa się planowane wydatki o 48 mln 94000 

zł ;w zakresie wydatków bieżących 500000 trafia do wydatków z przeznaczeniem na 

dotację przedmiotową dla Gdańskich Nieruchomości na pokrycie kosztów remontów  

i konserwacji lokalów i budynków mieszkalnych i niemieszkalnych w zakresie 

inwestycji zwiększają się planowane wydatki o 47 milionów złotych i największa 

pozycja w tej kategorii to zwiększenie planowanych wydatków na dokapitalizowanie 

Towarzystwa Budownictwa Społecznego Motława środki pochodzą ze zwiększonych 

dochodów i zostaną przeznaczone na 2 inwestycje Szczygła 2 i Wieżycka etap jeden 

łącznie 200 dodatkowych mieszkań, dział 750 Administracja Publiczna zwiększają się 

planowane wydatki o 19495000 zł. I na tę kwotę to są przesunięcia w ramach 

klasyfikacji budżetowej z odsetek do Administracji Publicznej. Kolejne zmiany dział 

754, Bezpieczeństwo Publiczne i Ochrona Przeciwpożarowa, zwiększenie wydatków 

o 1670000 zł na tę kwotę składa się zwiększenie planowanych wydatków o 670000 zł, 

które to środki przeznaczone są na prace remontowe celem zapewnienia obsługi 

mieszkańców i turystów przez policję, czyli na remont Komisariatu przy ulicy Piwnej 

oraz milion złotych na system monitoringu wizyjnego i zarządzania bezpieczeństwem 



na terenie Miasta Gdańska. W dziale 758 różnorodne wyliczenia zwiększa się rezerwę 

celową na realizację zadań własnych z zakresu zarządzania kryzysowego. Jest to 

rezerwa obowiązkowa i jej wartość jest pochodną planowanych dochodów. W związku 

z tym, że planowanych dochody rosną, jest konieczne zwiększenia tej rezerwy 

proporcjonalnie do wzrostu dochodów. Jest to zwiększenie o 246000 zł z rezerwy na 

ubezpieczenie mienia i OC znika 5000100 i ta kwota trafia do biura zamówień 

publicznych w związku z tym, że to biuro będzie obsługiwało płatności składek za OC 

w imieniu całego miasta. Pomoc społeczna przesuwane są środki z wydatków 

bieżących 350000 zł i trafiają na  zadania inwestycyjne, w tym utworzenie Centrum 

Opiekuńczo Mieszkalnego w Gdańsku przy ulicy Węsierskiej. To przedsięwzięcie 

rośnie o kwotę 2750000 zł. W dziale 855- Rodzina wydatki rosną o 1444000 zł i to ta 

zmiana wynika ze zwiększonych wydatków na zadania o charakterze inwestycyjnym. 

Milion złotych trafia na modernizację w placówkach opiekuńczo wychowawczych. 

Środki są przeznaczone na modernizację w gdańskich domach dla dzieci są to środki 

pozyskane z Fundacji  oraz  zwiększenie o 444000 zł aktualizacja harmonogramu 

zakupu samochodów do przewozu wychowanków domu dla dzieci w związku  

z przedłużającym się procedowaniem umowy darowizny z fundacji Energa. W dziale 

900 Gospodarka Komunalna i Ochrona Środowiska zwiększają się planowane wydatki 

bieżące na utrzymanie terenów zieleni miejskiej to milion złotych. Ogrody botaniczne  

i zoologiczne dział 925 zwiększają się planowane wydatki o 480000 zł. jest to kwota 

pochodząca z darowizny GARP i środki przeznaczone są na przebudowę woliery dla 

żbików w Gdańskim ogrodzie zoologicznym. Dziękuję. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK– Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Dziękuję bardzo. Poproszę o przedstawienie opinii Komisji  Strategii Budżetu Rady 

Miasta Gdańska. Pan przewodniczący Krystian Kłos. 

KRYSTAIN KŁOS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Opinia Komisji Strategii Budżetu z dnia 4 grudnia 2023 roku w sprawie uchwalenia 

budżetu Miasta Gdańska na rok 2024 druk 1847. Komisja po wielu godzinach obrad 

przeczytaniu wszystkich działów i instytucji miejskich dotyczących  tych pozycji  

w budżecie, które w nim się znajdują, a to jest ponad 460 stron dokumentu wyraziła 

pozytywną opinię, również zaciągając opinię pozostałych komisji Rady Miasta 

Gdańska, które również opinię pozytywną dla tego druku przedstawiłem. Dziękuję 

bardzo. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK– Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Dziękuję bardzo Szanowni Państwo, mamy wniosek klubu radnych Prawa  

i Sprawiedliwości o piętnastominutową przerwę także zarządzam przerwę do godziny 

11:46. 

PRZERWA  

AGNIESZKA OWCZARCZAK– Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

I wracamy do omawiania druku numer 1847, czyli uchwały budżetowej Miasta 

Gdańska na 2024 rok. Teraz w porządku obrad mamy zaplanowane wystąpienia 



przedstawicieli klubów radnych i bardzo proszę w imieniu klubu radnych Koalicji 

Obywatelskiej Krystian Kłos. 

KRYSTAIN KŁOS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Przed nami ostatni już budżet, który będzie uchwalany w którym cały czas widzimy 

okradanie naszego miasta przez na szczęście już  minione rządy Prawa  

i Sprawiedliwości. O  tym, co znajduje się w budżecie mówiła pani Prezydent, pani 

Skarbnik. Tylko przypomnę parę liczb oświata miliard 700000 zł, w tym subwencja, 

która nawet nie wystarcza na wynagrodzenia dla pracowników oświaty, nauczycieli, 

administracji czy nauczycieli przedszkoli. Transport i łączność 770 milionów złotych. 

Pokazujemy, że transport publiczny jest dla nas ważny po raz kolejny rok do roku 

zwiększamy środki na komunikację publiczną w naszym mieście. Co istotne też 

podkreślała to pani prezydent i pani skarbnik nadwyżka budżetowa na poziomie 31 

miliony złotych, co pozwala nam optymistycznie patrzeć w przyszłość, jeżeli chodzi  

o nadchodzącą perspektywę Europejską, będziemy mieli środki na inwestycje. O tym 

jak funkcjonowanie miasta też już była mowa, galopująca inflacja, którą zawdzięczamy 

rządowi Prawa i Sprawiedliwości, podwyżki w utrzymaniu ucznia w technikum z 14 900 

na 16300 zł, opieka nad osobą z niepełnosprawnościami w DPS z 68000 do 82000 

czy funkcjonowanie linii tramwajowej numer 6 z 33 milionów do prawie 36 milionów 

złotych. Pani skarbnik i pani prezydent też mówiły o tym, że rząd Prawa  

i Sprawiedliwości kredytował się na przychodach Miasta Gdańska z wpływów przede 

wszystkim z podatku z podatku Pit, więc po raz kolejny pokazujemy, że ta zmiana, 

która była wprowadzona przez większość Prawa i Sprawiedliwości, powodowała, że 

mieliśmy mniej środków dla mieszkańców naszego miasta, ale o tym, co jest  

w budżecie, było już dość szeroko mówione. Myślę, że w dyskusji w najbliższych 

godzinach będziemy również mówić. Ale chciałbym przypomnieć, że rząd Prawa  

i Sprawiedliwości obecni tutaj radni radny Koralewski, przewodniczący Gierszewski, 

radny Malak robili piękne zdjęcia pod bilbordami, które mówiły o tym, że do miasta trafi 

9,5 miliarda złotych z KPO. Minęły 3 lata ja chciałem spytać, gdzie te środki są? Ja 

bym chciał, żeby pan przewodniczący Koralewski bądź ktokolwiek, kto będzie 

występował z tej mównicy po mniej mówi o budżecie. Wskazał te inwestycje  

z krajowego planu odbudowy, gdzie one są? Wiemy, że ich nie ma. Były jakieś drobne 

zaliczki, które w żaden sposób nie mówią o tej kwocie. 9,5 miliarda złotych dla naszego 

miasta, ale stał się cud zmienił się rząd za to szczególnie wszystkim mieszkańcom 

naszego miasta, którzy tak licznie poszli do wyborów dziękuję i już w tym roku 

prawdopodobnie pierwszy miliardy z KPO do nas trafią i informacja sprzed kilku 

kilkunastu godzin 111 miliardów euro zostanie odblokowane i trafi do budżetu państwa. 

I to właśnie dzięki zmianom rządów w Polsce i początku przywracania praworządności 

w naszym kraju. Było mówione też o tych inwestycjach, które realizował, które 

finansował z budżetu centralnego rząd Prawa i Sprawiedliwości ja tylko przypomnę, 

że do tej pory nie wiemy, na jakich zasadach te dotacje były przydzielane; ponad 3 lata 

temu, pan prezydent Grzelak złożył wniosek w trybie dostępu do informacji publicznej. 

Na szczęście do ustępującego już wojewody o to, w jaki sposób te środki były dzielone 

3 lata, mijają do tej pory niestety informacji w tej sprawie nie mamy. Miliard 400 

milionów złotych to są te środki, które przez działania rządu Prawa i Sprawiedliwości 

trafiły do naszego budżetu; te środki od 2018 roku mogły być wydawane w naszym 

mieście dla dobra naszych mieszkańców. Niestety decyzjami Prawa i Sprawiedliwości 



to się nie wydarzyło. Kolejne sprawy kolejne minus 5 milionów w budżecie miasta   

w związku z LEX Szyszko do tego dodatkowa wycinka drzew, dodatkowe miliony około 

3, które trafiały do Miasta Gdańska na tak zwane schetynówki, czyli remont i budowa 

dróg lokalnych minus 3 miliony złotych tych środków niestety w tym budżecie przez 

decyzję Prawa i Sprawiedliwości nie znajdziecie. 155 milionów braków w budżecie  

w związku z niedopłaceniem przez rząd do zadań zleconych, które realizował w imieniu 

rządu Samorząd 155 milionów złotych w ciągu trwania kadencji Rady Miasta Gdańska. 

Tych środków niestety nie ma. I kolejne środki 20 milionów to jest kwota szacowana, 

którą znów będziemy musieli prawdopodobnie dopłacić, ale jak wspomniałem, są 

dobre informacje. To będzie taki ostatni budżet naszego miasta, ale też co istotne 

będzie też prawdopodobnie już niedługo  zmiana w budżecie i będziemy mogli zwolnić 

dodatkowe środki dla naszych mieszkańców z programu in vitro. Dzięki temu, że 

wygraliśmy te wybory program finansowania in vitro będzie realizowany z budżetu 

centralnego i te środki, które miasto przekazywało na ten szczytny cel,  przypomnę 

tylko 769 małych gdańszczanek i gdańszczan przyszło na świat dzięki Miejskiemu 

Programu in vitro. Przypominam, że program rządowy, który działał wcześniej, był 

22000 urodzin w skali kraju zlikwidował rząd Prawa i Sprawiedliwości. Ustawa 

dotycząca in vitro 12 grudnia została przyjęta przez Senat. Czekamy na podpis pana 

prezydenta. I to jeżeli chodzi o budżet, ale też wiemy, że do budżetu klub Prawa  

i Sprawiedliwości złożył poprawki. Zanim zacznę o tych poprawkach chciałem spytać 

przedstawicieli Klubu, czy ktoś z Państwa pod tym wnioskiem z klubu Prawa  

i Sprawiedliwości się nie podpisuje pod tymi poprawkami. Nie widzę, bardzo się cieszę. 

To teraz kilka informacji. Przez chwilę się cieszyłem, bo 5 lat apelowałem do państwa 

o to, żeby te poprawki w naszym budżecie się pojawiły. I w końcu to się stało. Radni 

Prawa i Sprawiedliwości próbowali pokazać, że wzięli się do pracy. No i niestety 

musiałem te poprawki przejrzeć i tutaj wielki zawód. Klub Prawa i Sprawiedliwości 

autorzy tych poprawek jednym słowem to ciamajdy i nieudacznicy i teraz dlaczego pan 

przewodniczący Koralewski ponad 20 lat w Samorządzie Gdańskim przewodniczący 

Klubu Prawa i Sprawiedliwości, 5 lat radnych Prawa i Sprawiedliwości w Komisji 

Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska, 71 sesji Rady Miasta Gdańska. Prawnicy, 

którzy zasiadają również w klubie Prawa i Sprawiedliwości. I teraz co się dzieje? Mamy 

poprawki do budżetu miasta. Część z nich dotyczy inwestycji. I czy wy naprawdę przez 

te 5 lat, a pan radny Koralewski przez 20 nie wiedział, że jeżeli robimy poprawki do 

budżetu, jeżeli chodzi o inwestycje, to one również muszą znaleźć się w WPF, jak 

mamy realizować wydatki inwestycyjne, które nie są wpisane do Wieloletniej Prognozy 

Finansowej? To pokazuje, jak wy podchodzicie do realizacji swoich zadań mieliście 

tyle czasu, żeby te poprawki dobrze przygotować. Nagle radni Prawa i Sprawiedliwości 

chcą przeprowadzać poprawki w budżecie. Przypominam, że we wrześniu 

rozpoczynają się konsultacje budżetowe. Radni Prawa i Sprawiedliwości, Kluby mogą 

zgłaszać wnioski do budżetu. Ile takich wniosków zostało przez radnych Prawa  

i Sprawiedliwości zgłoszonych. Ziobro Ziobro wniosku zostało przez radnych 

sprawiedliwości do budżetu miasta w tej procedurze zostało złożonych zero wniosków. 

Wnioski na Komisjach Rady Miasta Gdańska jestem reprezentantem 

przewodniczącym Komisji Strategii Budżetu no ta komisja, która ten budżet  

w największym stopniu opiniuje i ma na niego największy wpływ wnioski radnych 

Prawa i Sprawiedliwości do budżetu na Komisji -Ziobro wniosków. To pokazuje, jak wy 

chcecie zmieniać budżet i to co się w nim znajduje. Szanowni Państwo wnioski radnych 



Prawa i Sprawiedliwości w tych poprawkach to jest około 20 milionów złotych. I teraz 

szanowni państwo budżet wynosi 5 miliardów 121 zł. Wnioski Prawa i Sprawiedliwości 

20 milionów. Czy wiedzą państwo, w jakim stopniu radni Prawa i Sprawiedliwości nie 

zgadzają się z tym budżetem? Odpowiem państwu jest to 0,39% zmian, jakie chcą 

wprowadzić w tym budżecie radni Prawa i  Sprawiedliwości 0,39% budżetu to to co się 

nie podoba radnym Prawa i Sprawiedliwości. Pani prezydent ja serdecznie gratuluje, 

bo pani w 90 ponad 99% realizuje budżet taki jakby sobie wymyślił Prawo  

i Sprawiedliwość. Tak Gdańsk jest dla wszystkich, to pokazuje waszą miałkość. I teraz 

jeszcze parę informacji odnośnie poprawek, o których będziemy też jeszcze mówić  

w trakcie tej dyskusji. Dodatkowe patrole piesze policji w rejonie Śródmieścia. 

Przypominam, że za policję odpowiada rząd przez 5 lat tej kadencji miasto 

proponowało i przekazywało środki na dodatkowe patrole. Co się stało z tymi 

środkami? Te środki wracały do budżetu, bo ilość wakatów w policji była tak duża, że 

policja nie była w stanie tych patroli zrealizować, a wy teraz proponujecie 

przekazywanie tych środków przecież to jest działanie rządu, a nawet jeśli to przez ich 

z czasów chcieliśmy to wspierać niestety nie było to możliwe, bo tak dbaliście  

o bezpieczeństwo naszych mieszkańców w mieście. Kolejna sprawa, bezpieczny 

przejście nad potokiem Maćkowy, wydatek inwestycyjny. Jak już mówiłem, nie ma tego 

w WPF w związku z tym ciężko to zrealizować. No ale bardzo fajna inicjatywa, proszę 

państwa, tylko nie jest to w kompetencjach samorządu. Ten teren nie należy do miasta. 

To po pierwsze. Po drugie chcieliśmy to zrobić w ramach tak zwanych tak zwanego  

Zridu. Niestety nie jest to możliwe, bo nie to z Zrid dotyczy ciągów pieszych, tylko dróg 

dla samochodów i żeby było jeszcze zabawniej to mam informację od pana prezydenta 

Grzelaka, że na komisji wspólnej rządu i samorządu były wnioski, żeby tego typu 

inwestycje również Zridu móc realizować. Mieliście 8 lat i niestety zmiana ta nie została 

dokonana. Kolejna sprawa chcecie dotować przedszkola? Pani prezydent Chabior jest 

z nami. Myślę, że potwierdzi, czy zdarzyło się w mieście Gdańsku, że w ostatnich 

latach 100% miejsc w przedszkolach w Gdańsku było zajęte. Pani prezydent - no 

chyba wiemy wszyscy, bo też rozmawiamy o tym na Komisji Edukacji  ilość miejsc 

przedszkoli jest wystarczająca, nie ma problemu z miejscami. Oczywiście nie 

wszystkich dzieci dostaną się do tego przedszkola, którego chcą, ale  tego typu  

problemu pani prezydent prawda nie ma. 

MONIKA CHABIOR - Zastępczyni Prezydenta ds. rozwoju społecznego i równego 

traktowania 

Faktycznie zgodnie dziękuję, panie radny faktycznie, zgodnie z przepisami musimy 

zapewnić miejsca przedszkolne dla wszystkich mieszkanek, mieszkańców, którzy tego 

potrzebują. Ten obowiązek spełniamy dodatkowo też nowe miejsca Uruchomiliśmy  

z operatorem pozarządowym.  

KRYSTAIN KŁOS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Dziękuję bardzo. Przypomnę też również o bonie żłobkowym, który w tym budżecie 

również się znajduje. O dalszych poprawkach myślę, że będziemy rozmawiać  

w dyskusji, która przed nami. Ja tylko jeszcze tak od siebie jesteście tak skuteczną 

opozycją w mieście Gdańsku, że gdybyśmy przełożyli wybory parlamentarne, te, które 

zostały wygrane przez koalicję 15 października, otrzymalibyście 20% głosów. Dzisiaj 



wasz klub liczy 12 osób. Jeżeli przyjmiemy te wyniki, to z 12 zrobi was się 7. Mieliście 

media lokalne, telewizje propagandowo Obajtek kupił wam dzienniki, a wy 

prawdopodobnie powiększycie swój klub prawie o 50%. Ja tylko chciałem powiedzieć, 

że Opatrzność czuwa nad naszym miastem i ja bardzo dziękuję za taką opozycję 

szczęśliwej Polski już czas dziękuję. 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Spotykamy się tutaj dzisiaj, żeby omówić projekt budżetu na 2024 rok. My jako klub 

radnych Prawa i Sprawiedliwości postanowiliśmy złożyć poprawki. Postanowiliśmy 

złożyć poprawki do tego budżetu, zgodnie z hasłem, które jest za nami. Hasłem, które 

dzisiaj było już tutaj przywoływane przez przewodniczącą Dunajewska, później także 

króciutko odniosę się do  jej słów, natomiast te hasło nam przyświecało. Przyświecało, 

ponieważ nasze poprawki nie wywracają tego budżetu do góry nogami, bo i też nie 

mamy takiej możliwości. Nie dysponujemy jako radni klubu opozycyjnego dostępem 

do wszelkich informacji związanych z efektywnością wydatkowania tych środków. 

Takiej możliwości nie ma musielibyśmy de facto współtworzyć ten budżet. Natomiast 

skupiliśmy się na około 20 milionach złotych, na kilkunastu różnych projektach 

inwestycyjnych w mieście Gdańsku, w różnych dzielnicach Miasta Gdańska, żeby 

pokazać, jakie są faktyczne priorytety Miasta Gdańska. Skupiliśmy się na tym i hasło 

rozważnie, ale bez obaw nam przyświecało. Rozważnie bo te 20 milionów złotych to 

tak, jak słusznie mój przedmówca wskazał to jest niecałe 0,5% wydatków. Ale te pół 

procenta może pozwolić na realizację wielu zadań. Szanowni Państwo, te 20 milionów 

złotych to nie są jakieś dodatkowe środki, które też szukaliśmy, nie wiem, zadłużając, 

zwiększając deficyt, wcale nie my postanowiliśmy użyć, przesunięć między 

poszczególnymi działami w budżecie Miasta Gdańska. Natomiast te 20 milionów 

złotych miało posłużyć na priorytet. Szanowni Państwo, co w tych priorytetach się 

zawiera? To jest zwiększenie środków na komunikację miejską. Tak usłyszeliśmy, że 

tych środków w budżecie będzie więcej, ale jednocześnie usłyszeliśmy, że mimo 

wzrostu tych środków na komunikację miejską jest duże zagrożenie, że te kursy, że 

linie,  że połączenia autobusowe czy tramwajowe będą musiały być obcinane. My się 

na to nie zgadzamy. My proponujemy, żeby dodatkowe około 4,5 miliona złotych 

zostało przeznaczone na utrzymanie komunikacji miejskiej w Gdańsku, ale także 

dodatkowe miliony mają posłużyć na to, aby utrzymać w odpowiednim stanie drogi, 

chodniki w całym naszym mieście, bo widzimy doskonale, że nie tylko główne arterie, 

ale także poboczne ulice w dzielnicach wymagają odpowiedniego utrzymania. 

Dodatkowo 3,5 miliona złotych na poprawę bezpieczeństwa to są właśnie kwestie 

związane z monitoringiem z pieszymi patrolami policji czy też straży miejskiej. Widzimy 

chociażby w projektach do budżetu obywatelskiego, jak wiele projektów związanych  

z poprawą, monitoringi monitoringu wizyjnego pojawia się w tych projektach  

w projektach mieszkańców Gdańska my wychodzimy im naprzeciw. 3 miliony złotych 

na utrzymanie zasobu komunalnego 3 miliony dodatkowa to, co mnie rzuciło się w 

oczy, szczególnie w tym projekcie budżetu, to zmniejszenie środków chociażby na 

utrzymanie zasobu komunalnego. Jeśli spojrzycie sobie na dotację przedmiotową dla 

gdańskich nieruchomości, to tam nie ma wzrostów. Szanowni Państwo, jak chcemy 

dbać o te lokale komunalne o te pustostany, które mogłyby posłużyć mieszkańcom 

Gdańska, jeśli my nie zwiększamy, tylko zmniejszamy środki na utrzymanie zasobu 

komunalnego. Oczywiście słyszymy o nowy budynkach o TBS-ach bardzo dobrze ale 



z drugiej strony miasto Gdańsk ma 15000 lokali komunalnych. Szanowni Państwo, jak 

chcemy zadbać o bieżąco utrzymanie o drobne remonty, o drobne naprawy, jeśli my 

zmniejszamy te środki, później słyszymy takie głosy jak mieszkańców, chociażby na 

Przetocznej, do których przychodzą osoby, które miały naprawić piec tego pieca, nie 

da się naprawić i mieszkańcy słyszą, że no, nie ma środków. Później te środki się 

znajdują, ale czy tak ma to wyglądać? Czy mieszkańcy muszą prosić o zwykłe, drobne 

naprawy w lokalach w budynkach komunalnych? Szanowni Państwo 2,5 miliona 

złotych na edukację to są kwestie także związane z bieżącym utrzymaniem placówek 

oświatowych. Szanowni Państwo, kwestie remontów to, co wskazywał chociażby 

radny Malak, kilka miesięcy temu, jak wyglądają niektóre gdańskie placówki, tak 

widzimy termomodernizację, widzimy remonty, ale widzimy, że cały czas jest tego za 

mało. Dlatego chcemy zwiększyć te środki. 2,5 miliony złotych na tereny zielone i na 

opiekę nad zwierzętami. To są też środki dla Gdańskiego Schroniska dla zwierząt, ale 

to są środki przeznaczone na utrzymanie zieleni na nowe miejsca zielone na nowe 

projekty, które pojawiają się chociażby w projektach budżetu obywatelskiego i te 

projekty, które nie uzyskały odpowiedniej liczby głosów niektóre z nich chcemy w tych 

poprawkach zaproponować i pokazać państwu za chwilę na kolejnych slajdach, że to 

będą konkrety, to będą priorytety, które mieszkańcy realnie zauważą, a nie środki na 

promocję na plakaty, na konferencję, na rauty, które służą wąskiemu grono osób, a nie 

1000 osób, które będą korzystały z tych konkretnych inwestycji. Szanowni Państwo, 

zacznijmy od okręgu pierwszego będę tutaj posługiwał się taką nomenklaturą, która 

jest też dla nas radnych z poszczególnych okręgów wyborczych wybierani. Co się  

w tym okręgu mogłoby zadziać, gdyby te poprawki zostały uwzględnione? 200000 zł 

na ciąg pieszo rowerowy od ulicy Starowiejskiej do ulicy Wyzwolenia. Szanowni 

Państwo, tam rozwija się prężnie nowe osiedle. Osoby, które chodzą chociażby  

z wózkami osoby spacerujące tak naprawdę muszą po jakiś przed deptakach 

przemieszczać się zamiast móc korzystać z wygodnych ścieżek czy  ciągów pieszo 

rowerowych. 400000 zł na remont nawierzchni dróg na w dzielnicy Święty Wojciech. 

Widzieliśmy, że w poprzednich latach chociażby 2021 roku taki projekt wygrał, ale to 

jest wciąż za mało te drogi wtedy tej dzielnicy są szczególnie zaniedbane i to, co 

szczególnie w tych dzielnicach jak Stogi, Przeróbka, Wyspa Sobieszewska jest 

artykułowany przez mieszkańców. To jest ten monitoring wizyjny, oni nie czują się tam 

wystarczająco bezpiecznie. Szanowni Państwo, tak wyglądają te tereny, które 

chcielibyśmy zmienić u góry widzimy, jak wygląda obecnie teren w Letnicy, gdzie 

mógłby powstać ten ciąg pieszo rowerowy, a mieszkańcy nowych osiedli, z których jak 

rozumiem wszyscy jesteśmy dumni, mogliby w wygodny sposób przemieszczać się 

między Nowym Portem Poniżej przykładowy stan dróg stan nawierzchni w dzielnicy 

Święty Wojciech. Kolejne projekty w Śródmieściu to, co artykułowali także  

w przedstawiciele chociażby Wszystko dla Gdańska składali projekty do wniosku do 

budżetu obywatelskiego, czyli nowy teren zielony przy Pałacu Młodzieży. Dzisiaj ten 

teren, który ostatecznie nie będzie parkingiem kubaturowym, parkingiem podziemnym 

zarasta chaszczami jest tak naprawdę wstydem- wstydem dla Miasta Gdańska, że tak 

atrakcyjny teren dla mieszkańców nie służy im, a mógłby służyć. Kolejna kwestia 

100000 zł na bezpieczne przejście przez Potok Maćkowy prezydent Piotr Grzelak 

kilka, kilkanaście dni temu odpowiedział w interpelacji mi właśnie na tą sprawę. 

Wówczas odpowiedział, że no, nie ma środków zabezpieczonych na tą na tą 

inwestycję. Natomiast widzimy, że mieszkańcy z różnych osiedli dzielnicy Orunia 



Górna Gdańsk Południe artykułują, że to byłoby potrzebne. Kolejna istotna kwestia pół 

miliona złotych na przebudowę na przedłużenie prawo skrętu z ulicy Witosa w ulice 

Wilanowską. Każdy, który każdy, kto przemieszcza się w rejonie Chełmu, próbuje 

włączyć się w aleje Armii Krajowej, czy też chce wjechać w blokowiska na Chełmie, 

doskonale zna ten problem wie, jak długo trzeba czekać, żeby móc włączyć się  

w główne arterie. I kolejny istotny projekt 150000 zł na remont chodników na ulicy 

Guderskiego i ulicy Jaworzniaków na w dzielnicy Ujeścisko Łostowice. Szanowni 

Państwo tak to wygląda u góry po prawej stronie widzimy, jak właśnie wyglądają drogi. 

Jak wyglądają ścieżki, którymi przemieszczają się mieszkańcy dzielnicy Ujeścisko 

Łostowice, chociażby, żeby mogli dostać się do przychodni zdrowia czy też do sklepów. 

Poniżej widzimy też, jak wygląda obecnie cały czas teren przy Pałacu Młodzieży. 

Mamy nadzieję, że dzięki tym poprawkom uda się ten stan zmienić. Kolejna kwestia 

na Jasieniu 300000 zł na remont ulicy Orzechowej w Pieckach Migowie 200000 na 

plac zabaw przy Szkole Podstawowej numer 2 na Morenie tutaj są szczególnie zabaw 

na Morenie, który raczej mógłby straszyć aniżeli zachęcać do zabawy, ale to są także 

konkretne inwestycje w nawierzchni, żeby mieszkańcy nie musieli brodzić w błocie, 

czy też uważać na swoje obcasy tylko żeby mogli bezpiecznie iść do sklepu, do domu, 

do szkoły. Kolejna kwestia pół miliona złotych na windy na o przystanków 

tramwajowych na Węźle Kliniczna na Węźle Kliniczna, który jak dowiedziałem się jakiś 

czas temu, będzie remontowany w strategii 2030 miasto Gdańsk rozważa, czy węzły 

takie wiadukty takie jak chociażby przy Bramie Żuławskiej czy też przy Bramie 

Wyżynnej być może odpowiednim okresie czasu po prostu ich nie zlikwidować. 

Natomiast w zakresie Węzła Kliniczna otrzymałem odpowiedź, że ten węzeł jest 

zaplanowany do remontu. Kolejna kwestia Wrzeszcz Dolny 180000 zł na remont 

przystanku tramwajowego Aleja Hallera, ulica Kościuszki czy też milion złotych na 

rozbudowę monitoringu miejskiego, między innymi w dzielnicy Strzyża Wrzeszcz 

Dolny czy Brętowo. Szanowni Państwo, szczególnie ten przystanek tramwajowy wielu 

mieszkańcom Wrzeszcza jest dobrze znane, szczególnie wąskie przejście dla osób, 

które chcą się przemieszczać w stronę Opery Bałtyckiej. Ale też widać, jak Węzeł 

Kliniczna wygląda. Wiele mówi się o poprawie dostępności dla osób 

niepełnosprawnych z ograniczoną możliwością przemieszczania się, no to są właśnie 

konkretne ograniczenia, które my chcemy zmienić. Kolejne projekty, Zaspa Młyniec 

250000 na windę na wiadukcie w ciągu ulicy Braci Lewoniewskich, na Przymorzu 

Wielkim 400000 zł na wyposażenie placu zabaw w parku Regana oraz nowe miejsca 

związane z monitoringiem wizyjnym na Zaspie, Rozstaje czy Przymorzu Małym 

szczególnie widzimy, jakim utrudnieniem dużym jest brak wind  na wiadukcie. Na 

Zaspie Młyniec na tym zdjęciu doskonale widzimy, z czym muszą mierzyć się rodzice 

z małymi dziećmi, ale także osoby niepełnosprawne czy też osoby starsze. Widzimy 

też, że urządzenia w parku Regana zużywają się, więc dobrze byłoby zadbać o to, aby 

zarówno dzieci, jak i osoby starsze turyści mogli z nich nadal się cieszyć. I zbliżając 

się do końca kolejne dzielnice, gdzie wskazujemy na potrzebę budowy chodników na 

kwestie remontów chodników, chociażby w Kokoszkach czy w Oliwie na kwestię 

oświetlenia Parku Bliźniąt w Osowej, czy też 400000 zł na zagospodarowanie targ 

parku czy zbiorniku retencyjnym przy ulicy Chłopskiej, Pomorskiej. Szanowni Państwo, 

to są konkretne projekty, które były złożone do budżetów obywatelskich. To jest głos 

mieszkańców łącznie kilka, kilkanaście tysięcy głosów, które zostało oddane  

w ostatniej edycji budżetu obywatelskiego. Przyczyniamy się do tego, żeby takie 



miejsca jak tutaj w Oliwie czy też w Osowej, mogły cieszyć się równymi chodnikami 

oświetlonym terenem, czy też po prostu ładnym zagospodarowaniem. Nie ma się do 

czego nie ma się czego obawiać. Szanowni Państwo, rozważnie, ale odważnie 

odwagi. Nie bójcie się, poprzyjcie dobre poprawki klubu Prawa i Sprawiedliwości. 

WOJCIECH BŁASZKOWSKI – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska  

Głosujemy dzisiaj po raz ostatni w naszej kadencji nad najważniejszą uchwałą w ciągu 

roku nad budżetem Miasta Gdańska. Wierzę, że dzisiaj solidarnie wszyscy razem 

zagłosujemy za tym budżetem, bo jest to budżet  przygotowany w sposób niezwykle 

solidny. Myślę, że ten budżet możemy rozpatrywać na wielu płaszczyznach. Pierwsza 

platforma najważniejsza pewnie dla wielu ludzi to jest to, co dotyczy bezpieczeństwa, 

bezpieczeństwa finansów i myślę, że pod tym względem spełniamy najwyższe 

standardy i tutaj wielki ukłon w stronę pani skarbnik. Mimo iż generalnie obniża się 

rating finansów publicznych w Polsce i rykoszetem dostają niestety Samorządy, to i 

tak nasze finanse wyglądają bardzo dobrze. Deficyt budżetowy jest mniejszy niż  

w ostatnim roku, bo o wynosi 524 miliony. A w zeszłym roku wynosił 714 milionów, a 

więc przy większych wydatkach mamy mniejszy deficyt budżetowy. Co ważne, tu pan 

przewodniczący klubu PiS, co ciekawe, był uprzejmy już o tym wspomnieć, że 

rzeczywiście dochody przerastają inflację. Pan to uznał za wadę. Ja myślę, że to jest 

najlepszy dowód na to, jakie jest prowadzona polityka gospodarcza w naszym mieście. 

Jest  wprowadzona w sposób bardzo efektywny. Mamy jedno z najmniej, jeden  

z najniższych wskaźników bezrobocia i wskaźniki, wszystkie inne wskaźniki 

gospodarcze też są niezwykle i imponujące, jeśli chodzi o bezpieczeństwo, to również 

zadłużenie utrzymywane jest na bezpiecznym poziomie 38% w stosunku do dochodów 

w 2024 roku. Ale co ważne w kolejnych latach w perspektywie finansowej w wieloletniej  

perspektywie finansowej te zadłużenie nie będzie przekraczać 50%. I to, co jest bardzo 

ważne i co jest marzeniem dla wielu samorządów, to jest to, że mamy nadwyżkę 

bieżącą, czyli tak zwaną nasz nadwyżkę operacyjną, czyli wszystkie zaplanowane 

wydatki bieżące mają pokrycie w dochodach bieżących, czyli realizujemy tę zasadę 

zrównoważonego czy równoważenia budżetu.  I myślę, że kolejne kolejna kwestia to 

jest albo kolejny przymiotnik, którym można tak czy kolejne słowo, które pasuje do tego 

budżetu, to jest także Nadzieja, bo myślę, że to jest na pewno budżet pełen nadziei. 

Czekamy, drodzy państwo na nowy Parlament i wiemy, że nowy Parlament podejmie 

działania, które przywrócą stabilność budżetom samorządowych. Pieniądze będą 

przekazywane niezgodnie, tak jak dotychczas przez ostatnie lata zgodnie jakimś 

widzimisię polityka tylko w oparciu o uczciwe, klarowne zasady charakterystyczne dla 

uczciwego demokratycznego państwa. To co ważne Nadzieja to również to, co wiąże 

się z tym, co zostało dzisiaj już powiedziane, że otrzymamy 73 miliony w końcu  

z budżetu centralnego w ramach podatków dochodowych w ramach Citu i Pitu, 

dostaniemy co prawda jest z ponad dwuletnim opóźnieniem, a więc ich realna wartość 

bieżąca jest o 28% niższa. Niemniej jednak cieszy, że te pieniądze do nas wrócą.  

I drodzy Państwo kolejny element, który bardzo pasuje do tego budżetu, to jest rozwój. 

Jest to budżet niezwykle rozwojowy. Nie będę mówił tutaj, w tych wszystkich punktach 

budżetu, bo to już zostało powiedziane, ale to, co rzeczywiście może imponować, to 

to, że wprowadzono 1,5 miliarda złotych i w tym roku, i w łącznie w kolejnych latach 

dp programach rozwoju i to pozwoli na pozyskiwanie dodatkowych środków z nowej 

perspektywy unijnej czy też z KPO które bardzo się cieszymy, że w końcu zostanie 



uruchomiony, bo przecież nie dostaliśmy jako państwo póki co, ani złotówki z tego. 

wspomnianego KPO.  I bardzo ważne jest również to, że jest to budżet społeczny. 

Większe środki drodzy państwo na naukę nie będę wymieniał wszystkiego, bo to nie 

sposób naprawdę zajęłoby to wiele czasu, ale większe środki na naukę to co też dla 

mnie jest bardzo ważne, ale chyba dla wszystkich państwa, bo jesteśmy tego 

świadomi, że  ważna jest ważne jest szkolnictwo zawodowe i wzrasta nie tylko 

nominalne, ale realny wydatek na jednego ucznia w technikum z 14,9 do 16,3 a więc 

wydatek większy wzrost większy niż inflacja znowu, ale to, co powiedział kiedyś świętej 

pamięci pan prezydent Adamowicz, my musimy dbać o tych najmniejszych, 

najmłodszych, ale musimy dbać też o najstarszych i cieszę się i tutaj ukłon w stronę 

pani prezydent Chabior wzrost wydatków na domy pomocy społecznej też wzrost 

przekraczający inflację. Co ważne też chyba dla wszystkich nas zwiększenie 

wydatków chociażby na utrzymanie basenów. Słowem, drodzy państwo 

podsumowując tę moją pierwszą część wystąpienia, możemy powiedzieć, że budżet 

ten cechuje wielki profesjonalizm i ja bardzo serdecznie i dziękuję pani prezydent, 

dziękuję całemu zespołowi, bo wiem, że to była bardzo ciężka praca. Budżet jest nie 

tylko oceniany bardzo dobrze przez nas polityków, ale budżet jest dobrze oceniany 

przez innych obiektywnych recenzentów czy audytorów budżetów jednostek 

samorządu terytorialnego. Pani prezydent budżet to jest jedno, ale my się cieszymy, 

że mamy taką panią prezydent, która poza tym, że jest budżet bardzo solidny, że jest 

pod kątem księgowym na najwyższym poziomie, mamy panią prezydent, z której 

możemy być dumni, a nie tak jak w przypadku tak w rządzących naszym krajem. Ludzi, 

których z powodu których musieliśmy się wstydzić, dzisiaj naprawdę jest miło spotykać 

ludzi z innych miast innych z innych państw, czy też mieszkających w Gdańsku, którzy 

mówią o jak dobrze, że mamy panią prezydent albo z innych miast mówią: zazdrościmy 

wam pani prezydent, pozdrawiamy Gdańsk, to jest naprawdę miłe i pani prezydent 

mogę serdecznie podziękować, ale też bardzo gorąco pogratulować. Te nagrody 

wszystkie, które pani otrzymuje, które otrzymuje pani skarbnik to nie jest przecież 

przypadek. Drodzy państwo, ale jeszcze muszę się krótko  ustosunkować do 

poprawek, bo mamy też przecież poprawki. Jeśli państwo pozwolą bardzo króciutko 

do tych poprawek. Otóż drodzy państwo, niestety dzisiaj mamy Wigilię. Ja chciałem 

bardzo delikatnie dzisiaj się wypowiadać i postaram się to robić, ale wydaje się, że te 

państwa poprawki spokojnie można by wysłać na festiwal hipokryzji jeśli taki gdzieś 

się odbywa. Przecież wszyscy wiemy, drodzy Państwo, że budżet był drenowany przez 

rządy PIS-u  przy wręcz niestety aplauzie niektórych radnych z PIS-u. Ja tutaj nie 

mówię do wszystkich państwa tak, bo byłoby to niesprawiedliwe, ale na pewno 

przynajmniej części z Państwa to dotyczy. I rodzi się pytanie, drodzy państwo, czy 

duża jest wiarygodność działaczy partyjnych czy żołnierzy partyjnych Prawa  

i Sprawiedliwości, którzy popierali naszemu miastu odbieranie gigantycznych kwot 

pieniężnych, bo w całym tym procesie straciliśmy ponad miliard złotych, to są ogromne 

sumy. Jaka jest wiarygodność? Drodzy państwo państwa rząd wydawał ogromne 

pieniądze pochodzące między innymi z Samorządów, między innymi nasze pieniądze, 

licząc chociażby tylko te 2 miesiące po przegranych wyborach. To były kwoty 

miliardowe. Wydawane w sposób absolutnie nie transparentny, przeznaczane na 

jakieś całkowicie niejasne polityczne projekty i dziś państwa partia chce uzdrawiać 

budżet Gdańska i to szczególnie kosztem tego działu 750, czyli Administracja 

Publiczna poprzez ograniczanie na przykład wydatków na zadania związane ze 



zrównoważonym transportem zbiorowym z kulturą z pomocą imigrantom. Czy też  

z imprezami, które promują miasto Gdańsk i które generują bez wątpienia dochody  

w przyszłych latach. Państwo chcą zrealizować wiele celów społecznych zapisanych 

w tych poprawkach skądinąd bardzo ważnych, ale przedstawiają państwo zmiany do 

budżetu dosłownie na kolanie i nie proponują jednocześnie poprawek w Wieloletniej 

Prognozie Finansowej co na lata 2024 - 2050 co jest jasne, że uniemożliwia dokonanie 

tych zmian. Pewnie autentyczność państwa zamiarów byłaby dużo większa, gdyby 

państwo zechcieli te cele realizować trochę wcześniej za te pieniądze, które zabierała 

nam państwa partia. Ale ja mam dobrą wiadomość, jeśli państwu zależy na naszym 

mieście, a nie wątpię, że tak jest w niektórych przypadkach przecież, że wiele z tych 

państwa życzeń, które państwo przedstawili rzeczywiście będzie zrealizowanych, ale 

to nie dzięki państwa nieszczerym działaniom, ale i to nie dzięki państwa partii, ale 

wręcz przeciwnie, właśnie między innymi temu, że to państwa partia przegrała wybory, 

bo to daje nadzieję na szybkie przywrócenie stabilności finansowej jednostkom 

Samorządu Terytorialnego. Drodzy państwo kończąc, chciałem bardzo serdecznie 

podziękować również wszystkim radnym, naszym koalicjantom drogim, z którym się 

tak dobrze pracowało wykonując ten budżet tak czy może nie tyle wykonując, bo my 

go bardziej uchwalaliśmy ale pracowaliśmy nad tym budżetem. Myślę, że nasza 

współpraca wyglądała bardzo dobrze. Myślę, że również wspólnie zagłosujemy za tym 

budżetem, który jest proponowany i bardzo serdecznie również dziękuję w Radnym  

z Klubu Prawa i Sprawiedliwości za wszelkie przejawy konstruktywizmu, z którymi się 

spotykaliśmy w mijającym roku. Bardzo serdecznie w imieniu klubu Wszystko dla 

Gdańska.  

PIOTR GRZELAK - Z-ca Prezydenta ds. zrównoważonego rozwoju i inwestycji 

Pozwolicie państwo, że w kilku słowach odniosę się do wniosków złożonych przez 

radnych Prawa i Sprawiedliwości, ale na początku taka no dosyć smutna konstatacja 

obrazu opozycji w Gdańsku opozycji, która nie wie, że pracujemy nad programami 

rozwoju, że przygotowujemy wizję inwestycji na lata 2024- 2030, które tak naprawdę 

są na ukończeniu i żaden harmonogram trwa i że dokładnie państwo wiecie, że wśród 

przedsięwzięć, które będą zgłaszane, jest wiele ważnych inwestycji strategicznych. 

Nie wie również, że trwają prace nad studium pasma Alei Grunwaldzkiej, w ramach 

którego rozwiązywane są różne elementy tego pasma, w tym Węzeł Kliniczna, który 

ma archaiczną dzisiaj formę i ta forma musi ulec przekształceniu i ulegnie 

przekształceniu prawdopodobnie w ramach partnerstwa publiczno prywatnego. 

Gdybyście państwo byli na choć jednym ze spotkań naszych konsultacji, których 

naprawdę prowadzimy bardzo dużo, byście państwo dokładnie wiedzieli, że dzisiaj 

inwestowanie nie w remont panie radny Majewski Węzła Kliniczna tylko  kompleksową 

przebudowę i odzyskanie przestrzeni dla mieszkańców bo to jest kluczowe. Dzisiaj 

mówi pan o zainstalowaniu wind,  które pozwolą zrobić ten węzeł dostępny ten węzeł 

absolutnie jest niedostępny dla pieszych. To są kilometry pieszych dróg, które 

mieszkańcy muszą iść, żeby dostać się z jednego krańca skrzyżowania na drugie 

skrzyżowanie na drugi koniec. I wszyscy wiemy, że ten węzeł musi zostać 

przebudowany, ale wiemy pod warunkiem, że uczestniczymy w tych pracach 

warsztatowych, które są prowadzone przez Biuro Architekta Miasta. Smutny wizerunek 

opozycji w Gdańsku, bo nie wiem na czym polega projektowanie. No wykonaliście 

państwo bardzo ważną pracę na klawiaturze, Ctrl C- Ctrl V kopiuj - wklej no 



przeklejiliscie państwo projekty z budżetu obywatelskiego ważne projekty i projekty, 

które na pewno w wielu miejscach będziemy starali się popierać, ale jednak od 

państwa radnych z doświadczeniem już pięcioletnim wymagałbym trochę większej 

wiedzy doświadczenia inwestycyjnego niż wobec osób, które swój prywatny czas 

angażują na rzecz. obywatelskiej postawy, zgłaszając projekty do budżetu 

obywatelskiego. O jednym projekcie, czyli o przejściu nad Potokiem Maćkowy pan 

radny Kłos już wspomniał. Potrzebna jest tam procedura pozyskania gruntów tej 

procedury w ramach zridu nie możemy zrealizować, więc nie ma możliwości na 

realizację tej inwestycji w ciągu jednego roku kalendarzowego. Jeżeli chodzi o ciąg 

pieszo rowerowy od Starowiejskiej w Letnicy do Nowego Portu. Szanowni Państwo, to 

się dzieje. Dzisiaj są podpisane umowy szesnastkowe z inwestorami na Letnicy i krok 

po kroku ta inwestycja będzie realizowana. I Szanowni Państwo, po co wykładać 

dodatkowe pieniądze publiczne, skoro mamy pieniądze inwestorów prywatnych? No 

dla mnie to to jest absurd, jeżeli chodzi o Zielony Park przy Pałacu Młodzieży.  

No, Szanowni Państwo, owszem, zgadzamy się decyzja strategiczna została podjęta. 

Będzie pomysł związany z parkingiem kubaturowym został wycofany, będzie 

przygotowany park, ale dzisiaj konieczne jest konieczna jest zmiana miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego, bo dzisiaj funkcją dominującą w karcie 

terenu obejmującym ten obszar jest przeznaczenie parkingowe. Jeżeli chcemy 

stworzyć parking park z prawdziwego zdarzenia, musi dokonać być dokonana zmiana 

planu zagospodarowania przestrzennego. Doposażenie parku Regana. Dzisiaj się to 

realizuje wewnętrzne biuro projektowe dyrekcji rozbudowy Miasta Gdańska 

przygotowuje projekt i będzie to doposażenie realizowało realizowane dla mnie takim 

też smutnym. Obrazem tego, w jaki sposób państwo funkcjonujecie jest są te kwoty, 

które wskazaliście w tym wniosku. No te kwoty bardzo często nie starczą nawet na 

projektowanie, a tym bardziej na realizację inwestycji. To jest państwa kompetencje. 

Po 5 latach w Radzie Miasta Gdańska co do realizacji inwestycji w tym mieście i to jest 

bardzo przykre. Bardzo smutne. Co do zasady zgadzamy się, że te przedsięwzięcia, 

które państwo zgłaszacie, powinny być procedowane dalej w mieście i będziemy je 

przygotowywać, ale w oparciu o proces projektowy, który po prostu trwa i wymaga 

również czasu, także serdecznie państwa wszystkich mieszkańców, proszę  

o cierpliwość. Jest to w kompetentnych rękach naszych projektantów, przygotowujemy 

te inwestycje i będą w przyszłości realizowane. 

JAN PERUCKI – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Proponowany projekt budżetu to przede wszystkim przywrócenie stabilności finansów 

naszego miasta po polskim bezładzie. Opozycja przypomniała sobie, że należy 

działać, pracować dla gdańszczanek i gdańszczan. Szkoda, że ten budzik 

nastawiliście państwo chwilę przed nadchodzącą weryfikacją wyborczą. Przez całą 

kadencję było słychać donośne chrapanie z tamtej strony sali, ponieważ wasza 

bezczynność była widoczna i wręcz transparentna dla mieszkanek i mieszkańców 

Gdańska, już zresztą zostały przytoczone propozycje jeśli chodzi o wasz skład 

osobowy w przyszłej kadencji Rady Miasta Gdańska, mam nadzieję, że one się 

zniszczą. Gdańszczanki i Gdańszczanie zasługują na merytoryczną opozycję, której 

ta rada Miasta Gdańska nie posiada. Amatorszczyzna po 5 latach radne i radni Prawa 

i Sprawiedliwości nie wiedzą, że wszystkie wydatki inwestycyjne w budżecie są jasną 

korelacją z Wieloletnią Prognozą Finansową w przedmiocie inwestycji. Państwo tego 



nie wiedzą. Państwo nie zgłosiliście żadnej poprawki w Wieloletniej Prognozie 

Finansowej odnosicie się wyłącznie do budżetu do niespełna 0,5% wydatków  

w proponowanym projekcie przedłożonym 15 listopada. A przywołuje specjalnie tą 

datę, dlatego ponieważ państwo na Komisji 6-7 godzinna debata, którą prowadziłem 

na Komisji Budżetu i Strategii Miasta Gdańska, państwo nie zgłosiliście żadnych uwag 

konkretnych, więc intencja jest jasna, zasadnicza państwo nie chcecie wprowadzać 

zmian państwo chcecie tylko i wyłącznie mącić coś próbować przedstawić, że państwo 

niby są zaangażowani, ale tego zaangażowania, jak już powiedziałem przez ostatnią 

kadencję ostatnie 5 lat nie było widać. Do dzisiaj amatorszczyzna. 2 lata później 

dostajemy 73 miliony złotych. A gdzie waloryzacja? Kto z Państwa może sobie 

pozwolić na kredyt dwuletni bez żadnego oprocentowania? Tylko rząd Prawa  

i Sprawiedliwości, co dokumentuje tezę, że to był rząd jednej wielkiej centralizacji 

administracji państwowej, a my Koalicja Obywatelska z naszym towarzystwem 

Wszystko dla Gdańska chcielibyśmy, żeby Samorząd, a co za tym idzie władza 

administracja była jak najbliżej mieszkańca. 7300000 2 lata później nadal brakuje 

rekompensat to jest tytułu podatku Pit. Szansa na KPO panie przewodniczący mam 

dla pana prezent. Kojarzy pan ten obrazek? Już tutaj wyczytuję 9,5 miliarda złotych 

państwo obiecaliście Gdańskowi po 3 latach dalej tych pieniędzy nie otrzymaliśmy. 

Całe szczęście szczęśliwej Polski już czas nastąpił i wierzymy głęboko, że te pieniądze 

wreszcie do Gdańska spłynął. Panie przewodniczący przerywając na chwilę swoje 

wystąpienie, chciałbym panu podarować ten plakat. Sugeruje go powiesić w pokoju, 

gdzie radni Prawa i Sprawiedliwości zwołują posiedzenia klubu. Kilka zdań o 

poprawkach, które nasi oponenci polityczni zaprezentowali, zaproponowali. Park przy 

Pałacu Młodzieży super idźmy w to tylko, że państwo merytorycznie nie przygotowali 

się brakuje tam miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego, który jest, ale 

definiuje tą przestrzeń jako parking na ten moment. Czyli co najpierw zmieńmy plan 

państwo o tym nie wiedzieli. Oświetlenie Parku Bliźniąt. Jeszcze przed państwa 

poprawką prowadziłem konsultacje społeczne z mieszkańcami i wszyscy wiemy 

doskonale, że w pierwszej kolejności cała ta przestrzeń powinna być zaprojektowana, 

a później krok po kroku ten projekt chcemy realizować, no nie chcemy zrobić 

oświetlenia, żeby ono kolidowało z elementami zagospodarowania tego terenu. 

Chcemy spojrzeć na kwestię zagospodarowania parku przy ulicy Bliźniąt całościowo, 

ale państwo nie wiedzieli, nie chcieli się nawet zapytać, ale pewnie nawet nie byli 

zorientowani, że takie konsultacje społeczne miały miejsce. Zwiększenie dostępności 

żłobków. A cóż pan przewodniczący dostał plakat? Tutaj przewidujemy środki  

z krajowego planu odbudowy dla 548 nowych miejsc w gdańskich żłobkach. Budowa 

chodników dzielnicy Kokoszki. Cieszę się, że państwo również czytają moje 

interpelacje. Interpelacje radnych Koalicji Obywatelskiej, bo my już te kwestie dawno 

poruszamy i one są zagospodarowane wydatkami czy to bieżącymi czy 

inwestycyjnymi? Taki przykład równe, bezpieczne, drogi, super hasło. Każdy by się 

pod nimi podpisał. Natomiast jak zwykle kwestia merytoryki u was zawodzi. 

Zobowiązanie umowne systemem całym Fala myśmy podpisali umowę, jeśli chodzi  

o przewidywane środki, które my jako samorząd przeznaczamy i partycypuje my  

w całym projekcie fala państwo nie mają odpowiedzi na to, co mielibyśmy zrobić. Nagle 

re definiować podpisaną już zawartą umowę państwo się nie w ogóle nie zastanawiają. 

Jest skutki uboczne byłyby jakieś próby zmiany tejże podpisanej umowy i kilka zdań, 

jeśli chodzi o środki na teraz, czyli przede wszystkim bardzo mnie cieszy plan 



powołania czy też utworzenia nowego ratingu finansowego, bo to będzie nowa 

perspektywa, a przede wszystkim odpowiedź na naszą stabilność budżetu, jak  

i perspektywa ewentualnych nowych zobowiązań finansowych na przyszłość, czyli 

będziemy bezpiecznie i dla wszystkich innych inwestorów dla banków. Będziemy 

rzetelniejszym  kontrahentem, jeśli chodzi o nowe zobowiązania, przede wszystkim na 

platformie inwestycyjnej czystej energii. To też wymierne korzyści finansowe 

przyszłorocznym budżecie. Projekt Pkm Południe 28 milionów złotych. No, to jest 

wielka szansa dla południowej części naszego miasta. W zasadzie projekt epokowy, 

bo zupełnie nie tylko mówimy o transporcie, ale całym miasto twórczym charakterze 

tego projektu. Budowlanych cieszymy się wreszcie, że ta inwestycja zmierza ku 

końcowi i te ostatnie płatności przyszłoroczne. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Proszę o zmierzanie do końca, panie radny. Czas się wyczerpał. 

JAN PERUCKI – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Ostatnie 2 zdania. W takim razie pani przewodnicząca, przepraszam. Plan 

zrównoważonej mobilności w Oliwie. Niestety troszkę dzisiaj ucicha ten temat  

w kontekście dyskusji i debaty nad budżetem Miasta Gdańska. Natomiast to też jest 

wielki projekt zrównoważonej mobilności. No i wreszcie ponad 116 milionów złotych 

dla organizacji pozarządowych właśnie popierających tezę, że my Koalicja 

Obywatelska stoimy za decentralizacją, żeby delegować część zadań organizacjom 

pozarządowym w mieście Gdańsku. 

ŁUKASZ BEJM - Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Jako wiceprzewodniczący Komisji Kultury jestem naprawdę pod wielkim wrażeniem  

tego spektaklu, który radni PIS-u nam tu odgrywają spektakl pod tytułem 34 poprawki 

no gra aktorska, ale tak na 3 z plusem ale  szopka naprawdę na wysokim poziomie. 

Co ciekawe, odgrywacie państwo tutaj przed nami teatr, ale z kinem chyba za bardzo 

się nie lubicie, bo Gdański Fundusz Filmowy planujecie usunąć, proponujecie usunąć. 

Już o jego o jego zaletach wspominała pani przewodnicząca Beata Dunajewska, więc 

nie będę powtarzał, ale chciałbym kilka punktów tutaj z tych waszych poprawek 

poruszyć. Najbardziej mnie interesuje ten tajemniczy punkt pod tytułem dostępna 

komunikacja miejska. Zastanawiam się, co to znaczy, czy ona jest niedostępna, czy  

o co chodzi, ale warto tutaj się przyjrzeć źródłom finansowania tych państwa poprawek, 

bo jak tak dokładnie poczytać, to widzimy pewnego rodzaju rozdwojenie jaźni. Otóż 

drodzy mieszkańcy radni PIS-u, aby znaleźć finansowanie na dostępną komunikację 

miejską, zabierają środki z rozdziału pod tytułem lokalny transport zbiorowy 2,8 miliona 

z tego rozdziału zabierają, czyli zabierając komunikacji miejskiej, żeby dać na 

komunikację miejską bardzo ciekawe. Co ciekawe, zabierają też środki z punktu  

w budżecie, które nazywa się kreowanie rozwoju turystyki w Gdańsku ponad 6 

milionów złotych a tu wystarczy logicznie pomyśleć rozwój turystyki to więcej turystów, 

to większe wpływy ze sprzedaży bilety. No i dzięki temu lepsza komunikacja miejska. 

Wystarczy też  drodzy radni Pisu po prostu uważnie poczytać, bo gdybyście przeczytali 

projekt budżet, to wiedzielibyście, że zmiany w komunikacji miejskiej się zbliżają.  

W przyszłym roku zaczną kursować autobusy napędzane zielonym wodorem. To na 



pewno usprawni i unowocześnienie komunikację miejską w Gdańsku w przyszłym roku 

też gdańskie tramwaje i autobusy przejadą łącznie prawie 900000 km więcej niż w roku 

bieżącym. No i dodatkowo 23 miliony złotych zostaną przekazane na podwyżki dla 

pracowników komunikacji miejskiej. To oznacza, że pensje będą wyższe średnio  

o 1000 zł brutto i przy tej okazji chciałbym pochylić czoła przed prezydentem Piotrem 

Borawskim, który naprawdę świetnie komunikacją miejską zarządzaj bilansuje ten 

trudny budżet w  tym naprawdę ciężkim okresie finansowym. Więc tyle o komunikacji 

miejskiej. Chciałbym też chwilę jeszcze się skupić na  okręgu szóstym, na jego tej tak 

zwanej dolnej części dzielnicach Oliwa. Przede wszystkim, bo no naprawdę jestem 

przeszczęśliwy, że wreszcie pod koniec kadencji radni PIS-u zabierają się za 

infrastrukturę w okręgu szóstym. Żadnych ruchów w tej sprawie  nie było. No  

i zobaczmy co my tu mamy w tych poprawkach mamy na przykład budowę chodników 

w dzielnicy Kokoszki za 300000 zł. Nie wiem, czy państwo sobie zadali trudu, żeby 

sprawdzić, ile chodników może wyremontować za 300000 zł, mamy remont chodnika 

w ciągu ulicy Wąsowicza w Oliwie tu moje osobiste podziękowania za poruszenie 

tematu z mojej interpelacji z 2018 roku. Sprawdźcie państwo, bo remont części 

chodnika na ulicy Wąsowicza został wykonany. Może to właśnie ten, który 

proponujecie w poprawkach? No i mamy zagospodarowanie parku przy zbiorniku 

retencyjnym Chłopska drodzy państwo, no to jest kompletna hipokryzja no bo przez 5 

lat nie zrobiliście nic. Nie wiem czy napisaliście jakąś interpelację? Oszczędzę wam 

szukania, nie napisaliście żadnej Zero Ziobro. Mówicie, że to są projekty z budżetu 

obywatelskiego, że są ważne, ale zrobiliście cokolwiek, żeby pomóc mieszkańcom te 

projekty promować. Wykorzystaliście swoje możliwości zachęca liście kogoś więcej, 

żeby zwiększyć frekwencję, żeby więcej głosów zostało oddane na te projekty. No 

niestety nie za bardzo. Także Szanowni Państwo, te poprawki są po prostu 

powierzchowne. Napisane na kolanie nieprzygotowane, nieprzemyślane. Są zwykłym 

populistycznym elementem gry politycznej i nie miejmy złudzeń, czego jesteśmy 

świadkiem. Natomiast chciałbym  pani prezydent powiedzieć, że w moim zdaniu  

w moim mojej ocenie  ten budżet, który pani przedstawiła jest najlepszym możliwym 

na ten trudny czas na te ciężkie warunki. I zdecydowanie nie są do niego potrzebne. 

Żadne kolorowe plasterki od radnych PIS-u. Dziękuję bardzo. 

ANDRZEJ KOWALCZYS - Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Ja mam taką prośbę do pani prezydent, aby w swojej wypowiedzi, później 

podsumowaniem bardziej rozwinęła katalog z poprawą jeżeli chodzi o poprawę 

warunków kształcenia w gdańskich szkołach. Bo jak czytam autopoprawki to wydaje 

mi się, że to jakieś takie  nieporozumienie zachodzi, że warto jednak uświadomić nas 

wszystkich radnych, żebyśmy jednak tą wiedzę mieli większą. Ja przypomnę, że plan 

wydatków na Gdańską Oświatę w roku 2024 roku wynosi miliard 700 milionów,  

a środków z budżetu państwa zaplanowane na ten rok są 963 miliony i chciałbym o tej 

różnicy powiedzieć, to jest ponad 700 milionów złotych z budżetu miasta będzie 

zainwestowane w gdańskie dziecko w Gdańsku edukację i teraz czytając, wgłębiając 

się w tą autopoprawkę o poprawie edukacji i tej kwocie, to tak sobie myślę, że te kwoty 

nijak się mają do tych wielkich kwot, które inwestujemy z budżetu miasta właśnie  

w Gdańsk Oświatę w nasze inwestycje w nasze gdańskie dzieci, dlatego  ponawiam 

prośbę, żeby pani prezydent  szerzej powiedziała o  tym, co się może wydarzyć  

w 2024.  



EMILIA LODZIŃSKA – Radna Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Cieszę się, że jeszcze przed przerwą  udało mi się zabrać głos. Jeżeli chodzi o żłobki, 

jest to temat, który jest mi szczególnie bliski. Myślę, że większość z nas ma taką 

świadomość, że te miejsca w tych placówkach sprawiają, że kobiety mogą wrócić na 

rynek pracy. Kobiety szczególnie zainteresowane są tym, aby ta dostępność do miejsc 

w przedszkolach, żłobkach była bardzo szeroka i to mnie bardzo cieszy. Cieszy mnie 

też to i w ogóle jestem dumna z sytuacji, jaką mamy w Gdańsku i myślę, że warto, aby 

na tej sali to wybrzmiało, bo my w Gdańsku z dostępnością do miejsc w żłobkach  

i w przedszkolach problemu nie mamy, ale nie mamy dlatego, że pani prezydent, pani 

prezydent Chabior z całym swoim zapleczem dbają o to i monitorują sytuację jaka ma 

miejsca, bo tak wygląda ta sytuacja, że w zależności od tego w jakiej dzielnicy. Te 

miejsca są potrzebne, to ta dostępność też jest zwiększana i teraz kilka tutaj faktów po 

rekrutacji do przedszkoli na rok szkolny 2023 - 2024 oraz właśnie w oparciu  

o demografię można stwierdzić, że w chwili obecnej nasza oferta zaspokaja 

zapotrzebowania w tym zakresie. Tu chodzi o rekrutację do przedszkoli tam, gdzie jest 

potrzeba. To właśnie punktowo zwiększamy tą ofertę naszą przedszkolną, 

współpracując między innymi z organami nie samorządowymi. Co jest warte 

podkreślenia to w 2023 roku powstało 5 przedszkoli publicznych w takich dzielnicach 

jak Oliwa, Osowa, Zaspa, Jasień, Orunia, Święty, Wojciech Lipce na ilość miejsc. 

bardzo dużą 500 miejsc. Jeżeli chodzi o żłobki, żłobków samorządowych, to jest  

w ogóle ciekawa też sytuacja, jeżeli chodzi o rekrutację do żłobków samorządowych, 

bo tutaj należy stwierdzić, że każdy oczekujący de facto to miejsce znajdzie, bo w 50 

% liczba osób w kolejce do żłobków nie potwierdza swojego przyjęcia dziecka do tego 

miejsca w ramach właśnie rekrutacji, co oznacza, że liczba osób oczekujących jest  

w połowie tylko liczbą realną. Dodatkowym wsparciem jest także bon żłobkowy  

i w 2024 roku na ten cel w budżecie Miasta Gdańska zabezpieczamy kwotę prawie 5 

milionów złotych. Pan prezydent Borawski mówił o środkach skapnęło, na które bardzo 

liczymy także w zakresie żłobka. Także liczymy bardzo na odblokowanie tych środków, 

bo planowane pozyskanie środków z KPO pozwoli nam utworzyć prawie 600 

dodatkowych miejsc w żłobkach. Wnioskujemy z programu Maluch Plus o kwotę 

prawie 20 milionów złotych. I teraz tak, jeżeli chodzi o te poprawki PIS-u, które zostały 

tutaj zgłoszone, tak jakby w Gdańsku nie wiadomo, co się działo w tych żłobkach  

i w tych przedszkolach. To tak koszt utrzymania dziecka w przedszkolu roczny to jest 

kwota 20000 zł. Czyli  patrząc to jest tylko koszt utrzymania nie utworzenia tych miejsc. 

Państwo radni, jeżeli chodzi o przedszkola, wnioskują o kwotę milion z małym 

kawałkiem, czyli dzieląc sobie to mówimy tutaj ja mówię o kwocie, tylko utrzymania. 

Nie mówię utworzenia, jeżeli tylko weźmiemy koszt utrzymania 50 miejsc. A gdzie 

utworzenia tych miejsc? To jest kwota w odniesieniu do utrzymania, jeżeli chodzi o 

dotację z budżetu państwa, to też tak, żeby państwo wiedzieli to rocznie ta kwota to 

jest 1600 zł. A roczny koszt utrzymania przez gminę to jest 20800. Tak żeby  

to zobrazować. Jeżeli chodzi o żłobki miesięczny koszt dziecka w żłobku około 2000 

zł rocznie około 24000 państwo radni zatem, bo wnioskują poprawką o kwotę prawie 

700000 zł  z małym kawałkiem, czyli około przeliczając na koszt utrzymania 29 miejsc 

to tak, żeby zobrazować, o jakich, o jakich my ilościach mówimy. Natomiast co do 

pozostałych poprawek. No to też nie traktuje ich poważnie, zarówno pod kątem 

finansowym, ale także technicznym. 2 windy przy węźle Kliniczna 500000 zł. Nie wiem 



skąd ta kwota, bo nawet patrząc na przetargi z   lat  na przykład 2011 rok prawie 3 

miliony złotych kosztowała instalacja 6 wind przy kładce na Rzeczypospolitej, czyli tak 

licząc no bardzo prosto jedna winda około pół miliona złotych 2011 rok z 2017 roku 

przetarg to akurat nie z Gdańska 2 windy przy kładce, czyli nie przy wejściu to koszt 

około miliona złoty prosta matematyka jedna winda koszt około 500000 zł. To są to 

były przetargi na roboty budowlane, a drodzy państwo przed robotami budowlanymi, 

ekspertyzy techniczne, dokumentacja techniczna, gdzie są te kwoty? Gdzie są te 

kwoty? Znaczy ich w ogóle nie ma. Tak więc te kwoty naprawdę nie wiem, skąd zostały 

wzięte i to co pan prezydent Grzelak też powiedział, co jest ważne w odniesieniu 

właśnie do Węzła Kliniczna. To jest cała nasza praca nad pasmem, Alei Grunwaldzkiej 

i całe przeobrażenie tego terenu, bo ten teren na pewno nie będzie wyglądał w ten 

sposób. Za pewnie kilkanaście lat, bo mówimy o bardzo długofalowej perspektywie 

zmian, które w tym obszarze nastąpią, ale też ostatnią kwestią, którą bym się chciała 

odnieść. To jest remont przystanku przy Hallera, Kościuszki 180000 zł. No to tak 

powiem państwu myślę, że dokumentacja projektowa to będzie tego rzędu koszt, więc 

gdzie tutaj mowa o tym, żeby ten przystanek remontować? Zresztą moim skromnym 

zdaniem wydaje mi się, że jeżeli mówić o tym przystanku, to należałoby go 

przebudować, a nie remontować.  

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Ogłaszam przerwę do godziny 14:00. 

KAMILA BŁASZCZAK – Radna Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Przed przerwą już bardzo dużo słów padło o budżecie o tych poprawkach  

i niekompetencji, ale ja myślę, że to jest troszeczkę takie przełożenie Sejmu, bo tam 

posłowie Prawa i Sprawiedliwości też nie znają Regulaminu i się okazuje, że tutaj radni 

Prawa i Sprawiedliwości w naszej Radzie też nie znają zasad tego, jak budżet jest 

skonstruowany, jak można to niech poprawki wnosić ten brak zmian przy inwestycjach 

w WPF jest tutaj bardzo znamienny. Było już powiedziane też o tej przejściu przez 

Potok Maćkowy i pan prezydent Grzelak wiele wyjaśnił w tej kwestii. Natomiast co 

warto zauważyć i to potwierdza tylko tezę, że te wszystkie poprawki były czystym 

populistycznym zagraniem mającym na celu kampanię wyborczą. A dlaczego tak 

twierdzę, ponieważ 21 listopada pan radny Przemysław Majewski otrzymał odpowiedź 

na swoją interpelację  właśnie na temat tego przejścia nad  Potokiem Mackowy i tam 

jak czytamy się w to interpelację, to tam jest informacja o konieczności wykupu gruntów 

o innych powiązaniach i uwarunkowaniach związanych z tą inwestycją były 

wyszczególnione więc jaki cel miało teraz wrzucanie tej inwestycji do poprawek 

budżetowych. Tylko po to, żeby zbijać polityczny kapitał nic więcej. Co więcej 

spojrzymy, jak wyglądała ta poprawka. Przewidziano tam 100000 zł, 100000 zł to jest 

kwota daleko niewystarczająca na tego typu inwestycje. Po sąsiedzku było zgłoszone 

w budżecie obywatelskim projekt  ścieżki, chodnika z ścieżką rowerową i ten projekt w 

budżecie obywatelskim był wyceniany na prawie 500000 zł. To o czym my mówimy, 

jak jest 100000 zł na przejście nad Potokiem? Druga sprawa, która też tutaj bardzo 

ładne, medialne hasło zielone aleje tylko ja się pytam za te drobne, które zostały 

wpisane w poprawce jakie aleje my jesteśmy w stanie posadzić, a ja chcę 

przypomnieć, że to radni Koalicji Obywatelskiej w tej kadencji Rady Miasta Gdańska 



wielokrotnie składali interpelacje o powstanie zadrzewień i zielonych, alei między 

innymi tutaj, w sąsiedztwie wzdłuż głównego ciągu komunikacyjnego przy dworcu  

i  przy Bramie Wyżynnej to myśmy postulowali o te działania. Te działania się dzieją  

i będą się dziać. Tylko łatwiej jest napisać populistycznie dołożymy 100000 zł na 

dodatkowych dodatkową zieleń. To nie tak działa. To jest to jest to jest totalna aberracja 

i czysty populizm w wykonaniu radnych Prawa i Sprawiedliwości. A żeby była całkowita 

jasność, to ja prosiłabym i żeby mieszkańcy też mieli tą świadomość co się dzieje w 

zakresie zielnej zazielenienia w mieście. Prosiłabym o przedstawienie tego, co jest 

zaplanowane, w tym w tym temacie w budżecie na 2024 rok. Dziękuję. 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Ad vocem.  Kilkukrotnie mówiłem wody wywoływane do głosu, więc króciutko się 

odniosę do tych zarzutów co do  rzekomego nie przewidywania w naszych poprawkach 

kosztów przyszłych latach mniemam, że państwo macie przed sobą całą treść naszych 

poprawek i widzicie, jakie koszta mogą być związane z realizacją, chociażby przejścia 

przez Potok Maćkowy to jest 350000 zł w  2025  roku, tak samo jeśli chodzi o windy 

czy to na Węźle Kliniczna czy też na w ciągu ulicy Braci Lewoniewskich. I jeszcze 

jedna krótka informacja, wielokrotnie słyszałem tutaj informacje, że koszta, które my 

zaproponowaliśmy w poprawkach. Koszta tych inwestycji są zaniżone, są zbyt niskie, 

są nieadekwatne. Szanowni Państwo dwa miesiące temu ogłaszano wyniki budżetu 

obywatelskiego, część z tych projektów została zgłoszona do budżetu obywatelskiego 

właśnie z takimi kwotami wykonania. To, że państwo jak rozumiem, zgodzili się, czy 

też miejskie jednostki zatwierdziły takie szacunkowe koszta. No tu jak rozumiem 

państwo byli tego świadomi  czy może one będą zbyt niskie, tak jak się to wielokrotnie 

zdarzało, a być może będą zbyt wysokie czego przykład mieliśmy chociażby ostatnio 

w przypadku choinki zrealizowanej zielonego budżetu obywatelskiego w dzielnicy 

Orunia Górna Gdańsk południe, która miała kosztować 26000, a przy pierwszym 

podejściu okazało się, że została zakupiona przez ZDiZ za 2900 zł i można byłoby się 

wtedy zapytać, gdzie pozostałe 20 kilka tysięcy podziało. Na szczęście tutaj ZDiZ po 

ingerencji radnego dzielnicowego zmieniło ten stan rzeczy i kupiło porządną choinkę. 

Natomiast sami państwo wiecie o tym, jakie są koszta, jakie są szacunkowe koszta  

i czy to w przypadku projektu do budżetu obywatelskiego, czy też w przypadku innych 

projektów zgłaszanych do budżetu? Dziękuję. 

MATEUSZ SKARBEK – Zastępca Przewodniczącej Rady Miasta Gdańska  

Bardzo cieszę się, że aktywność radnych Koalicji Obywatelskiej jest na tyle inspirująca, 

iż znajduje odzwierciedlenie w poprawkach zgłoszonych przez radnych Prawa  

i Sprawiedliwości. Mówię to w kontekście chociażby poprawki dotyczącej monitoringu. 

Od 2018 roku, jeśli nawet nie wcześniej wywodzę, że aby mieszkańcy czuli się dobrze 

we własnym mieście, muszą mieć poczucie bezpieczeństwa przez całą kadencję 

bardzo mocno zabiegałem, interpelowałem i prowadziłem wiele rozmów w celu, aby 

zwiększyć to poczucie bezpieczeństwa pomimo ewidentnych braków w zasobach 

policji, które to poczucie bezpieczeństwa poczucie niebezpieczeństwa zwiększało. 

Pisałem wiele razy, prowadziłem wiele rozmów, dlatego bardzo cieszę się, że w drodze 

autopoprawki znalazły się dodatkowe środki w wysokości miliona złotych na rozwój 

systemu monitoringu, co będzie skutkowało jak usłyszeliśmy na Komisji przedwczoraj 



powstaniem około 20 kamer monitoringu w centrum Gdańska, oczywiście  

w Śródmieściu. Oczywiście jako radni Koalicji Obywatelskiej będziemy zabiegać, aby 

system monitoringu był jeszcze nowocześniejszy, jeszcze bardziej rozwinięty i mam 

nadzieję, że wspólnymi wysiłkami i rzetelną pracą, a nie populizmem ten skutek 

osiągniemy. Bardzo dziękuję. 

PRZEMYSŁAW RYŚ – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Kwestia ochrony zwierząt poprawka na kwotę 217000 zł. Poprawa opieki i warunków 

zwierząt w schronisku w  tym trudnym roku budżetowym koszt utrzymania schroniska 

dla bezdomnych zwierząt Promyk to kwota 5,5 miliona złotych. Plany na przyszły rok, 

zwiększenie o 200000, czyli 5700000 mimo trudnych warunków budżetowych. W tym 

roku po interpelację, którą złożyłem wraz z Emilią Lodzińską radną miasta schronisko 

wprowadziło pilotażowy program adopcji bezdomnych psów i kotów na kwotę 50000 

zł. Ponadto zakupiono specjalistyczną karmę dla starszych zwierząt na kwotę 30000 

zł. Analizując z zarządem Promyka program zapobiegania bezdomności i leczenia 

kotów wolno żyjących na terenie Miasta Gdańska, złożyłem na początku grudnia 

interpelację. 3 interpelacje dokładnie do pani prezydent na kwotę 275000 zł. Między 

innymi kastracja i opieka pozabiegowa kotów 100000 zaczipowanie, czyli 

oznakowanie wolnożyjących kotów 75000. Zabezpieczenie kwoty na 100000 zł na 

karmę dla kotów wolnożyjących, która jest rozdawana osobom fizycznym  

i organizacjom, które dokarmiają te koty w terenie. Mam nadzieję na pozytywną 

odpowiedź od pani Prezydent na moje 3 interpelacje myślę, że dobro zwierząt 

wszystkim nam leży na sercu. Dziękuję bardzo. 

MICHAŁ HAJDUK - Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Bardzo dziękuję. Ja króciutko, ale tak może bardziej pozytywnie z rzeczy pozytywnych, 

które czekają nas w przyszłym roku jeżeli chodzi o kwestie budżetowe, to na pewno 

bardzo cieszy fakt, że rozpoczynamy proces inwestycyjny dotyczący budowy szkoły 

na Morenowym Wzgórzu. Inwestycja warta 45 milionów złotych bardzo potrzebna,  

a za co bardzo dziękuję, że w końcu ruszamy z tym projektem do przodu. Z  drugą 

rzeczą, którą chciałbym tutaj przytoczyć, co na pewno uruchomienie Portu Czystej 

Energii dosyć oczekiwana inwestycja przez nas wszystkich,  której na pewno  

w przyszłości będziemy widzieć bardzo pozytywne skutki dla nas wszystkich. Nie będę 

tego rozwijał oczywiście. I na koniec nowoczesne autobusy tutaj podziękowania dla 

prezydenta Borawskiego, że idzie w tą flotę niskoemisyjną XXI wiek wita na gdańskich 

drogach. Ale chciałbym też zadać pytanie odnośnie dwóch propozycji tutaj, które 

przedstawili nasi koledzy, mianowicie placu zabaw przy Szkole Podstawowej numer 2 

na Pieckach Migowo oraz doświetlenia Parku Bema na Siedlcach. Jaka przyszłość 

czeka te projekty? I tak na koniec czekamy oczywiście na KPO bardzo potrzebne 

środki. Wierzę, że to będzie nowa jakość, która w efekcie przyniesie dla nas więcej 

możliwości inwestycyjnych. Bardzo dziękuję. 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Ta dyskusja odnośnie poprawek do budżetu pokazuje, że świetnym pomysłem było 

złożenie tych ponad 30 poprawek, za co bardzo serdecznie mojemu koledze radnemu 

Majewskiemu, dziękuję z tego miejsca, ponieważ ogrom pracy w to wszystko włożył. 



Oczywiście przy wsparciu także naszego klubu, ale warto tutaj za inicjatywę 

szczególnie pochwalić i wyróżnić. Proszę państwa słuchając niektórych wypowiedzi 

radnych  Koalicji Obywatelskiej, czy też Wszystko dla Gdańska, można powiedzieć, że 

rządzącym Gdańskiem trudno dogodzić. Trudno dogodzić, bo jeżeli składamy wnioski 

odnośnie zabezpieczenia pewnych środków w budżecie, to słyszymy, że składajcie 

poprawki pokażcie, co chcecie zmienić w budżecie, kiedy złożyliśmy poprawki ponad 

30 poprawek to słyszymy, a zapomnieliście o tym, a to zrobiliście źle, a to jest populizm 

i tak dalej i tak dalej. Można zauważyć, że występuje nie tylko pewna mądrość etapu 

oraz brak kultury skoro jak widać, ktoś próbuje mnie tam z radnych KO zakrzyczeć. 

Ale proszę państwa, patrząc na takie mądrości etapu można stwierdzić, że jeżeli dane 

nam będzie, to wyborcy zadecydują składać kolejne poprawki w kolejnych latach. No 

to usłyszymy złożyliście poprawki nie na takim druku jak trzeba, albo złożyliście 

poprawki nie z taką czcionką jak należy. Aż chyba pewnego dnia usłyszymy coś  

w stylu, złożyliście poprawki, które my chcieliśmy zrobić, ale nas uprzedzili liście. 

Proszę państwa. Darujmy sobie tego typu jarmarczne spory, tylko spójrzmy na 

konkrety, a konkrety nazywają się dodatkowe 20 milionów złotych. Proszę państwa, 

8,5 miliona złotych na komunikację miejską i remonty dróg to nie jest 8,5 miliona 

złotych na pisowskie komunikacje miejskiej czy na pisowskie drogi, tylko na coś, co 

będzie służyło mieszkańcom Gdańska, a także przyjezdnym. Proszę państwa, 3,5 

miliona złotych na poprawę bezpieczeństwa to jak powiedział jeden z radnych, 

bezpieczeństwo jest podstawą przecież tak i ze strony policji i ze strony straży miejskiej 

i ze strony także monitoringu warto poprzeć zmiany w tym zakresie. Proszę państwa, 

3 miliony złotych na utrzymanie zasobu komunalnego. Wszyscy dobrze wiemy, jakim 

problemem jest sytuacja na rynku mieszkaniowym. Nie tylko w Gdańsku, nie tylko  

w Polsce, ale w wielu państwach Europy, więc my tutaj oferujemy konkretną rzecz dla 

mieszkańców Gdańska i zachęcamy kolegów i koleżanki rządzący dzisiaj Gdańskiem 

do poparcia tego Szanowni Państwo, 2,5 miliony złotych na rozwój edukacji tak 

mówiliście państwo wcześniej, że brakuje pieniędzy na zadanie własne samorządu, 

czyli na edukację. Tego nie mówię ja tylko cytuję słowa byłego wiceministra Edukacji 

pana Franciszka Potulskiego, który kilka lat temu na specjalnej sesji przypomniał o tym 

słynnym wyroku Trybunału Konstytucyjnego, że edukacja jest zadaniem własnym, 

finansowanym ze środków gminy. Wreszcie 2,5 miliona złotych na tereny zielone  

i opiekę nad zwierzętami. Tak, to jest temat ważny, ważny, bo potrzebujemy zieleni  

i potrzebujemy także wsparcia dla najmniejszych istot, którymi człowiek powinien się 

opiekować. My się opiekujemy, robiąc kontrolę, weryfikację warunków przebywania 

zwierząt w Schronisku Promyk chociażby i gwarantuje, że nie jest to jeszcze nasze 

ostatnie w tym temacie słowo i dlatego jeżeli państwu czy to radnym Gdańska czy 

radnym Rotmanki czy różnych innych części Polski, jest to tak bliskie, to zachęcam do 

poparcia tejże poprawki na 2,5 miliona złotych. Ktoś zapyta, a skąd wy na to bierzecie? 

Chcemy wziąć oszczędzając, proszę państwa, na wielu pozycjach, które nie są w takiej 

wysokości potrzebne, nie jest prawdą, że jakąkolwiek pozycję w gdańskim budżecie 

chcemy ściąć do zera. My chcemy te pozycje urealnić proszę państwa, chcemy, żeby 

te pieniądze również na potrzebne cele były wydawane z głową. Jeżeli przykładowo  

w roku 2016 700000 zł wydawano na politykę informacyjną Miasta Gdańska, a w roku 

2024 ma to być blisko 8 milionów no, to ponad dziesięciokrotny wzrost, proszę państwa 

ponad 1000% to nijak się nie ma do inflacji, ale ma się bardzo do wielkich potrzeb 

promocji szanownej pani prezydent Aleksandry Dulkiewicz, to jest ta różnica. Proszę 



państwa powoli kończy się czas, więc pozwolę sobie na jeszcze 2 krótkie elementy. 

Pierwsza kwestia, proszę państwa, że tych pieniędzy podobno nie starczy na ważne 

programy na ważne programy z budżetu obywatelskiego, które nie wygrały  

w pierwszym rzucie. Być może nie wystarczy, ale to jest pierwszy krok w dobrym 

kierunku, więc jeżeli nie chcecie państwo głosować za pisowskimi poprawkami to 

zapytajcie swoich kolegów, swoje koleżanki swoich sąsiadów w dzielnicach co oni 

myślą o tych poprawkach? Jestem pewien, że usłyszycie wiele ciekawych rzeczy, w 

tym także z niejednej dzielnicy deklaracje na razie oczywiście nieoficjalne, że jeżeli 

będą środki z budżetu miasta, to dzielnice będą szukały w swoich środkach możliwości 

wsparcia tego typu inicjatyw. Sumując, proszę państwa, te rozważania na chwilę 

obecną przyjmijcie państwo wreszcie dobrą propozycję przyjmijcie naszą propozycję 

poprawek, które uwzględniają realne potrzeby mieszkańców. Zgódźcie się na to, żeby 

dołożyć dodatkowe 20 milionów złotych na ważne kwestie społeczne i ograniczcie 

własne przede wszystkim pani Aleksandry Dulkiewicz apetyty na autopromocję. Myślę, 

że gdańszczanie i na jednym i na drugim tylko skorzystają. Dziękuję bardzo. 

KAROL WAŻNY - Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Dziękuję bardzo już tutaj wielokrotnie zostało powiedziane, że pomysły może są i fajne. 

Fajne są dlatego, że mieszkańcy ich potrzebują i my o tym też doskonale wiemy, co 

również zostało podkreślone. Składaliśmy różne interpelacje, spotykaliśmy się z panią 

prezydent czy z zastępcami, z dyrektorami wydziałów czy jednostek organizacyjnych, 

więc doskonale wiemy, że to są potrzebne inwestycje czy potrzebne działania. Tylko 

problem jest podstawowy tutaj kolega Andrzej Skiba przed chwilą powiedział, że 

zróbmy pierwszy krok dofinansowujemy chociaż w minimalnym zakresie jakieś 

zadanie. No ale nie tak się realizuje zadania publiczne. Musimy mieć zapewnione 

środki finansowe na całość jakieś inwestycji. Nie każde zadanie można etapować. Tak, 

jeżeli na przykład mówimy o zrealizowaniu oświetlenia Parku Bliźniąt w Osowej no to 

nie będziemy przecież stawiali po jednej lampie co roku tak czy po kilka lamp to musi 

być inwestycja zrealizowana kompleksowo. Poza tym już kilkukrotnie też padła kwestia 

dokumentacji projektowej. Te projekty, które zgłaszali mieszkańcy w ramach budżetu 

obywatelskiego przypomnijmy, że one w większości są nowymi zupełnie projektami,  

w tym sensie, że wcześniej nie było dla nich żadnego działania przygotowawczego 

podjętego w szczególności właśnie dokumentacji projektowej. Nie da się w ciągu 

jednego roku wykonać i projektu i zadania w całości. W związku z tym w zasadzie 

większości te poprawki po prostu nie mają racji bytu, ponieważ nie pozwolą na to, żeby 

takie zadanie w ogóle mogło się ziścić w danym roku także chociażby z tego względu 

no można powiedzieć, że te projekty czy te poprawki są totalnie nieprzygotowane. 

Mam szczerze, mając wrażenie, że dużo lepiej przygotowani są radni dzielnicowi 

wnioskodawcy projektów do budżetu obywatelskiego zresztą wynika to również z tego, 

że od wielu lat te propozycje składają i w związku z tym wiedzą, że pewne projekty 

trzeba po prostu wcześniej sprawdzić, przeanalizować i potem podlegają one również 

weryfikacji właśnie Urzędu Miejskiego. W związku z tym wydaje mi się, że tutaj chyba 

też tego typu weryfikacja by się przydała. No ale akurat macie państwo prawo takie 

poprawki zgłaszać się. Dlatego pewnie one wyglądają tak, jak wyglądają. I jeszcze 

jedna  uwaga myślę bardzo pozytywna pani Prezydent podczas prezentacji dotyczącej 

budżetu wspomniała o czymś, o co jako Koalicja Obywatelska zabiegaliśmy już od 

kilku lat, również z Radą Dzielnicy Oliwa chodzi o Plan Zrównoważonej Mobilności 



Miejskiej dla Oliwy. Dzisiaj będziemy przyjmowali podobny plan dla całego, dla całej 

metropolii, natomiast bardzo istotne jest również właśnie projektowanie takiego 

zrównoważonego planu dla tych najbardziej obciążonych komunikacyjnie dzielnic.  

I właśnie 2 lata temu składaliśmy stosowną interpelację. Cieszę się, że właśnie w tym 

budżecie na 2024 rok ten plan zostanie zrealizowany i że będziemy mogli właśnie 

pomyśleć o rozwiązaniu pewnych newralgicznych problemów komunikacyjnych dla tej 

dzielnicy. Dziękuję bardzo. 

ALICJA KRASULA – Radna Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Bardzo dziękuję. Szanowni Państwo, ja chciałam  powiedzieć, że no, wszystkie nasze 

poprawki, które zostały złożone, są obśmiewanie. No nic na to nie poradzę, ale 

chciałabym, żeby zwrócili państwo uwagę na  2 poprawki odnośnie monitoringu  

i pieszych patroli Straży Miejskiej oraz Policji, ponieważ według statystyk przestępstw 

zaciągniętych z strony Komendy Miejskiej Policji w Gdańsku wynika, że te 

przestępstwa z miesiąca na miesiąc rosną, szczególnie w Komisariacie numer 2, czyli 

Śródmieście. Z racji tego, że Gdańsk chce być miastem turystycznym, otwartym na 

nowe kultury, warto wziąć pod uwagę, że to jest istotna kwestia do rozważenia, żeby 

może zwiększyć budżet na to, a druga kwestia tyczy się bezdomnych zwierząt. Ja się 

cieszę z każdej złotówki, która jest przekazywana na bezdomne zwierzęta, ponieważ 

uważam, że musimy się troszczyć o nie. Ale chciałam zapytać, z czego wynika 

planowana zmniejszona liczba na kastrację kotek. Jeżeli chcemy walczyć  

z bezdomnością, to myślę, że na dłuższą metę. Lepszym jest kastrować niż potem 

poprawiać, zwiększać ilość miejsc w schroniskach, bo po prostu pochłonie to większy 

budżet niż działanie na początku tego problemu i kastrowanie tych zwierząt. Dziękuję. 

CEZARY ŚPIEAK – DOWBÓR- Przewodniczący Klubu Koalicji Obywatelskiej  

W kontekście tej całej dyskusji i tego, że rozmawiamy też o propozycjach, które padło 

o poprawkach, które zostały zgłoszone co do szeregu przedsięwzięć już wcześniej 

przedstawianych czy we wnioskach Komisji czy w interpelacjach radnych Koalicji 

Obywatelskiej i są tam też tematy, które już dawno są zaplanowane w takiej czy innej 

postaci. To ja chciałem w tym kontekście poprosić o przedstawienie przez panią 

Prezydent tego, jaki jest plan, co do komunikacji pieszej i rowerowej pomiędzy Letnicą 

a szeroko pojętym pasem nadmorskim tak mówimy o Parku Brzezińskim o ulicy 

Wyzwolenia w Nowym Porcie, które tam najprościej dotrzeć, bo wiemy, że to jest 

planowane. Wiemy, że to się już jest w trakcie realizacji jest chodzi o ten przepływ 

pieszych i rowerzystów pomiędzy wszystkimi nowymi budynkami w Letnicy, a tym 

mocno uczęszczanym miejscem uczęszczanym i w celach rekreacyjnych i w innych 

celach. Ale chcielibyśmy, żeby to dzisiaj głośno wybrzmiało, żeby mieszkańcy, którzy 

nas oglądają, też widzieli to, co już dawno było zaplanowane i też przewijało się  

w naszych interpelacjach w jaki sposób to będzie wdrożony w życie i kiedy. 

PIOTR DZIK – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska 

Autopoprawki no nareszcie  pan kolega radny Skiba uświadomił mi, czy to były 

poprawki klubu radnych Prawa i Sprawiedliwości czy radnego kolegi Majewskiego no 

kolegi radnego Majewskiego tak nam wykazał, cieszę się, napracował się kolega na 

pewno. Tu chodzi tylko o kwoty, bo 70% tych poprawek to jest w budżecie. A powiem 



tak koledzy radni z Prawa i Sprawiedliwości budżet jest bardzo ładny, bardzo dobry, 

dopięty z małym ryzykiem. Bardzo dużą wydajemy tutaj pieniędzy, wydalibyśmy nie te 

20 milionów, które podaliście w autopoprawkach, wydalibyśmy 200 milionów 

gdybyśmy nie stracili tej sprawie 900 milionów albo i miliarda z ustaw, które nam to po 

prostu wyjęły. Źródło finansowania, panie radny Skiba pan wiedział, że tutaj promocja. 

A ta promocja promocja i promocja to nakręca koniunkturę w mieście i w całym 

regionie. Promocja miasta, które miasto wydaje na promocję. Spojrzy pan na Jarmark 

Świąteczny drugi w Europie, na inne rzeczy, na renowację zabytków i to trzeba 

promować, promować, promować i promować, bo z tych pieniędzy właśnie robimy 

chodniki, ścieżki i te wszystkie rzeczy z takiego takiej rzeczy z koniunktury z podatku 

z Pit-ów i z tego robimy te inwestycje, które chcemy i na które mieszkańcy czekają. 

Powiem panu tak- co do mieszkańców był jarmark świąteczny był Jarmark 

Dominikański tak idziemy z otwartą ręką do mieszkańców, idziemy, za uciążliwości 

spotkania, darmowe parkingi robimy, dla mieszkańców Targ Węglowy, dodatkowe 

ławeczki, zieleń, my otwarci, jesteśmy i ten budżet potrzebuje pieniędzy, ale ten budżet 

tych pieniędzy, z czego ma wziąć? Jak nie przede wszystkim z promocji wielu 

dziedzinach życia w mieście jesteśmy na czołowych miejscach w Polsce i w Europie, 

dzięki czemu dzięki promocji to zabierzmy wszystko promocji obróćmy to jak  drutem 

kolczastym Gdańsk i nie odzywajmy się jeszcze do nikogo. Promocja to jest podstawa 

i zbieranie, to jest sianie, a później zbieranie tak jak żniwa. To panu powiem raz nie 

tylko, to pan mówi ja komunikację, komunikacja i tak już jest ponad 70%. Ja już pytałem 

się, kiedy za darmo damy bilety wszystkim, bo by było lepiej. No oddajmy za darmo 

bilety było już ponad 70% dokładamy do komunikacji. Ale spojrzy pan autobusy na 

jakich tablicach jeżdżą elektryki, tramwaje zobaczy pan jak jest. Jesteśmy miastem, 

który ma najlepszą prawie no, że drugą albo i  pierwszą zasób taboru zarówno 

autobusów, jak i tramwaji. Pan mówi o edukacji i ile my już dokładamy do tej edukacji 

pan mówi, że to jest samorządu, tak no, rzeczywiście, no to pan chyba się pomylił.  

A panie radny Majewski panu to po prostu gratuluję. Tych poprawek naprawdę, choć  

powiem jako jednemu bo to kolega radny powiedział, że pan sam bardzo cieszę się, 

że pan czasami też tak myśli jak my, bo 70% pana poprawek jest w naszym budżecie, 

a na te 30 zawsze mówiłem to na wszystkich sesjach budżet to tak jak w domu. Ja 

chcę na przykład planuję w grudniu, co zrobię w następnym roku i wie pan i określam 

budżet, kochanie, mówię do żony, mamy tyle i tyle w budżecie i to to to sobie 

zaplanujemy i to jest to samo. Będzie wpływy większe, będą wpływy większe. 

Dołożymy i te do tych 20 milionów, ale oddajcie nam to wpierw, co żeście zabrali przez 

Polski Ład, a panu gratuluję, bo podobno jest pan pracowity i ćwierkają no jest pan 

jednym z kandydatów na prezydenta Miasta Gdańska. Chylę czoło, dziękuję. 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Ad vocem. Dziękuję, dziękuję bardzo pani przewodnicząca krótko, ale skoro pan radny 

mnie tutaj wywołał kwestia promocji. Jeżeli przyjąć założenie, że im więcej pieniędzy 

wydamy na tak zwaną promocję miasta, to tym więcej pieniędzy do nas wróci i będzie 

to świetny interes. To nie oszczędzajmy dajmy 3, 4, 5 miliardów złotych, a drugie tyle 

wróci do nas proszę państwa, dzięki działaniom tutaj promocyjnym, dzięki przyjazdem 

turystów i tak dalej. No perpetum mobile w finansach gwarantowane, a mówiąc 

absolutnie na poważnie, proszę państwa sprawa jest dość prosta, nie starczy mieć 

pozycję polityka informacyjna miasta. Czy nie starczy mieć pozycję promocja taka czy 



taka, to trzeba umieć robić jeszcze, a mi się wydaje, że akurat władze Gdańska potrafią 

promować, ale panią Aleksandrę Dulkiewicz zweryfikujemy w wyborach, jak skutecznie 

natomiast promocją Gdańska ma to niewiele wspólnego jedna kwestia. Kwestia druga  

pojawiła się o komunikacji miejskiej. Nie wiem jak pan radny Dzik korzysta często  

z komunikacji miejskiej, na pewno widzi ją teraz przez okno jakiś tam autobus czy 

tramwaj, ja komunikacją jeżdżę każdego dnia i doskonale wiem, z jakimi trudnościami 

się tam mierzymy. Jeżeli pan nie wie, to proszę się przejechać tym nowym elektrykiem 

i zapytać mieszkańców pasażerów o to, czy jest ostatecznie ogrzewany zimą i trzecia 

ostatnia kwestia edukacja. Nie jest to moja opinia. Proszę pytać pana wiceministra 

albo proszę przejrzeć nagranie z sesji Rady Miasta Gdańska co do tego, co jest, co 

jest finansowane jako zadanie własne, a co powinno być w większym stopniu przez 

Skarb Państwa przez budżet centralny wspierane dziękuję. 

BARBARA IMIANOWSKA - Radna Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Bardzo dużo mówimy o osobach niepełnosprawnych i chcielibyśmy im nieba uchylić, 

a tutaj dopiero w 2030 roku ma być przebudowa Węzła Klinicznego, boję się aż 

pomyśleć, ale większość z tych osób starszych, na przykład, które korzystają w tym 

miejscu, chyba już nie doczeka tej chwili, więc chyba na  realizację 2 wind powinny się 

jakieś pieniążki znaleźć do tego czasu. Druga sprawa to jeszcze chciałam zapytać  

o kładkę na Zaspie, bo dużo się też o tym mówi. Wiem, że pisaliśmy, pisaliście, 

pisaliśmy, czytaliśmy interpelację. Ostatnio na taka wiadomość, że będą to jak będą 

zewnętrzne pieniądze, to będzie kładka na Zaspie. Chciałam się po prostu dopytać, 

na jakim to jest teraz etapie czy ocena, o której tutaj czytałam jest już pozytywna. Czy 

doczekamy się jakiegoś remontu? Chciałam zaznaczyć, że tam są na szczęście windy 

od jakiegoś już dłuższego czasu i można się poruszać. Nawet z rowerem można wejść 

do tej windy, natomiast, no niestety schody też również oczywiście zostały naprawione 

z jednej z drugiej strony, ale proszę przejść, jeszcze wrócę do tego Węzła Klinicznego, 

no naprawdę przejść się po tych schodach na obecną chwilę jak to tam wygląda już 

naprawdę ze sobą proszę zabrać jakieś kijki podtrzymujące, kiedy będzie padał śnieg 

i kiedy ewentualnie jeszcze spadnie deszcz, bo one się naprawdę przydadzą? 

Dziękuję. 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI - Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Dziękuję radnemu Dzikowi za przywołanie tego porównania budżetu miasta do 

budżetu domowego. Bo no i z jak najbardziej trafne i jeśli mógłbym ten temat 

podtrzymać, to spójrzmy na budżet Gdańska, jak na budżet domowy. Czy jeśli państwu 

w domu w mieszkaniu cieknie rura, są nieszczelności i w oknach, jest problem z krzywą 

podłogą. To, co państwo robicie, czy naprawiacie państwo właśnie te wszystkie 

priorytetowe rzeczy, czy też uważacie, że a może to w takim razie kupimy sobie nowy 

telewizor? A może pójdziemy sobie do kina, a może kupimy nową torebkę, a może coś 

tam? Wydaje mi się, że są pewne priorytety, które nie cierpią zwłoki. I są pewne rzeczy, 

które być może są zasadne, które dają korzyści, ale w kolejnym etapie. Tymczasem 

widzimy, jak zmniejsza się  środki na utrzymanie chociażby zasobu komunalnego,  

a z drugiej strony wydaje się 3 razy więcej, chociażby na kwestie związane z turystyką. 

Wydaje się więcej na kwestie związane z promocją z polityką informacyjną. I tutaj 

widzę błąd właśnie w priorytetach tego budżetu, bo to priorytety chodzi tak jak 



powiedzieliśmy na wstępie, my nie wywracamy tego budżetu do góry nogami, bo takiej 

możliwości nawet nie mamy. Jest wiele rzeczy, które uznajemy za słuszny, które muszą 

funkcjonować to, że komunikacja miejska tyle kosztuje wynika oczywiście z kosztów 

mediów,  z kosztów paliwa, z  wynagrodzeń dla pracowników. Ale też możemy się 

zastanawiać, dlaczego gdańska komunikacja miejska jest jedną z najdroższych  

w Polsce i o tym mówią niezależne badania. O tym mówią dziennikarze także, których 

raczej nie posądził bym o sprzyjanie Prawu i Sprawiedliwości. Możemy się też 

zastanawiać nad tym, w jaki sposób te priorytetowe inwestycje w dzielnicach 

realizować i my to zaprezentowaliśmy i nie jest prawdą tak jak niestety pani 

przewodnicząca Dunajewska na samym wstępie sesji powiedziała, że likwidujemy 

Gdański Fundusz Filmowy. Szanowna pani my w poprawkach obniżyliśmy kwotę na 

ten Gdański Fundusz Filmowy z ponad 1200000 na pół miliona. I oczywiście może 

pani dyskutować, że co to jest co to są za środki, że to jest za mało.  Zawsze może 

być za mało, ale możemy zestawić to z innymi rzeczami, które są ważne. Mieszkańcy, 

Letnicy czy Nowego Portu bliskich pań pani rejonów mogą powiedzieć, że na przykład 

ciąg pieszo rowerowy będzie istotniejsze niż to, żeby dotować  twórców filmów, które 

są w mniejszy lub większy sposób powiązane z Gdańskiem. Nie obcinamy do zera 

wydatków w tych pozycjach, które zaproponowaliśmy w poprawkach. Wielokroć 

utrzymujemy je na poziomach z 2023 roku lub 2022 roku. Te wszystkie zsumowane 

środki i one nie są wyjęte z czapy one są  związane z większości z podnoszeniem 

wydatków w projektowanym budżecie. Szanowni państwo, te inwestycje w dzielnicach, 

które za prezentowałem i  sami państwo dobrze o tym wiecie, nawet jeśli tego nie 

przyznacie, one są istotne, one są ważne i to, że państwo dzisiaj mówicie tak  one są 

ważne, ale to kiedyś indziej tam za rok za 2 na pewno kiedyś znajdziecie środki. No ja 

pewnie jakbym zaprezentował te poprawki rok 2, 3 lata temu to też byście państwo 

powiedzieli, że tak one są słuszne, one muszą powstać, ale to za rok za 2 za 3. No, 

ale to w takim razie, dlaczego te rzeczy nie zostały jeszcze zrealizowane? Dlaczego  

w interpelacjach państwa naszych, kiedy domagamy się tych inwestycji, to tak za kilka 

lat 2025 może 2030. No nie Szanowni państwo, jeśli budżet jest tak duży, jeśli widzimy 

środki, które są wydawane na rzeczy, które nie są priorytetowe, to należy je przesunąć 

na to, co jest faktycznie dla mieszkańców potrzebne. Dziękuję. 

BOGDAN OLESZEK – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska  

Ja chciałem tylko zwrócić uwagę kolejnym razem my nie mówimy, że to są 

niepotrzebne rzeczy. Natomiast mówimy, że mamy taki, a nie inny budżet, że budżet 

jest na miarę tych możliwości. A dlaczego? A dlatego, że ktoś nas oskubał z tego  

z pieniędzy, tak i nam wisi duże pieniądze i pewnie nie wiem czy jest możliwość, żeby 

one wróciły do nas, ale w takiej sytuacji zostawiono nas, a w tym w tym budżecie musi 

się znaleźć wiele rzeczy, wiele z tych rzeczy rzeczywiście, a przynajmniej powiem  

o  swojej Komisji - bezpieczeństwo na pewno jest tutaj uwzględnione w tym nowym 

budżecie. Jest to rozbudowa jak mówiliśmy tego systemu monitoringu wizyjnego na 

Śródmieściu 25 nowych punktów kamerowych. Mówimy też o wyremontowaniu po 

dawnym komisariacie na  ulicy Piwnej tych pomieszczeń to też jest duża kwota, bo 

zarezerwowane 670000 tam będzie obsługa mieszkańców, ale i turystów. To są rzeczy 

jak najbardziej potrzebne, ale też za mamy dużą kwotę, jeśli chodzi o zapobieganie 

przestępczości, utrzymanie czy straży chociażby pożarnych też musimy to zrobić, ale 

też  pieniędzy musi starczyć na zorganizowanie Zlotu Hanzy, na imprezę powyżej 



50000 widzów. Usuwanie pojazdu, bo to są rzeczy, które utrudniają nam na co dzień 

życie. Czyli nie mówimy, że tam bezpieczeństwo zostało zapomniane jak najbardziej 

mówimy o bezpieczeństwie. I na pewno budżet to nie jest guma, to wszystko trzeba 

tak rozważyć na chwilowe co jest najważniejsze, to trzeba wszystko zrobić. Ja wiem, 

że to, co państwo mówią, mówią, to trzeba tylko naprawić chodnik przede wszystkim 

tam na przykład tak jest taki zapis. Ja myślę, że jest o wiele więcej pozycji, które  

w pierwszej kolejności trzeba zrobić, a jeżeli pieniędzy starczy albo  dostaniemy te 

pieniądze w jakiś sposób od rządu, bo mówimy o KPO i innych, to może da radę  

i  starczy pieniędzy na inne rzeczy. Padło takie hasło, że a może spróbujmy i może 

zagłosujmy.  Ja mam wrażenie, że przypomniało mi się takie niedawno. A może 

zaciśniemy zęby i zagłosujmy? Nie, nie, nie, no to nie można tak, to nie  z budżetem  

i trzeba być poważnym i podchodzić poważnie, żebyśmy później nie borykali się  

z problemami finansowymi. Dziękuję. 

PIOTR GIERSZEWSKI – Zastępca Przewodniczącej Rady Miasta Gdańska  

Rzeczywiście ogromną sztuką jest zarabianie pieniędzy. Ale moim zdaniem o wiele 

trudniejszą sztuką jest odpowiednie wydawanie. Wielokrotnie mówiłem, czy to na 

komisjach, czy na tych sesjach budżetowych. Zawsze przypominałem kwestię 

dotyczącą nie tego, co państwo powinno, ale tego, co samorząd powinien zrobić 

przynajmniej w tej sferze budżetowej, jeśli chodzi o pracowników oświaty. I powiem, 

tak, to już tutaj padało wielokrotnie dzisiaj. Wyroki sądu są takie, jakie są. Nie ma 

żadnego dokumentu powtarzam żadnego dokumentu, z którego by jednoznacznie 

wynikało, że subwencja musi pokrywać 100% wydatków na oświatę nie ma. Mało tego, 

jako zadanie własne jest to potężne, potężne dla nas, worek, obciążenie, jeśli tak 

można powiedzieć finansowo organizacyjne. Ale ja zawsze mówię, zresztą wszyscy tu 

mówiliśmy na tej sali, że edukacja jest tą pozytywną inwestycją. Ja też dziękowałem, 

bo budżet oświaty Gdański jest zawsze taki o tyle dobry, że mogliśmy pokazywać, że 

nie żałujemy na oświate i zawsze te wahadełko było w granicach 50%. Teraz 

troszeczkę mniej. Z jednej strony to dobrze, a ja mówię to utrzymajmy te 50%. Czyli 

nie bójmy się dalej inwestować na tym wysokim poziomie, na którym do tej pory 

robiliśmy. Przykro, że właśnie w tej części samorządowej, bo dodatki na nauczycieli, 

dodatki funkcyjne, motywacyjne one są w 100% po stronie samorządów. W 100% po 

stronie Samorządu i one są niskie, one są niskie, ale dla sprawiedliwości trzeba dodać 

pani Prezydent, ale pani Skarbnik słucha, że rzeczywiście w ostatnim czasie dodatek 

dla dyrektorów funkcyjny był duży, rzeczywiście, bardzo pozytywnie, no tak sobie 

tłumaczyłem, skoro pojawiły się konkursy na stanowiska dyrektorów, gdzie nie było ani 

jednego kandydata. No to trzeba było troszeczkę tutaj dosypać i się udało to, bo po 

kandydaci się nagle pojawili i za to dziękuję, ale szkoła to nie tylko dyrektorzy, ale 

również i nauczyciele, wychowawcy, a ich dodatki za wychowawstwo są wyjątkowo 

słabe 300 zł brutto. Życzę wszystkiego dobrego sprawować tę funkcję jako 

wychowawcy w sposób wzorowy. Ale powiem tak nie ma takich wniosków, chociaż 

związki zawodowe co rok o tym mówią i przypominają więc zawsze tłumaczymy, że 

tych pieniędzy jest za mało. Ja nawet już nie staram się o tym mówić, ale powiem  

o jednej rzeczy, o której z racjonalnego punktu widzenia trudno mi wytłumaczyć. W 

ubiegłym roku budżetowym, w obecnym roku budżetowym pojawił się tak zwany 

dodatek inflacyjny i  znowu zaczynam od pozytywu i podziękowania pani prezydent. 

Ten dodatek inflacyjny rzeczywiście zaczęła wypłacać z własnej woli radnych są 



niemałe pieniądze dla pracowników samorządowych i chwała. Tylko tak się złożyło, że 

rok temu otrzymali pracownicy samorządowi urzędnicy 2 razy po 1000 zł, w tym roku 

otrzymali 1500 zł. I mówię dalej bardzo dobrze, tylko teraz mówię w imieniu 2,5 tysiąca 

rodzin, w których jest przynajmniej jedna osoba jako pracownik samorządowych,  

a mówię tu o pracownikach administracji i obsługi szkół, których status jest dokładnie 

taki sam jak pracownika w Urzędzie Miejskim, który otrzymał 3,5 tysiąca inflacyjnego 

dodatku. Jeszcze raz powtarzam dobrze, bardzo dobrze. Tylko dlaczego dzielimy tych 

pracowników samorządowych na lepszych i lepszych? Tylko, że tych lepszych  

w cudzysłowie, ponieważ te 2,5 tysiąca pracowników administracji i obsługi nie 

otrzymało ani złotówki. Mimo że co roku było wnioskowanie do budżetu, żeby i również 

o tej najniżej zarabiającej grupie społecznej w Polsce Gdańskiej Oświacie pamiętać. 

I tym razem też się nie udało, ale nie mówię tego bez przyczyny, ponieważ jest pewna 

rezerwa w budżecie i mam nadzieję, to jest taki już mój postulat, bo my nie możemy 

składać wniosków albo te wnioski, które składamy, wydają się z jakiś przyczyn 

niedobre, niewłaściwe. Może rzeczywiście w tym faktycznie w tej rezerwie budżetowej 

przyjdzie refleksja i zresztą i z kolejnym już pismem Związku Zawodowego 

Solidarność. Przede wszystkim te świadczenie również tym 2,5 tysiąca pracownikom 

wypłacimy, chociaż i tak już chyba im nie wyrównamy tych 3,5 tysiąca, które część tych 

pracowników samorządowych otrzymała i mam nadzieję, że przy podpisywaniu tego 

kolejnego dokumentu o wypłacie tym inflacyjnym przypomni się tych  2,5 tysiąca 

pracowników, którzy proszą od 2 lat mówiąc jednoznacznie, że jesteśmy statusowo 

tymi samymi pracownikami, nie gorszymi nie od macochy, tylko mamy jeden, może 

mniejszy przywilej, nie pracujemy w Urzędzie Miasta w tym samym budynku tylko 130 

placówkach oświatowych rozrzuconych po całym terenie miasta. Natomiast oni są tak 

samo mi się wydaje traktowani winni, być tak samo traktowani i proszę, że jeżeli by 

coś było takiego, że ten długopis będzie podpisywał to, żeby pamiętał o tym, że nie 

wszyscy są tutaj równo traktowani, mając ten sam status zawodowy. Mam nadzieję, 

że tym razem coś z tego budżetu jeszcze się dla nich uszczknie. Chociaż domyślam 

się, inflacja maleje i za jakiś czas powiemy, że no, nie ma już sensu wypłacać, bo 

inflacji nie ma,  3500 zł zdecydowanie mniej w kieszeni tych najuboższych 

pracowników oświaty. To jest taki mój postulat, bo nie wiem jak go nazwać. Myślałem, 

że to jest kwestia dotycząca właśnie takiej równości, która powinna być traktowanie  

i wszyscy pracownicy tego typu w mieście Gdańsku, a niestety tak nie jest. Dziękuję. 

MONIKA CHABIOR - Zastępczyni Prezydenta ds. rozwoju społecznego i równego 

traktowania 

Dziękuję za możliwość udzielenia informacji.  Pracownicy administracji obsługi 

otrzymają dodatek inflacyjny. Jest on właśnie w tej chwili w toku wypłacania. Całość 

zostanie wypłacona do 20 grudnia. Równocześnie chciałam poinformować, że w tym 

roku pracownicy administracji i obsługi mieli dwukrotnie wyregulowane 

wynagrodzenia. Było to związane po pierwsze z decyzją pani prezydent o regulacji 

wynagrodzeń i podwyżce, a także regulacji wynikającej z rozporządzenia Ministra 

Edukacji i Nauki łączna kwota środków, które zostały przeznaczone na ten cel na te 

cele to 22 miliony złotych. Dziękuję. 

 



PIOTR GIERSZEWSKI – Zastępca Przewodniczącej Rady Miasta Gdańska  

Ad vocem  pani prezydent jaką kwotę inflacyjnego otrzymają pracownicy tak jak pani 

powiedziała 20 grudnia? 

MONIKA CHABIOR - Zastępczyni Prezydenta ds. rozwoju społecznego i równego 

traktowania 

Tak jak wszyscy inni pracownicy 1,5 tysiąca. Inni pracownicy nie otrzymali takich 

regulacji wynagrodzeń, jakie otrzymali pracownicy administracji i obsługi. W związku  

z tym ta kwota tak jak mówię 22 miliony jest przewyższająca niż wszystkie inne tego 

rodzaju wydatki z Samorządu. Bardzo dbamy o pracowników administracji i obsługi.  

I jesteśmy przekonani, że obecny rząd, podwyższając środki na oświatę, umożliwi nam 

zwiększenie kwot z budżetu państwa na wydawanie na naszych pracowników 

administracji i obsługi. I może być pan przekonany, że my jako strona samorządowa, 

tak samo jak walczyliśmy o środki na oświatę z rządem Prawa i Sprawiedliwości, 

będziemy walczyć o te pieniądze z Koalicją 15 października. Dziękuję. 

BEATA DUNAJEWSKA- Przewodnicząca Klubu Wszystko dla Gdańska  

Dziękuję bardzo  ja tutaj  chciałam najpierw ad vocem niestety nie ma pana radnego 

Majewskiego chciałam powiedzieć  jedno, że jeżeli ja chcę kupić sobie spodnie za 100 

zł a dostaje na nie 50 zł, to oznacza, że spodni sobie nie kupię to apropos likwidacji 

Funduszu Filmowego w Gdańsku. 617000 zmniejszenie bierzmy pod uwagę, że milion 

który tam jest to jest kwota brutto co w rzeczywistości daje nam około 700 w dużym 

zaokrągleniu konia z rzędem temu kto zrobi nawet biorąc pod uwagę że musi mieć 

inne źródła finansowania film za 170000 a biorąc pod uwagę, jeżeli jeszcze do tego 

dochodzi fundusz bardzo śmieszny, że do tego dochodzi jeszcze fundusz 

scenariuszowy myślę, że jest to po prostu likwidacja, a nie zmniejszenie. A wracając 

do kwestii budżetowych. To jest jeżeli dobrze liczę 13 budżet, który  mam przyjemność 

przegłosowywać. Tu mnie za każdym razem upewnia w tym, że robię dobrze 

podnosząc rękę ZA pewna przewidywalność. W przypadku budżetu Rady Miasta 

Gdańska nie ma takich sytuacji jak w przypadku budżetu centralnego, szczególnie za 

czasów PiS, gdy pojawia się program in vitro, ma swoje sukcesy i nagle przychodzi 

Prawo i Sprawiedliwość i ten program likwiduje, natomiast zastępuje go napro 

technologią, która się okazuje wielkim kapiszonem. Więc w budżecie Miasta Gdańska 

zachwyca mnie przewidywalność kwestii społecznych. I jak zaczynałam swoją 

przygodę w Radzie Miasta budżet na współpracę z organizacjami pozarządowymi to 

było jakieś 300000 dzisiaj to jest 128123000. W samym roku 2024 zwiększyliśmy, 

zwiększymy, bo jeszcze ten budżet nie jest przegłosowany o kwotę 35243000. 

Również  bardzo ważna kwestia systemu rodziny i  instytucji pieczy zastępczej kolejne 

zwiększenie dziś o 10618624 zł i wielokrotnie omawiane na tej sali zdrowie psychiczne, 

również zwiększenie o 10001201 zł . I tak jak mówię, istotne w tym wszystkim jest ta 

przewidywalność, ta stałość i ciągłe zwiększanie kwot związanych z pomocą 

społeczną, zwłaszcza w sytuacji, gdy my musimy reagować na pewne trendy, 

niepokojące trendy w społeczeństwie takim taką sytuacją było zdrowie psychicznym. 

Jako pierwsze miasto rozpoczęliśmy prace nad programem wsparcia zdrowia 

psychicznego. Wtedy te pieniądze były naprawdę minimalne. Robiliśmy to wtedy, kiedy 

jeszcze nikt w Polsce tego nie robił. Podobnym sukcesem jest program Przesiewowy 



Prozdrowotny 5 -10 -14, który nie dość, że zdobywa nagrody, to jeszcze jest 

systematycznie rozwijany. Dlatego naprawdę z pełnym przekonaniem podniosę rękę 

za tym budżetem, ponieważ wiem, że jest stały, przewidywalne i że to, co jest ważne i 

istotne zawsze znajdzie dofinansowanie w tym budżecie. Dziękuję. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Dziękuję bardzo, to ja tutaj skorzystam tylko z okazji uzupełnię to co powiedziała pani 

przewodnicząca Dunajewska, jeśli chodzi o Gdański Fundusz Filmowy, te środki są po 

pierwsze brutto. Po drugie one są jako nagrody dzielone pomiędzy różne produkcje. 

Jeżeli dobrze pamiętam filmów, które w tej edycji dostały dofinansowanie było chyba 

blisko 10 we wszystkich kategoriach. Tam są 3 kategorie. Ja też jestem w Radzie tego 

Funduszu Filmowego także finalnie nie są to środki, które pozwalają na realizację całej 

produkcji, ale znacząco mogą wpływać na przykład na powstanie cennych filmów 

dokumentalnych. Jeden z filmów, które zostały przez Gdański Fundusz Filmowy 

nagrodzony w poprzedniej edycji i jest już bardzo blisko momentu, w którym będą 

mogli państwo go obejrzeć na dużym ekranie, bo film został zakończony. W tej chwili 

jest w ostatniej fazie i niedługo będzie można pójść do kina i obejrzeć produkcję 

Minigun. Także mam nadzieję, że jak państwo zobaczą, jakiego rodzaju firmy dostają 

miejskie wsparcie. To nie będą państwo tak skorzy do proponowania  likwidacji tego 

funduszu. Dodam jeszcze tylko, że nie są to tylko środki przeznaczone dla filmów 

związanych z Gdańskiem w kwestii tematu nawiązującego do naszego miasta, ale  

w dużej mierze Komisja kładzie nacisk na to, żeby to były środki finansowe, które 

faktycznie są wydatkowane w Gdańsku na powstawanie każdej z tych produkcji.  

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Ja dziękuję za tę wypowiedź, bo w trakcie jak już tyle słyszałem tutaj w czasie tej 

dzisiejszej dwugodzinnej debaty o budżecie. O tej części budżetu, która stanowi jak tu 

padło o 0,39% wartości budżetu. A mówimy o tym 2 godziny, czyli bardzo ważna 

kwestia cieszy się bardzo zatem wypowiedź pani przewodnicząca, bo ja już 

przypomniałem sobie w międzyczasie taką  okazję, kiedy do historyka sztuki na filmie 

Stanisława Marii artysta mówi tam w podziemiach magazynu Muzeum mówi:  Ja zrobię 

cały cykl dłonie damskie, męskie dziecięce w czerniach w bielach. Skoro ten jego obraz 

jest taki chodliwy, że zginął z tego magazynu, to on był gotów ten popyt, jak to się mówi 

zaspokoić. Tak, to jest właśnie na tym rynku sztuki. Także dzięki serdecznie, bo 

zeszliśmy na ziemię dzięki temu pani przewodnicząca. 0,39% ale ważna kwestia 

Zarządu Dróg i Zieleni już przez wiele lat punktowaliśmy, że budżet Zarządu Dróg  

i Zieleni nie zmienia się mimo tego, że przybywa zadań, powierzchnia dróg, 

powierzchnia areałów do eksploatacji powiedzmy do utrzymania tak to się nazywa 

zwiększa się, a środki zwróćcie państwo uwagę w budżecie ciągle dla Zarządu Dróg  

i Zieleni są z niewystarczające i zdajemy sobie sprawę, że władze Miasta Gdańska na 

Zarządzie Dróg i Zieleni na utrzymaniu oszczędzają nawet w tak banalnych sprawach, 

kiedy mamy tutaj sygnały na własne oczy, możemy się przekonać, idziemy hołdować 

pomniki w mieście Gdańsku. Okazuje się, że są brudne. Już nie wspominając i historii 

z tablicą pani Anny Walentynowicz wyrwaną ze ściany, bo kogoś widocznie kuła w oczy 

albo gorzej, a pomnik pani Anny Walentynowicz zdewastowany ktoś jej zniszczył 

okulary. Na rzeźbie  i taki zdewastowany jest do tej pory brudny zaniedbany. Mimo 



tego, że widzę często są w tej okolicy składane kwiaty pod pomnikiem Anny 

Walentynowicz. No i jest to jeden z takich przykładów, ale ogólnie konkluzja jest taka, 

że Zarząd Dróg i Zieleni środki ma zapewne niewystarczająco, skoro nie jest w stanie 

wypełnić tych porządkowych działań. Mimo że w ostatnich latach pod hasłem 

hodujemy łąki kwietne, oszczędzamy na koszeniu trawników. No nie zawsze jest to 

skuteczne. Pragnę państwu mieszkańcy Gdańska zwrócić uwagę i dlatego dziękując 

za ten list, który tutaj mi przekazał Perucki Junior, że licząc per capita kiedyś 

ogłosiliśmy, że Gdańsk może otrzymać nawet 9,5 miliarda złotych z perspektywy 

finansowej, aktualnej perspektywy finansowej dla Polski. Gdyby przyjąć taki właśnie 

rachunek, można by się spodziewać takiego dochodu po stronie miasta. Ale drodzy 

mieszkańcy okazało się, że jednak lewica Europejska zablokowała te pieniądze pod 

byle jakim pretekstem politycznym, a tutaj na sesji Rady Miasta słyszeliśmy, że to jest 

powodu rządu w Warszawie nieodpowiedniego dla Unii Europejskiej i tu na sesji 

słyszeliśmy, że to my zablokowaliśmy te środki. Nie to lewica europejska. Nie wiem, 

czy w zmowie z politykami, którzy są w tej formacji Europejskiej i PP po polsku EPP, 

Europejska Partia Ludowa. Nie chcę tutaj  wyrokować, ale można się domyślać, jakie 

było podłoże tej decyzji. Dzisiaj okazuje się, że kamieniem milowym, którego podobno 

jak wielu innych oczekiwała Komisja Europejska, jest Donald Tusk. I stąd pojawiły się 

na horyzoncie konkretne środki finansowe, bo innych kamieni milowych przecież nie 

osiągnięto. Oprócz to właśnie tego jednego Donalda kamienia Donalda Tuska. 

Zdajemy sobie sprawę, że miasto potrafi budować, organizować drożej niż inni, bo 

prywatnie nikt by sobie nie zainstalował huśtawki za 300000 albo innej karuzeli, albo 

nikt pewnie prywatnie nie zorganizowałby toalety i za 1000300. A przecież wiele takich 

toalet miasto musiało sfinansować w pasie nadmorskim. A więc te koszty, które czyni 

miasto są nieporównywalne z cenami rynkowymi są tu jest to wiele uwarunkowań  

i często Rady dzielnic są zszokowane ile pieniędzy kosztują ich pomysły, które 

wcześniej były skosztorysowane, dużo, dużo niżej. I na koniec tej trudnej dyskusji na 

pewno podziękuję radnym Koalicji Obywatelskiej, tak najogólniej mówiąc panu 

Bejmowi, i Kowalczysowi, pani Lodzińiskiej, pani Błaszczyk, panu Skarbkowi, panu 

Hajdukowi,  Ważnemu, Śpiewak Dowborowi, Dzikowi, panu Oleszkowi,  

pani Dunajewskiej i pani Owczarczak za wyważone wypowiedzi w trakcie tej dyskusji, 

w przeciwieństwie do wypowiedzi pana radnego Peruckiego, Kłosa, czy 

Błaszczykowskiego, w których były albo inwektywy, albo pogarda a czasem jedno  

i drugie, ale na pewno grubiaństwo. Więc bardzo dziękuję za wyważone wypowiedzi, 

a za inwektywy i za pogardę to wybaczam. Dziękuję. 

TERESA WASILEWSKA – Zastępca Przewodniczącej Rady Miasta Gdańska  

Ad vocem do wypowiedzi pana przewodniczącego Koralewskiego. Ja tak tylko w 

kwestiach technicznych  panie przewodniczący Kazimierzu odnośnie kosztów toalet 

czy prawda jakiś huśtawek? A mogę wiedzieć ile kosztowały ławeczki narodowe? 

Ławeczki narodowe. Ławeczki narodowe, które miały nas wspierać naszą wiedzę 

patriotyczną, czy może pan mi przypomnieć, po ile one były? 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Nie, nie wiem, o czym Pani mówi radnych ławeczki narodowe nie, nie, nie, nie kojarzę 

takiego projektu.  



WOJCIECH BŁASZKOWSKI – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Ad vocem. Ja tak bardzo króciutko, ja tu nie chcę już się ustosunkowywać do  słów 

pana przewodniczącego Koralewskiego, bo widać, że to są słowa człowieka 

zdesperowanego, ale drodzy państwo, ja chciałem tylko dodać króciutko, że  pan 

przewodniczący był uprzejmy powiedzieć, że to był spisek, jak zrozumieliśmy 

przeciwko  partii Prawo i Sprawiedliwość w spisek Europejskiej Lewicy. Ale ja chciałem 

dodać jeszcze, że pan chyba nie przedstawił całości problemu, bo w tym spisku 

uczestniczyły również inne instytucje europejskie, między innymi Europejski Trybunał 

Sprawiedliwości, czy na przykład Komisja Wenecka, ale także wiele, wiele innych 

podmiotów międzynarodowych. Bardzo dziękuję. 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Prawdopodobnie za kilka może kilkanaście tygodni państwo wyjdziecie niektórzy po 

raz pierwszy od dawna, a niektórzy nieco intensywniej do mieszkańców Gdańska. 

Będziecie ich zachęcali do oddania głosu na siebie albo na swoich kolegów i koleżanki 

będziecie mówili o komunikacji miejskiej, o bezpieczeństwie, o mieszkalnictwie, 

budownictwie, edukacji, terenach zielonych, a pewniej niektórzy o ochronie zwierząt. 

Macie państwo świetną okazję dzisiaj dodać sobie wiarygodności, oddając głos za 

poprawkami 8,5 miliona złotych na komunikację miejską i remonty dróg 3,5 miliona 

złotych na poprawę bezpieczeństwa 3 miliony złotych na utrzymanie zasobu 

komunalnego, 2,5 miliona złotych na rozwój edukacji i 2,5 miliona złotych na tereny 

zielone i opiekę nad zwierzętami. Głosowanie nad tymi poprawkami będzie 

głosowaniem zarazem na państwa nad naszą, tutaj szerzej wiarygodnością. My, skoro 

je wnosimy, uważamy te poprawki za słuszne, za potrzebne i za wychodzące 

naprzeciw oczekiwaniom mieszkańców Gdańska, czego dowodem są przykłady 

podobnych inicjatyw na poziomie budżetów obywatelskich. Raz jeszcze państwa 

zachęcamy do poparcia tych poprawek i na koniec jedno jeszcze odniesienie, 

ponieważ z ust wielu tutaj radnych padały oczywiście nieprawdziwe, ale takie na 

potrzeby mitu politycznego narracje tworzone o złych rządach Prawa i Sprawiedliwości 

w stosunku do gdańskiego Samorządu życzę tak złych rządów, dzięki którym znacząco 

rosły dochody budżetu Miasta Gdańska. Życzę tego państwu za najbliższych tutaj 

rządów pana premiera Donalda Tuska, bo jeżeli będą rosły dochody budżetu Gdańska 

i będą podkreślam w rozsądny sposób z dobrych źródeł rosły, no to będzie można 

wydawać na wiele cennych rzeczy, ale jeżeli te dochody, proszę państwa, nawet 

pobawmy się na chwilę w adwokata diabła, a jeżeli na potrzeby, jak to w rzeczywistości 

niektórych radnych radnego Dzika czy innych osób, że tych pieniędzy jest rzekomo 

mniej, bo ktoś tutaj cytuje oskubał ktoś tutaj zabrał i tak dalej, to kim trzeba być, żeby 

w obliczu podobno mniejszych środków brać do siebie tak jak robią to władze Gdańska 

przez promocję autopromocję pani Aleksandry Dulkiewicz przez te propagandowe 

bzdury z gdansk.pl tak dalej, miejcie państwo, a Jestem pewien, że macie tylko musicie 

trochę się przełamać na tyle przyzwoitości, żeby te 20 milionów zabrać od Gdańskiej 

władzy i dać na ważne kwestie społeczne do tego państwa. Zachęcam, dziękuję. 

KRYSTIAN KŁOS- Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Słyszałem tutaj wiele ciekawych słów o między innymi dodatkowych 20 milionach 

złotych, którzy proponują radni Prawa i Sprawiedliwości. Chciałem spytać, który  



z radnych bądź która z radnych Prawa i Sprawiedliwości te 20 milionów do budżetu 

dorzuciła, bo to nie są żadne dodatkowe środki, tylko środki w ramach budżetu. Padło 

tutaj, żeby zrezygnować z promocji. Pan przewodniczący Koralewski sam pokazywał 

między innymi zdjęcie, które obrazowało 9,5 miliarda z KPO,  które miało do nas trafić. 

Panie przewodniczący, robiliście promocję projektu KPO po za dziesiątki jak nie setki 

milionów złotych. Nawet złotówka z tych środków do budżetu nie wróciła. To jest 

właśnie propaganda Prawa i Sprawiedliwości. Padło tutaj również, żeby się nie bać, 

żeby poprzeć poprawki Prawa i Sprawiedliwości. Szanowni państwo, rozumiem, że 

skoro wasze poprawki częściowo już skonsumowane w autopoprawce, która była 

również do  projektu budżetu, przyjmijmy, że wasze poprawki to 0,3 punkta 

procentowego, to rozumiem, że jesteście odważni, nie jesteście bojaźliwi i te 5 

miliardów 120 milionów złotych, które ma trafić do mieszkańców po prostu po trzecie 

odwagi naprawdę nie bójcie się i tak, panie radny Skiba, nie umiecie składać 

poprawek, co udowodniliśmy, ale co istotne, myślę, że w ciągu 30 lat w okrojonym 

składzie, ale jeszcze popracujecie i uda wam się złożyć dobre poprawki. Dziękuję 

bardzo. 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Ad vocem. Bardzo krótko różnica, panie radny polega na tym, że obserwując 

doświadczenia ostatnich 5 lat, śmiem stwierdzić, że i bez naszych głosów państwo 

przegłosujecie jak co roku budżet Gdańska. A prawda jest taka, że to od państwa 

głosów również od pana głosu zależy, czy tych kilka głosów potrzebnych radnym 

Prawa i Sprawiedliwości uzbieramy wspólnie, żeby wyjść naprzeciw oczekiwaniom 

mieszkańców Gdańska i naszych poprawek. Dziękuję. 

PRZEMYSŁAW MALAK – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Pragnę zatrzymać się na kwestii modernizacji placu zabaw przy Szkole Podstawowej 

numer 2, ponieważ nie usłyszałem do tej pory na sali obrad odniesień do tej poprawki 

ze strony władz miasta. Cieszę się, że radny Hajduk również troszczy się o tę sprawę 

i zapytał o przyszłość tego placu. Ja we wrześniu poprosiłem władze miasta o ujęcie 

tego placu modernizacji placu w budżecie na rok 2024 otrzymałem odpowiedź, że 

Wydział Edukacji  WPI sprawdzą możliwość modernizacji placu zabaw i uzyskam 

osobnym pismem stosowne informacje. Jeszcze ich nie otrzymałem. Pragnę nadać 

jeszcze pewien kontekst, ponieważ obecny stan tego placu zabaw zawdzięczamy 

pierwszemu wykonawcy remontu przy SP 2, który nie udźwignął inwestycji i zszedł  

z placu budowy, co skutkowało wielomiesięcznymi opóźnieniami i brakiem możliwości 

korzystania chociażby z basenu w budynku szkoły przez uczniów. Stąd moje pytanie,  

jakie kroki można w tej sprawie podjąć, aby uzyskać od pierwszego wykonawcy jakieś 

zadośćuczynienie. I na koniec informacja projekt ten otrzymał 5000 głosów, ponad 

5000 punktów przepraszam w budżecie obywatelskim. W związku z powyższym 

uważam pewnie również radny Hajduk też, że ten plac jest niezwykle potrzebny dla 

uczniów tej przepełnionej od lat szkoły. Dziękuję bardzo. 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Szanowni Mieszkańcy padło tutaj, że nie umiemy, a ja pragnę państwu wyjaśnić, że  

z naszej strony wystarczy akt woli złożenia takiej poprawki. Radnym wystarczy zgłosić 



jako akt woli, czego chcemy, co chcemy zmienić. Natomiast cały aparat korelacji  takich 

danych  z inną uchwałą jak prognoza Wieloletnia Finansowo i tak dalej cały ten aparat 

ma w ręku pani prezydent ze swoją administracją. Radni nie mają dostępu do tych 

programów, które to realizują. Stąd w gwoli wyjaśnienia tylko mieszkańcom Gdańska, 

że radni składają poprawki do budżetu, co niniejszym radni Klubu Prawa  

i Sprawiedliwości zrobili. Dziękuję bardzo. 

ROMUALD PLEWA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Dzisiaj wspomniał Kazimierz Koralewski już o pomniku Anny Walentynowicz, 

ufundowany przez Stowarzyszenie Godności, które zrzesza osoby internowane, czy 

też więzione w okresie PRLu. Ufundowało ten pomnik to Stowarzyszenie. 

Przewodniczący Czesław Nowak radny minionych kadencji wystosował do miasta  

o przywrócenie pomnika do stanu z dnia odsłonięcia. Pomnik, jak wszystkie inne 

ufundowane przez zgodność został przekazany do miasta zatem  wszystkie czynności 

związane z utrzymaniem konserwacją są po stronie miasta. Okulary z pomnika zostały 

uszkodzone. Minęło kilka miesięcy, do dzisiaj nie zostały naprawione. Gołębie i inne 

ptaki brudzą pomnik odchodami. Nawet na kolejną rocznicę w dniu grudnia mamy 

pomnik brudny. Czy pamięć o Annie Solidarność ma być tak? Zarząd Zieleni, który ma 

obowiązek opiekowania się pomnikami w Gdańsku, widać ma niewystarczająco 

budżety na zadania, które ma realizować. Zatem zastanówmy się, jak to zmienić, aby 

pomniki były godnie utrzymane w Gdańsku? Dziękuję. 

ELŻBIETA STRZELCZYK - Radna Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Ja bym chciała przede wszystkim nawiązać do tego, o czym tu się dzisiaj głównie 

dyskusja odbywała mianowicie o poprawkach do budżetu, które wniósł klub Prawa  

i Sprawiedliwości, dlatego, że państwo głównie o tym dyskutowaliście, jak tutaj 

powiedział pan przewodniczący Koralewski to jest tylko 0,39% tego wartość tych to 

jest tylko 0,39% budżetu Miasta Gdańska na następny rok, więc myślę, że jednak jeżeli 

tyle o tym dyskutowaliście, to są to ważne poprawki przez nas zgłoszone, tym bardziej 

że my wielokrotnie pisaliśmy interpelację w sprawie tych w sprawie tych właśnie 

poprawek-po pierwsze. Po drugie dostawaliśmy odmowy. Poza tym pisaliśmy wnioski 

jako jako Komisje zgłaszaliśmy wnioski dokładnie w części z tych spraw, które zostały 

w tej chwili wniesiona jako poprawka. Też dostawaliśmy odmowę jako komisje, więc to 

nie jest tak, że to są rzeczy jakieś niepotrzebne albo wydumane. Poza tym wiem też, 

że niektórzy z Państwa koalicji rządzącej też składaliście interpelację w sprawie tych 

właśnie inwestycji o które my wnioskujemy, więc to jest po pierwsze. Po drugie cieszę 

się bardzo, że z umów szesnastkowych będą też zrealizowane niektóre z naszych 

wniosków z poprawki, dlatego, że wcześniej też uzyskiwaliśmy odpowiedź odmowną 

na nasze wnioski do Komisji. A teraz się okazuje, że jednak mogą być zrealizowane. 

Bardzo mnie to cieszy. Ale chciałam się też zapytać o coś panią skarbnik i panią 

prezydent mianowicie dowiedziałam się na Komisji Strategii i Budżetu ostatniej, że 

zadłużenie gdańskich to znaczy do Gdańskich Nieruchomości z budownictwa 

komunalnego i socjalnego, czyli zadłużenie z tytułu czynszów to jest 284 miliony 

złotych. Jest to olbrzymia suma, bardzo niepokojąca, a tym bardziej, że wiemy, że te 

pieniądze mogłyby być przeznaczone na remonty lokali komunalnych, które wiemy  

w jakim stanie niektóre się znajdują i wiemy, ile budynków mamy do wyremontowania, 



jaką właściwie nawet całych, więc te pieniądze są bardzo potrzebne. I teraz, jakie 

państwo mają zamiar podjąć działania, żeby rzeczywiście te pieniądze ściągnąć, żeby 

to zadłużenie spadło i mam taki pomysł, podsuwam państwu dlatego, że dotąd 

narzekaliście, że nie możecie nic zrobić. Nie możecie na przykład nie wiem zgłosić 

albo poprosić posłów o wniesienie jakiś wniosków o ustaw znaczy jakiś ustaw, który 

mogłyby nie wiem pomóc na przykład w ściąganiu tego zadłużenia. No to w tej chwili 

chyba możecie coś takiego zrobić, więc myślę, że konstruktywne działania, sąd 

potrzebny i o takie wnioskuje. Dziękuję. 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ- Prezydent Miasta Gdańska  

Szanowni Państwo , ja bardzo krótko za chwilę moi zastępcy odniosą się do  pytań 

tutaj padających z sali. Szanowni państwo, dziękuję za te głosy, pochwały, które także 

na tej sali dzisiaj padły. Dziękuję tym państwu z Rady Miasta Gdańska, którzy 

dostrzegacie realną sytuację finansów naszego miasta. Do państwa radnych Prawa  

i Sprawiedliwości jak państwo wiedzą, jestem naprawdę demokratką i zachęcam was 

do tego, choć nie wiem, czy to byłoby szczęście dla naszego miasta wygrajcie wybory 

i wtedy będziecie przygotowywać od a do z budżet Miasta Gdańska. Bardzo proszę 

pan prezydent Piotr Grzelak w zakresie inwestycji. Później pan prezydent Piotr 

Borawski, później pani prezydent Chabior i pan prezydent Kruszewski.  

PIOTR GRZELAK - Z-ca Prezydenta ds. zrównoważonego rozwoju i inwestycji 

Szanowni Państwo, no bardzo cieszy mnie przede wszystkim troska radnych Prawa  

i Sprawiedliwości o to, że nie ma wystarczających środków na utrzymanie bieżące 

znaczy oczywiście utrzymanie bieżące, zawsze napawa nas troską. Zawsze 

chcielibyśmy mieć więcej pieniędzy, ale akurat to zależy w bezpośredni sposób od 

dochodów własnych gminy mogą być takie wydatki bieżące, jakie są dochody własne 

gminy. I jeszcze raz warto przypomnieć, jak wasze ugrupowanie te dochody własne 

gminy uszczupliło. Trochę mnie martwi też dzisiejsza dyskusja, bo skupiliśmy się na 

ważnych, lokalnych przedsięwzięciach, ale nie powiedzieliśmy o tym, jakie epokowe 

inwestycje w najbliższym czasie będą realizowane. Nie było w dyskusji zbyt wiele o 

PKM na Gdańsk Południe nie było mowy o Gdańsk Południe - Wrzeszcz tramwaju, 

który w przyszłym roku będzie miał gotową dokumentację i przystąpimy do jego 

realizacji. I tych inwestycji, które zmienią w sposób epokowy miasto Gdańsk, które 

będą rozpoczynały się w przyszłym roku, jest o wiele, wiele więcej. Oczywiście mamy 

świadomość, że obok tych dużych inwestycji ważne są te inwestycje lokalne i po kolei 

się do nich odniosę. Kilka razy było pytanie o plac zabaw przy Szkole Podstawowej 

numer 2, to po pierwsze. Nie zapominajmy o jednym fakcie na tą szkołę 

wydatkowaliśmy środki w wysokości 50 milionów złotych. To są środki, które  zostały 

wydane na szkołę na termomodernizację, na budowę basenu, na salę gimnastyczną. 

Po wybudowaniu okazało się, że uszkodzone są schody i te schody też 

zrealizowaliśmy i teraz kwestia placu zabaw nie do końca jest prawdą, że pierwszy 

wykonawca dokonał zniszczeń placu czy SP 2 dokonał zniszczeń nawierzchni i tę 

nawierzchnię, żeśmy wymienili, wszystkie urządzenia, które były na tym placu one po 

prostu już dogorywały. Oczywiście były już w złym stanie i po demontażu ich nie można 

było ich spowrotem zamontować, ale nie jest prawdą, że zrobił to ten pierwszy 

wykonawcę, co do oczywiście, którego mieliśmy bardzo dużo uwagi. Teraz pracujemy 



z Radą dzielnicy i pracujemy z innymi partnerami po to, żeby ten projekt zrealizować. 

Ale ten projekt i tak byłaby konieczność jego realizacji na nowo, bo tak jak mówię, te 

urządzenia i tak miały swojej koniec żywotności. Teraz jeśli chodzi o pytanie dotyczące 

połączenia Letnicy z Nowym Portem, tak jak wcześniej wspominałem, są to umowy 

szesnastkowe. Przewidujemy, że zadania z artykułu szesnastego Ustawy o Drogach 

Publicznych będą realizowane przez inwestorów prywatnych w 2024, a wszystkie 

elementy pozostałe do uzupełnienia zrealizujemy już jako miasto w 2025 roku. Dzisiaj 

korzystamy ze środków inwestorów prywatnych na realizację tej inwestycji no po to, 

żeby oszczędzać również budżet miasta, ale też po to, że do tego właśnie służy ustawa 

o drogach publicznych. Nie było tematu oświetlenia Parku Bema w sensie taki projekt 

poza budżetem obywatelskim się nie pojawił. On no niestety przegrał w budżecie 

obywatelskim. To też pytanie do nas, czy my powinniśmy finansować inwestycje no, 

które nie uzyskały odpowiedniego poziomu poparcia, co nie znaczy, że nie wiemy, że 

tego typu oświetlenie nie jest potrzebne, więc będziemy się zastanawiać w przyszłym 

roku w jakiś sposób tę inwestycję zrealizować. No i po raz kolejny o tym Węźle 

Kliniczna. Już wcześniej mówiłem, no jasne, możemy zastosować półśrodki i szukać 

w ramach tej dziwnej geometrii skrzyżowania, które jest wielopoziomowe, a kolizyjne. 

No bo każdy, kto jechał samochodem tak kto jechał samochodem wie, że tam się 

największe korki i tak tworzą. Czy w ramach tego skrzyżowania budować windy jakieś 

nie wiem pochylnie jakieś dodatkowe elementy infrastruktury po to, żeby zwiększyć 

dostępność. Nie, to musi być skrzyżowanie w jednym poziomie. Skrzyżowanie 

kompaktowe, które nie zabiera powierzchni, którą państwo polecam policzyć sobie, bo 

można jest takie narzędzie na Google Earth można sobie policzyć Polski hak, to jest 

taka sama powierzchnia jak Węzeł Kliniczna, to jest powierzchnia w środku miasta, 

która powinna być odzyskana dla  miasta, dla przestrzeni publicznych, ale też dla 

zabudowy, bo to jest najlepiej skomunikowane miejsce jedno z najlepiej 

skomunikowanych miejsc w Gdańsku. Skrzyżowanie, które nie rozwiązuje żadnych 

tematów komunikacyjnych powinno być właśnie wyprostowane i zrobione kompaktowo 

i po to przygotowujemy to studium w ramach prac na Alei Grunwaldzkiej, nie ma sensu 

iść dzisiaj w dziwne urządzenia, nie potrzebne w stosunku do tego co chcemy zrobić, 

inwestować jeżeli będzie takie przekształcenie tej przestrzeni.   

PIOTR BORAWSKI - Z-ca Prezydenta ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu 

Pytania, które odnosiły się do dziedzin, które leżą w mojej odpowiedzialności, jeżeli 

chodzi o miasto - głównie koncentrowały się na tym atak komunikacji miejskiej  

i tematach związanych z bezpieczeństwem, więc pozwólcie państwo, że kilka zdań na 

ten temat. A jeżeli chodzi o budżet komunikacji miejskiej, to tak, jak padało tu na tej 

sali wielokrotnie, pomimo tej trudnej sytuacji budżetowej, pomimo tego, co rząd Prawa 

i Sprawiedliwości uczynił z finansami samorządowymi, znaleźliśmy około 80 milionów 

dodatkowych środków na komunikację miejską o to, żeby z jednej strony zamówić 

więcej przewozów ponad 900000 km nasze autobusy i tramwaje. (przerwa  

w nadawaniu) kadry, która po prostu pracuje w komunikacji miejskiej dla motorniczych 

kierowców, dla pracowników zaplecza, dla mechaników i tak dalej i tak dalej i te 

podwyżki 23 miliony złotych, 29 brutto również w tym budżecie się znajdą. Znaleźliśmy 

więc wreszcie środki po to, żeby unowocześniać tabor, bo tak jak państwo wiecie, 

autobusy już wyjechały na ulice już w przyszłym roku będzie obarczać budżet 

komunikacji. W przyszłym roku także autobusy wodorowe dojazdu do naszego miasta 



i również to będzie kolejny koszt, więc twierdzenie radnych opozycji, którzy z jednej 

strony absolutnie cynicznie zgłaszają teraz jakąś poprawkę zwiększającą środki na 

komunikację. A z drugiej strony szanowni państwo przez 5 lat ja tylko wymienię ani 

ustawy metropolitalnej, ani środków żadnych na dodatkowy tabor. Tak jak 

powiedziałem, wszelkie konkursy, w których my jako miasto na zakup nowego taboru 

startowaliśmy miasto Gdańsk czy nasza spółka przewozowa nie mogła liczyć na 

jakiekolwiek dofinansowanie. Powiedziałem od kwietnia leży wniosek po to, żeby te 

elektryki, które jeżdżą po naszym mieście, kosztowały nas po prostu taniej, żeby 85% 

dofinansowania na nie uzyskać. Kto z Państwa uczynił cokolwiek jako radny Miasta 

Gdańska, żeby wspomóc nas w tym procesie? Od kwietnia leży wniosek to państwa 

rząd Państwa Fundusz Narodowy, Fundusz Ochrony Środowiska nie rozwiązał tego 

konkursu i dzisiaj mówicie, że potrzebujemy dodatkowych środków, znaczy, 

potrzebujemy państwa decyzji państwa wsparcia, a nie dzisiaj cynicznego działania 4 

miesiące przed wyborami Jacku, jak wy się z troską nad komunikacją miejską 

pochylacie przez 5 lat na tej Sali apelowałem do państwa, że potrzebne są konkretne, 

merytoryczne decyzje, które by usprawniły systemowo komunikację miejską nie tylko 

w Gdańsku, ale w metropolii i te apele przechodziły państwu mimo uszu. Dzisiaj  

z troską cynicznie pochylacie się nad tymi potrzebami, pomimo tego, że mimo waszej 

dewastacji finansów publicznych my znajdujemy dodatkowe środki, żeby to, co jest 

potrzebne w komunikacji, było zagospodarowane. Na koniec słyszymy, że okazuje się, 

że Gdańska komunikacja jest droższa, znaczy jest droższa między innymi dlatego, że 

zapewniamy środki na pensję. Jest to właściwie jedyna grupa zawodowa w mieście, 

która ma wynegocjowane związki zawodowe. Ten wzrost wynagrodzeń o ponad 

inflację, co powoduje, że w tym roku około 1000 zł brutto podwyższymy pensje  

w komunikacji miejskiej, to są dodatkowe środki na remonty nie tylko na nowy tabor, 

ale na remonty już obecnego taboru, również trakcji, co oczywiście podwyższa stawkę 

wozokilometra, ale na to wszystko znajdujemy pieniądze i potem po prostu ma to 

odzwierciedlenie w budżecie na komunikację miejską i naprawdę nie potrzeba tutaj 

waszej fałszywej troski, co do tematów związanych z bezpieczeństwem. Szanowni 

państwo po to również są opracowane cały ten harmonogram dotyczący  poprawek 

rozmów na komisjach po to, żeby przygotować to rzetelnie. My środki na współpracę 

z policją nie przygotowujemy, dlatego, że takie mamy widzimisię tylko takie są realne 

możliwości policji kadrowe, żebyśmy po prostu zamówili tą usługę i taka jest prawda. 

Taka jest też niestety prawda 8 lat waszych rządów, że liczba wakatów w policji  

w Gdańsku. Już nie mówiąc o całym regionie, czy w Polsce w Gdańsku idzie w setki- 

setki wakatów. I dzisiaj państwo z troską mówicie, dajmy więcej na współpracy 

pomiędzy gminą a policją dajemy tyle, ile policja jest w stanie wydać. Szanowni 

państwo, więcej nie jest w stanie zaabsorbować i to jest wynik waszych rządów. 

Naprawdę. Gdybyście myśleli o tym systemowo, o tym, jak to naprawdę działa, to 

byście wzięli Komendanta na Komisję, porozmawiali, co można z tym zrobić i tak dalej, 

ale wy wrzucacie 4 miesiące przed wyborami, 3 dni przed sesją poprawka od czapy  

i mówicie, że z troską się pochyla się nad bezpieczeństwem? No jak tak można? 

Szanowni państwo, naprawdę ta sala i Komisje są po to, żeby dyskutować  

o problemach, a nie cynicznie załatwiać się 4 miesiące przed wyborami. I się 

naprawdę, że macie takie poparcie społeczne. Dziękuję. 



MONIKA CHABIOR- Zastępczyni Prezydenta ds. rozwoju społecznego i równego 

traktowania 

Dziękuję za wszystkie uwagi i komentarze przemyślenia, które dotyczyły zarówno 

obszaru społecznego, jak i oświatowego. Na społecznym nie będę się skupiać, bo nie 

było tak dużo pytań, ani kontrowersji. Dziękuję za pozytywne ocenienie naszej pracy 

w tym obszarze, zarówno w zakresie działań realizowanych bezpośrednio przez 

urzędniczki, urzędników i pracowników jednostek, a także organizacje pozarządowe. 

Bo rzeczywiście ta współpraca jest dla nas niezwykle ważna i zasadnicza, a wzrost 

zarówno kosztów, jak i wzrost potrzeb w tym obszarze jest duży, dlatego bardzo 

dziękuję za te wszystkie za tą informację zwrotną. Natomiast chciałabym się skupić 

bardziej na kwestiach oświatowych, które zajęły tutaj sporą część naszej rozmowy. 

Takie państwo wiedzą, że planujemy duży wzrost wydatków na Oświatę do kwoty 

miliarda 670 ponad milionów złotych, a na opiekę i wychowanie, czyli  

w funkcjonowanie żłobków do 35. Dobrze myślałem, że dojdzie 35 milionów  ponad 

również złotych. To to co jest istotne proszę państwa i to o czym cały czas tutaj mówimy 

to to, że zwiększenie dostępności do żłobków, przedszkoli i szkół dostępności, jeśli 

mówimy o wygodzie, dostępności dla osób o różnych potrzebach, o jakości tej 

edukacji, bez wątpienia wymaga 2 rzeczy. Finansów  i ludzi ludzi, którzy będą mieli 

motywacje, kompetencje i chcieli się rozwijać. To też wymaga koncepcji myślenia  

o tym, w jaki sposób nowoczesna edukacja powinna funkcjonować. Wszystkie te 

zagadnienia są przedmiotem naszych rozważań i naszej pracy w obszarze 

Oświatowym Samorządu Gdańskiego i nie tylko gdańskiego i niewątpliwie zmiana 

rządowa daje nam ogromną nadzieję na to, że dialog między samorządem a rządem 

na temat trudności w obszarze oświaty zostanie uruchomiony, bo to, co nam 

niewątpliwie doskwierało to nie tylko niekompetentna i zła  etycznie i zła jeśli chodzi  

o aspekt profesjonalny polityka rządu Prawa i Sprawiedliwości. I nie mówię tylko  

o ministrze Czarnku, ale także o minister Zalewskiej, która zdewastowała infrastrukturę 

i system poprzez niewłaściwą reformę. I likwidację gimnazjum nie zapominajmy o tym, 

bo to cały to jest cały czas koszt, za który do dziś płacą nasze dzieci, nasi nauczyciele, 

nasze szkoły.  A w międzyczasie przecież doświadczyli również i pandemii i wojny. To 

są bardzo trudne uwarunkowania. Nie mniej jednak nasza analiza jasno wskazuje i też 

nasza odpowiedzialność, w jaki sposób ją widzimy, jest w pewien konkretny sposób 

ukształtowana. Po pierwsze nie uchylamy się od naszego obowiązku utrzymania 

infrastruktury szkolnej, oświatowej, edukacyjnej i zgadza się, uważamy to za nasze 

zadanie własne. Dotyczy to również utrzymania i wynagradzania pracowników 

administracji i obsługi. Natomiast stoimy na stanowisku jako samorządowcy, że 

bezwzględnie środki rządowe, środki z subwencji powinny wystarczać na 

wynagrodzenia pracowników pedagogicznych i tutaj mamy ogromną lukę i jesteśmy  

w wielkim sporze, jako strona Samorządowa i tak jak powiedziałam w krótkiej 

wypowiedzi do radnego Gierszewskiego byliśmy w tym sporze w poprzednim  

z poprzednim rządem i w tej chwili przedstawiliśmy nasze postulaty, również Koalicji 

15 października, ponieważ uważamy jako Unia Metropolii Polskich że środki na 

oświatę w Polsce powinny wynosić 3% PKB 3 i to pozwoliłoby nam  pokryć te koszty  

i zrównoważyć sytuację naszego budżetu samorządowego w sposób pozwalający na 

zapewnienie tych obowiązków, które sami widzimy. Kolejnym niezwykle poważnym 

problemem jest obowiązek powiązany z tym, że nie starcza nam na wynagrodzenia 



dla nauczycieli i pracowników pedagogicznych obowiązek przekazywania i wyliczania 

na podstawie naszych wydatków dotacji dla podmiotów niepublicznych, bez względu 

na to, czy są one odpłatne, czy nieodpłatne w naszym przyszłorocznym budżecie. Ta 

kwota na podmioty niepubliczne to 348 milionów złotych. Jest to ogromna kwota, która 

bez wątpienia pokryłaby wszystkie potrzeby, o których dzisiaj mówiliśmy z nawiązką  

i wiele jeszcze innych także chciałabym zwrócić uwagę, że te uwarunkowania są 

niezwykle istotne dla każdego detalu o którym mówimy w kontekście. W kontekście 

oświaty, a też wychowania, czyli żłobków. Teraz chciałabym zwrócić uwagę na to, co 

jakie działania podejmujemy i planujemy podjąć, których może jeszcze nie widać  

w tym planie, aby zwiększyć tak jak państwo ujęli poprawić  jakość czy dostępność 

edukacji w swojej poprawce. Z jednej strony zwiększamy o 13% budżet przedszkoli. 

Bardzo istotna kwestia w dużej mierze przeznaczona na, a właściwie niemalże  

w całości na wynagrodzenia pracowników. Z drugiej strony pozyskaliśmy środki nie 

widać tego jeszcze w budżecie, bo jesteśmy na etapie podpisania umowy i pozyskania 

środków z KPO. Znowu wracam do polityki. Wielokrotnie było to powiedziane. Liczę 

na odblokowanie środków z KPO, bo potrzebujemy miejsc, dogodnych miejsc  

w żłobkach tak potrzebujemy, mimo potrzebujemy łatwego dostępu do żłobków. 

Wszyscy się z tym zgadzamy. Wpisaliśmy to do swojej strategii. Nie ma tutaj żadnych 

wątpliwości. Ponad 20 milionów złotych z KPO czeka  dla gdańskich dzieci w Komisji 

Europejskiej i mam szczerą nadzieję, że dzisiejsza dzisiaj rozpoczęta praca premiera 

Donalda Tuska, Ministra Adama Bodnara przyczyni się do tego, że te pieniądze do 

gdańskich dzieci trafią. To jest bardzo wymierne, to jest bardzo wymierne i bardzo 

potrzebne. Kolejny temat, który o którym chciałam powiedzieć to to czegoś jest to kilka 

istotnych, ale istotnych też finansowo projektów, na których chcemy pozyskać środki. 

Po pierwsze branżowe centra umiejętności. To program rządowy jeszcze 

poprzedniego rządu. Oczekujemy, że przyniesie on gdańskim szkołom, a dokładnie 

szkole, zespołowi szkół, kreowania wizerunku 814000 zł. Napisaliśmy, a w niektórych 

przypadkach jesteśmy w trakcie pisania a część złożyliśmy projekty na kilkadziesiąt 

milionów do najnowszego Funduszy Europejskich dla Pomorza na edukację ogólną 

przedszkola na edukację włączającą i zawodową i spodziewamy się, że te środki 

również w tym roku będziemy mieli informacje, że będą mogły być uruchomione dla 

gdańskich dzieci i młodzieży. Jeśli chodzi o wynagrodzenia, bo dzisiaj też się ten temat 

pojawił, z jednej strony tak jak powiedziałam już do dziś 22 miliony złotych zostały 

przeznaczone na regulacje wynagrodzeń dla pracowników administracji i obsługi. Przy 

czym mówię regulacje, ale de facto są to podwyżki z naszej perspektywy podwyżki 

może nie bardzo duże, dlatego nazywamy je regulacjami, ale jednak podwyżki dla 

administracji i obsługi i za chwilę kolejne 5 milionów złotych do 20 grudnia na dodatek 

inflacyjne wszystkie te środki całe 27 milionów w tym roku jeszcze, ale odnoszę się, 

ponieważ było to pytanie do mnie z budżetu samorządowego, bo nawet w tym miejscu, 

w którym regulacje narzucił nam rząd w rozporządzeniu dotyczącym wynagrodzenia 

pracowników samorządów środki nie popłynęły do samorządu na ten cel i musiały 

zostać wskazane znalezione w budżecie Miasta Gdańska. Jeśli chodzi  

o wynagrodzenia nauczycielek i nauczycieli. Oczywiście trzymamy rząd za słowo, 

została wskazana i zobowiązanie o 30% podwyżce dla nauczycieli z wyrównaniem od 

1 stycznia 2024. Liczymy i głęboko wierzymy, że to się wydarzy. To jest bardzo ważne, 

ale także zgodnie z naszym harmonogramem w styczniu siadamy do rozmów na temat 

Regulaminu wynagradzania nauczycieli. Jest to uzgodnione znane związkom 



zawodowym i będziemy nad regulaminem dyskutować. W ubiegłym roku zgodnie  

z naszymi też uzgodnieniami z dyrektorami, nauczycielami, przedmiotem naszych 

rozmów były głównie wynagrodzenia dyrektorów, o czym też państwa  informowałam. 

I wreszcie to, co chciałam powiedzieć szkoła to nie tylko infrastruktura, to nie tylko 

pieniądze, szkoła to też jakość, z naszej perspektywy niezwykle ważna dostępność  

i dobrostan uczniów i uczennic. W tym roku uruchomiliśmy i będziemy kontynuować 

system rzecznictwa na rzecz praw ucznia, który już działa i działa skutecznie. Centrum 

Mediacji Szkolnej i Rówieśniczej; zainicjowaliśmy również akcje szkoła bez dzwonków; 

cały czas wspieramy inicjatywy oddolne nauczycielek i nauczycieli, zarówno szkół, jak 

i przedszkoli, takich jak chociażby Kreatywna Pedagogika czy Podaj Dalej program dla 

nauczycieli nauczania przedszkolnego, jak również Gdańskie Forum Edukacyjne. 

Także szanowni państwo, jestem przekonana, że mimo trudności Gdańsk tą szkołę  

i przedszkole, a także żłobki przyszły rok czeka normalność poprawa jakości. Czekamy 

wszyscy na normalność, na normalne relacje i oddanie przestrzeni specjalistom  

i specjalistką w szkołach do tego, aby mogli zająć się dziećmi i młodzieżą w taki 

sposób, jak to wynika z ich wiedzy, ale także, że będziemy mogli zapewnić im  

i pracownikom administracji i obsługi godne warunki życia we współpracy. Z nowym 

rządem, na co bardzo liczę, dziękuję. 

PIOTR KRYSZEWSKI - Z-ca Prezydenta ds. usług komunalnych 

Bardzo dziękuję za wszystkie pytania dotyczące obszaru mi podległego i zacznę od 

pytania ostatniego, które padło i to  dotyczyło zaległości Gdańskich Nieruchomości. 

Wiem, że dyskusja była bardzo interesująca, jeżeli chodzi o Komisję Budżetu. 

Rzeczywiście poziom zadłużenia Gdańskich Nieruchomości to jest kwota ponad 200 

milionów. To prawda. Natomiast ta propozycja, która padła, żeby wymyślić jakieś 

narzędzie, żeby zająć się tym problemem. No to śpieszę z informacją dla pani radnej, 

że takie narzędzie już w mieście Gdańsku funkcjonuje od 2 lat, ponieważ wspólnie 

podjęliśmy decyzję w 2021 roku o wdrożeniu narzędzia czyli programu restrukturyzacji 

zadłużenia. To była nasza wspólna decyzja  2 razy przedłużaliśmy działanie tego  

programu i do tej pory zostało złożonych 875 wniosków, czyli tyle rodzin, jest 

zainteresowanych właśnie tym programem. Do tej pory podpisaliśmy 302 ugody na 

ratalną spłatę zaległości na łączną kwotę  6milionów, 181 ugód na ratalne na 

jednorazową spłatę zaległości na łączną kwotę 4 milionów. Także razem podpisaliśmy 

483 ugody na wartość 23 milionów złotych to jest blisko 10% wartości tego zadłużenia. 

Tylko przypominam, to jest narzędzie właśnie dedykowane tym rodzinom, które są 

najbardziej zadłużone, czyli za zadłużenie jest powyżej 24 miesięcy. Teraz odnosząc 

się do pytania pana radnego Skiby i Majewskiego, którzy zwracali uwagę na to, że 

wartość tych środków przeznaczonych na modernizację czy utrzymanie zasobu 

komunalnego, gminnego maleje. Ja tutaj też chciałbym wyjaśnić, że dotacja 

przedmiotowa to nie jest jedyny sposób finansowania gospodarki mieszkaniowej. 

Mamy też dotację celową. Pani prezydent dzisiaj w prezentacji wskazywała tą kwotę, 

która będzie w przyszłym roku przeznaczona na modernizację zasobu. To jest 120 

milionów. Tak samo dzisiaj w autopoprawce przekazujemy ponad 40 milionów na 

dokapitalizowanie miejskich spółek, żeby dalej realizowały zadania związane właśnie 

z powstawaniem nowego zasobu. Natomiast patrząc na gospodarkę mieszkaniową, 

musimy patrzeć w szerszej trochę perspektywy niż tylko okres jednego roku i też 

musimy patrzeć na charakterystykę naszego gminnego zasobu. Tutaj ponad połowa 



lokali jest w budynkach wspólnot mieszkaniowych. Mamy wspólnoty z udziałem Miasta 

Gdańska ponad 3000 i każda modernizacja, która wymaga ingerencji w części 

wspólne, też wymaga wcześniejszych wszystkich uchwał, zgód. Musimy również 

pamiętać o tym, że ponad 92% budynków miejskich to są budynki sprzed drugiej wojny 

światowej, czyli tak samo musimy odpowiednio przygotować ten zasób, żeby szybko  

i sprawnie go zmodernizować. Mówiłem o tej kwocie 120 milionów, o 40 milionach. 

Także tak te kwoty, które są przeznaczone na gospodarkę mieszkaniową w przyszłym 

roku, to jest kwota ponad 160 milionów i w ramach tych kwot chcemy uzyskać 

następujące ilości mieszkań, to jakby jeżeli chodzi o no o nowe inwestycje, to będzie 

ponad 130 lokali. Jeżeli chodzi o remonty i modernizację naszego zasobu Gdańskich 

Nieruchomości, to będzie około 120 -130 lokali, tak samo w ramach procesu 

rewitalizacji pozyskamy 80 lokali, także łącznie w przyszłym roku oddamy Gdańskim 

rodzinom ponad 300 lokali. I tak jak mówiłem o tej dłuższej perspektywie w przyszłym 

roku przygotowujemy również w ramach programu EKO SYNERGY z modułu ELNA 

dokumentację projektową łącznie 250 budynków. Żeby też być przygotowaniem na 

termomodernizację tego zasobu w dłuższej perspektywie. I kończąc ten wątek, tylko 

jeżeli chodzi o tą modernizację i utrzymanie zasobu  komunalnego, tutaj państwo radni 

sugerujecie zwiększenie właśnie tej dotacji na poziomie 2 milionów. Ja tylko 

przypomnę tą kwotę, którą Gdańsk stracił w latach 2019- 2023 z ubytku z pitu to jest 

426 milionów za tą kwotę moglibyśmy wyremontować 3786 lokali, co stanowi 40% 

naszego całego zasobu. Krótko też odnosząc się do pytania radnej Krasuli, jeżeli 

chodzi o kastrację zwierząt. Tu rzeczywiście te kwoty zostały zmniejszone z tego 

względu, że w latach poprzednich to zadanie było realizowane w ramach budżetu 

obywatelskiego. W tym roku to zadanie nie uzyskały odpowiedniej liczby głosów, ale 

tak jak powiedział radny Ryś tu będziemy wspólnie szukali pieniędzy, żeby w ramach 

korekty budżetu to zadanie w przyszłym roku również realizować. Bardzo dziękuję za 

pytania dotyczące Gdańskiego Zarządu Dróg i Zieleni. Dziękuję za tą troskę  

i  dostrzeżenie roli  jednostki w utrzymaniu miasta. Proszę również pamiętać, że  

w ramach autopoprawki reformowanej przez panią skarbnik zwiększamy budżet 

jednostki o kwotę 3 milionów. Proszę również pamiętać, że wszystkie zadania zielone 

również zdecydowanej większości są realizowane przez GDZDiZ. Mam tutaj na myśli 

zielone budżet budżetu obywatelskiego. Będzie to kwota ponad 4 milionów  dodatkowo 

w przyszłym roku. I  też mam tutaj właśnie takie jedno pytanie do państwa radnych   

z jednej strony- państwo też wnosicie o zwiększenie budżetu GDZiZ, a z drugiej strony 

wskazujecie w swoich propozycjach autopoprawek jako źródło właśnie zabierania tych 

pieniędzy, wskazując na zmniejszenie właśnie budżetu GDZiZ kwotą 700000 na 

wynagrodzenia pracowników. I właśnie estetyzację przestrzeni publicznej, które też 

była wskazywana przez państwa radnych. Dziękuję bardzo. 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

 AD vocem. Tak myślę, zmieńmy coś w naszym życiu, pan prezydent Borawski chyba 

tu 5 albo 7 razy użył słowa cynicznie oceniając nasze propozycje jako cyniczne, więc 

nie wiem. No to może być idea, żeby w ten sposób rozmawiać i oceniać nasze pobudki. 

To rani myślę, nie, nie po to chyba tu się spotykamy, żeby tak nawzajem się obrzucać. 

No ja wiem, że ostatnio w polityce są takie trendy, ale czy my się musimy tak jeszcze 

męczyć pani Tereso? Tak myślę, po co się ranić? 



AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Szanowni Państwo na tym wyczerpaliśmy listę głosów w dyskusji i omawianie projektu 

budżetu Miasta Gdańska na 2024 rok. Przypominam, że jest to druk 1847  

z autopoprawką. I do tego projektu uchwały zostały zgłoszone poprawki, zatem 

najpierw będziemy głosowali po kolei każdą z tych poprawek, a następnie przejdziemy 

do głosowania całej uchwały. Bardzo proszę o przygotowanie  głosowań. Państwo 

radni otrzymali poprawki zgłoszone przez Klub radnych Prawa i Sprawiedliwości. One 

są ponumerowane w tym piśmie od jeden do 34 i w takiej kolejności, w jakiej one 

zostały ponumerowane przez wnioskodawców, będziemy je głosować. 

Głosowanie  poprawka nr 1  

Za                        14 
Przeciw               18 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 

 
Głosowanie  poprawka nr 2  

Za                        12 
Przeciw               19 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 

 
Głosowanie  poprawka nr 3  

Za                        12 
Przeciw               21 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
 

Głosowanie  poprawka nr 4 

Za                        12 
Przeciw               20 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
Głosowanie  poprawka nr 5  

Za                        12 
Przeciw               20 



Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
 

Głosowanie  poprawka nr 6  

Za                        12 
Przeciw               20 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
 

Głosowanie  poprawka nr 7  

Za                        12 
Przeciw               21 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
 

Głosowanie  poprawka nr 8  

Za                        12 
Przeciw               20 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
 

Głosowanie  poprawka nr 9  

Za                        12 
Przeciw               21 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 



 

Głosowanie  poprawka nr 10 

Za                        12 
Przeciw               19 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
 

Głosowanie  poprawka nr 11  

Za                        12 
Przeciw               21 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
 

Głosowanie  poprawka nr 12  

Za                        12 
Przeciw               21 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
 

Głosowanie  poprawka nr 13  

Za                        12 
Przeciw               21 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
 

Głosowanie  poprawka nr 14  

Za                        12 
Przeciw               21 
Wstrzymało się   0 



 
Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 

 

Głosowanie  poprawka nr 15  

Za                        12 
Przeciw               21 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
Głosowanie  poprawka nr 16  

Za                        12 
Przeciw               18 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
Głosowanie  poprawka nr 17  

Za                        12 
Przeciw               21 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
Głosowanie  poprawka nr 18  

Za                        11 
Przeciw               20 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
Głosowanie  poprawka nr 19  

Za                        12 
Przeciw               20 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
 

Głosowanie  poprawka nr 20  

Za                        12 



Przeciw               19 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
 

Głosowanie  poprawka nr 21  

Za                        12 
Przeciw               19 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
 

Głosowanie  poprawka nr 22  

Za                        12 
Przeciw               19 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
 

Głosowanie  poprawka nr 23  

Za                        12 
Przeciw               19 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
Głosowanie  poprawka nr 24  

Za                        12 
Przeciw               18 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
Głosowanie  poprawka nr 25  

Za                        12 
Przeciw               20 
Wstrzymało się   0 
 



Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
 

Głosowanie  poprawka nr 26  

Za                        12 
Przeciw               19 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
 

Głosowanie  poprawka nr 27  

Za                        12 
Przeciw               19 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
 

Głosowanie  poprawka nr 28  

Za                        12 
Przeciw               17 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
 
 
Głosowanie  poprawka nr 29  

Za                        12 
Przeciw               17 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
Głosowanie  poprawka nr 30  

Za                        12 
Przeciw               19 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 



Głosowanie  poprawka nr 31  

Za                        11 
Przeciw               20 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
 

Głosowanie  poprawka nr 32 

Za                        12 
Przeciw               19 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
 

Głosowanie  poprawka nr 33  

Za                        12 
Przeciw               18 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
 

Głosowanie  poprawka nr 34  

Za                        12 
Przeciw               19 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska nie przyjęła poprawki 
 

 

Głosowanie  (druk 1847 + autopoprawka) 

Za                        21 
Przeciw               12 
Wstrzymało się   0 



 
Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LXXI/1822/23 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
Uchwała w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2024 rok 

 

z dnia 14 grudnia 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 4  do niniejszego protokołu 

 

PUNKT 7 

UCHWAŁY 

1) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 

2023 rok (druk 1874 + autopoprawka);  
 

Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
                               K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                               K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
                               K. Samorządu i Ładu Publicznego – pozytywna 
                               K. Edukacji – pozytywna 
                               K. Rodziny i Polityki Społecznej - pozytywna 
                               K. Kultury i Promocji – pozytywna 
                               K. Sportu i Turystyki – pozytywna 
                               K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 

 

IZABELA KUŚ – Skarbnik Miasta Gdańska  

Dziękuję za przyjęcie Wieloletniej Prognozy Finansowej i budżetu na przyszły rok, ale 

jeszcze kilka poprawek tegorocznego budżetu. Zmiany w budżecie na 2023 rok to 

zmiany zarówno w planowanych dochodach, jak i wydatkach i te, które składają się na 

zmiany w dochodach, to zmniejszenie planowanych dochodów o 13700000 zł i na tę 

kwotę składają się: zwiększenie subwencji oświatowej  na dodatkowe zadanie 

realizowane przez nasze miasto. Jest to kwota 5890000 zł. Zwiększenie planowanych 

wpływów z funduszu dopłat na dokapitalizowanie spółki Gdańskie Towarzystwo 



Budownictwa Społecznego kwota 3000780. I wpływy z funduszu dopłat na 

dokapitalizowanie spółki Towarzystwo Budownictwa Społecznego Motława 2897000 

zł. Te kwoty pojawią się po stronie zmian wydatków. W związku z tym, że mamy 

dodatkowe dochody, korygujemy do planowanego wykonania wpływy z tytułu podatku 

od czynności cywilnoprawnych od osób prawnych. Zmniejszamy planowane dochody 

z tego tytułu o 23467000 zł. I to są te najważniejsze zmiany. A po stronie wydatków  

z niej zmniejsza się plan wydatków budżetu miasta na 2023 rok i tutaj są korekty 

zarówno na plus, jak i na minus i tak Wydziale Gospodarki Komunalnej zmniejsza się 

planowane wydatki w  związku z podpisanym aneksem do umowy dotyczącej 

przedsięwzięcia budowa systemu roweru metropolitalnego obszaru metropolitalnego 

Gdańsk, Gdynia, Sopot na skutek zmiany terminu uruchomienia systemu jest to 

zmniejszenie o 2916000 zł. W Gdańskim Zarządzie Dróg i Zieleni przesuwa się środki 

z przeznaczeniem na utrzymanie cmentarzy komunalnych. Kwota 325000 zł na 

utrzymanie zieleni w pasach drogowych 1180000 zł i na utrzymanie dróg kwota 475000 

zł. W Wydziale Skarbu przenosimy na przyszły rok  wydatki na zakup lokali 

mieszkalnych dla osób przekwaterowywanych z mieszkań komunalnych kolidujących 

z planowaną inwestycją trasy tramwajowej Gdańsk Południe -Wrzeszcz tak zwana 

nowa Politechniczna. Mówiliśmy dzisiaj o tym, że rozpoczynamy ten projekt, będzie 

gotowy i przygotowany. W tej chwili dokonujemy transakcji zakupu nowych mieszkań 

lub zamian. W Wydziale Polityki Gospodarczej zwiększamy o 7 milionów złotych plan 

wydatków z przeznaczeniem no dokapitalizowanie zakładu utylizacyjnego w celu 

sfinansowania inwestycji odtworzeniowych i dostosowujących do przepisów  

o odpadach infrastrukturę techniczną w zakładzie. W Wydziale Rozwoju Społecznego 

i w Wydziale Edukacji  zmniejszamy planowane wydatki o 700000 zł i na tę kwotę 

składają się następujące zmiany, na wypłatę dodatku inflacyjnego dla pracowników 

administracji i obsługi zatrudnionych w jednostkach oświatowych zwiększamy plan  

o kwotę 5249000 zł. Przenosimy 7028000 zł na wydatki i zarówno w edukacji, jak i też 

na wydatki inwestycyjne w zakresie Gdańskiego Centrum Świadczeń i te  wydatki 

1400000 zł wynikają też z korekty dochodów  na wypłatę dodatku elektrycznego, 

refundację podatku VAT, czy dodatku elektrycznego. W dziale Inwestycji przenosimy 

na przyszły rok  kwotę 2686000 zł, z czego 1000386 to realizacja projektu szlak 

turystyczny przez Trójmiejski Park Krajobrazowy. Środki pojawią się też w Wieloletniej 

Prognozie Finansowej 300000 na modernizację w domach wspomaganych na osiedlu 

Sitowie. Milion złotych na prace modernizacyjne w gdańskich domach dla dzieci kwota 

również milion złotych pojawi się w przyszłorocznym budżecie. To najważniejsze 

zmiany druku podstawowego. I autopoprawką  z jednej strony zmniejszamy planowane 

dochody  o kwotę 8000400 są to głównie dochody związane ze sprzedażą 

nieruchomości i wpłatami inwestorów to po stronie dochodów. Po stronie wydatków 

zmniejszamy wydatki związane z wypłatą odszkodowań za przejmowane tereny lub 

zakupem nieruchomości. Za odszkodowania zmniejszenie planowanych wydatków to 

5 milionów złotych. Wydatki na zakupy inwestycyjne nieruchomości to zmniejszenie  

o 3400000 zł i w celu rozliczenia finansowego projektu unijnego kompleksowa 

modernizacja energetyczna budynków oświatowych przenosimy z przedsięwzięcia 

dokumentacja dla przyszłych projektów 300000 zł. Dziękuję. 



Głosowanie  (druk 1874 + autopoprawka) 

Za                        19 
Przeciw               11 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LXXI/1823/23 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2023 rok 

 

z dnia 14 grudnia 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 5  do niniejszego protokołu 

2) zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Miasta Gdańska (druk 1875 + autopoprawka);  

 
Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
                               K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                               K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
                               K. Samorządu i Ładu Publicznego – pozytywna 
                               K. Edukacji – pozytywna 
                               K. Rodziny i Polityki Społecznej - pozytywna 
                               K. Kultury i Promocji – pozytywna 
                               K. Sportu i Turystyki – pozytywna 
                               K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 

 

IZABELA KUŚ – Skarbnik Miasta Gdańska  

Zmiany w Wieloletniej Prognozie Finansowej to głównie konsekwencje przyjętych 

wcześniej poprawek do budżetu, ale też zmiany związane z przygotowaniem 

Wieloletniej Prognozy Finansowej od 2024 roku i tak poprawki wynikające z budżetu  

i aktualizacji harmonogramów to rewitalizacja, rewitalizacja Biskupiej Górki zmniejsza 

się limit w bieżącym roku o 3 3874 zł. Powyższa zmiana wynika z końcowego 

rozliczenia projektu i konieczności zwrotu niewykorzystanej części dofinansowania. 

Szlak turystyczny przez Trójmiejski Park Krajobrazowy środki 1000386 przenosimy na 

przyszły rok. Budowa systemu metropolitalnego, zmniejszenie w bieżącym roku  

o 2000916 w przyszłym rok w przyszłorocznym budżecie zmniejszenie o 4 897;  

w kolejnych latach drobniejsze kwoty, które razem sumują się na zwiększenie 



wydatków w 2029 roku o kwotę 8000108. Finansowanie tego przedsięwzięcia wydłuża 

się o jeden rok. Budowa basenów dzielnicowych kwotę 1000150 zł, którym 

rezerwujemy w bieżącym roku, przenosimy na finansowanie budowy basenu we 

Wrzeszczu, która będzie realizowana przez miejską spółkę Międzynarodowe Targi 

Gdańskie. I nowe przedsięwzięcie pojawia się nowe przedsięwzięcie o nazwie 

Remediacja terenu szańca Zachodniego w Gdańsku Nowym Porcie ustala się limity  

w bieżącym roku 7699000 zł w 2024 5000200 i celem przedsięwzięcia jest poprawa 

stanu środowiska naturalnego, a zakres realizacji wynika z decyzji regionalnej Dyrekcji 

Ochrony Środowiska. Autopoprawka to naturalna konsekwencja zmian  

w autopoprawce do budżetu, czyli zwiększenie wydatków w bieżącym roku na 

kompleksową modernizację energetyczną budynków oświatowych, kosztem 

zmniejszenia wydatków na dokumentację dla przyszłych projektów. 

ELŻBIETA STRZELCZYK – Radna Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Ja mam takie pytanie w związku z tym, że kwota długu na koniec tego roku to jest 

miliard 472 miliony, trochę ponad.  Znaczy na początku roku była zaplanowana ponad 

miliard 600 milionów. I mam pytanie, z czego wynika to zmniejszenie? Czy wynika  

z niezrealizowania inwestycji? Jeżeli tak, to jakich? Dziękuję. 

IZABELA KUŚ – Skarbnik Miasta Gdańska  

Kwota długu faktycznie na początku roku przy uchwalaniu budżetu była wyższa,  

a sukcesywnie zmieniając budżet schodziliśmy i z kredytu i w związku z tym planowany 

dług na koniec tego roku się zmniejszał. W tej chwili w planie nadal pozostaje do 

zaciągnięcia dodatkowy dług 500 milionów złotych. Wiemy, że ten dług ostatecznie 

będzie na poziomie 100 milionów złotych. On wynika oczywiście z szacowania  

i aktualizowania planowanych wydatków i bieżących i inwestycyjnych, więc część 

wydatków inwestycyjnych nie będzie poniesiona w bieżącym roku, ale też wydatki 

bieżące. Najczęściej realizowane są na poziomie 96%, więc ta górka też przy dużej 

wartości budżetu około 5 miliardów złotych to jest około 100 milionów złotych. 

Oczywiście też rezerwy nie będą zrealizowane, ale tak jak pani radna prawdopodobnie 

przeczuwa duża część niezrealizowany, nie zbędnego kredytu wynika z planowanej 

zwanego z planowanego wykonania inwestycji. Co do szczegółów to będzie mi trudno 

się wypowiedzieć. Na wsparcie jest są przedstawiciele Wydziałów  Projektów 

Inwestycyjnych, więc jeśli są w stanie odpowiedzieć, to poproszę. 

PRZEDSTAWICIEL WYDZIAŁU Z URZĘDU MIASTA  

Zgodnie z obietnicą, którą złożyliśmy na mm spotkaniu z Komisją Strategii Budżetu  

informacje na temat zadań przesuwanych na rok 2024 przekażemy jako zestawienie 

osobnym mailem na adres Komisji do wszystkich państwa radnych. Na tą chwilę nie 

mamy jeszcze tej listy przygotowanej. W związku z tym, że mamy jesteśmy jeszcze w 

trakcie zmian części zadań na komitetach sterujących i to zestawienie zostanie 

państwu przygotowane i przekazane w przyszłym tygodniu. 

Głosowanie  (druk 1875 + autopoprawka) 

Za                        20 



Przeciw               11 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LXXI/1824/23 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Miasta Gdańska 

 

z dnia 14 grudnia 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 6  do niniejszego protokołu 

3) w sprawie przyjęcia „Gdańskiego Programu Wspierania Rodziny i Rozwoju 
Pieczy Zastępczej na lata 2024 - 2026” (druk 1869);  
 

 
                 Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społecznej – pozytywna 
 

MONIKA CHABIOR - Zastępczyni Prezydenta ds. rozwoju społecznego i równego 

traktowania 

Druk dotyczący przyjęcia Gdańskiego Programu Wspierania Rodziny i Rozwoju Pieczy 

Zastępczej na lata 2024-2026  zagadnienie poruszamy regularnie rokrocznie. Nie 

rokrocznie, bo to jest program dwuletni. Przepraszam, trochę się zgubiłam. Natomiast 

zagadnienie jest niezwykle ważne i państwu znane. Liczba dzieci, które trafiają do 

pieczy zastępczej, niestety rośnie. Poziom skomplikowania problemów również; 

natomiast przyjęcie programu jest naszym obowiązkiem. Pokrótce scharakteryzuje 

zmiany, które wprowadziliśmy w związku z przeprowadzoną ewaluacją i dotychczas 

dotychczasowymi doświadczeniami. Pierwsza prosta zmiana to zmiana w samej  

w samym nazewnictwie został zostało dodane słowo rozwoju i wynika to z wymogów 

Ustawy o wspieraniu rodziny i system pieczy zastępczej, która została zmieniona. 

Druga zasadnicza zmiana to dodanie celu strategicznego i przeformułowanie  

i uproszczenie sformułowań sposobu sformułowania celu głównego i celów 

szczegółowych jednego, pierwszego i drugiego. Jest to związane z przyjęciem nowej 

strategii rozwoju miasta, a także programów rozwojowych i ta lista celów została 

uspójniona tak aby program wspierania, który jest przedmiotem tej rozmowy, był 

również spójny z programem rozwoju, tak abyśmy. Jednocześnie realizowali nasze 

zadania strategiczne. Trzecie zasadnicza zmiana jest zmianą merytoryczną i dotyczy 

zwiększenia limitu  nowych rodzin zastępczych zawodowych, które mogą być przyjęte 



do programu. Widzimy, że istnieje ogromna potrzeba, aby rekrutować nowe rodziny  

i w związku z tym z jednej strony ten limit zostaje zwiększony, z drugiej z drugiej strony 

zostaje uelastyczniony  sposób naboru w tym sensie, że po prostu możemy rekrutować 

więcej rodzin. To jest dla nas bardzo ważne. Już w tym roku udało nam się zrekrutować 

większą liczbę rodzin, zarówno tych, które chcą być rodzinami zawodowymi, jak i tych, 

które chcą być rodzinami, nie zawodowymi. Każda rodzina, każda rodzina, która 

decyduje się przyjąć dziecko lub dzieci do siebie, jest dla nas bardzo ważna i też jak 

państwo doskonale wiedzą, zawsze zachęcam osoby zainteresowane tym tematem 

do kontaktu z Miejskim Ośrodkiem Pomocy Rodzinie. Trzeci kolejne kolejna zmiana  

w naszym programie dotyczy wniosków z diagnozy i rekomendacji, które uzyskaliśmy 

w procesie diagnozy. I tu bardzo ciekawa rzecz myślę, że czyli też bardzo pokazująca 

naszą dobrą współpracę z środowiskiem pozarządowym. Do programu zostały 

włączone rekomendacje wynikające z projektu, który zrealizowaliśmy we współpracy 

z Gdańską Fundacją Innowacji Społecznej. Pod tytułem zbudowanie i przetestowanie 

nowego modelu wsparcia rodziny i pieczy zastępczej. Te rekomendacje zostały 

włączone dotyczą one do podnoszenia świadomości wiedzy rodzin zastępczych,  

a także między innymi sieciowania i budowania sieci wsparcia dla tych rodzin, a także 

włączyliśmy rekomendację dr hab.  Izabeli Krysieńko, która także została poproszona 

o dokonanie takiej oceny i rekomendacje przekazała. Mamy również zmiany  

w strukturze dokumentu i  w sposobie sformułowania  celów szczegółowych,  

staraliśmy się, aby były one bardziej czytelne i w zakresie wspierania rodziny. Te cele 

szczegółowe to zmniejszenie liczby dzieci trafiających do pieczy zastępczej. Wzrost 

liczby osób, które złożyły wniosek o przyjęcie do szkoły na szkolenie dla kandydatów 

na rodziny zastępcze, wzrost liczby zawodowych i niezawodowych rodzin 

zastępczych, zmniejszenie udziału liczby dzieci przebywającej w pieczy 

instytucjonalnej na rzecz pieczy rodzinnej. Wzrost liczby wychowanków ze 

szczególnymi potrzebami, które  skorzystały z mieszkalnictwa społecznego. Ponadto 

każdy priorytet określony w niniejszym programie posiada odniesienie do 

przedsięwzięć. Tak jak już powiedziałam w ramach programu wspólne miasto, jak już 

powiedziałam, jest to program kluczowy dla dobrostanu budowania dobrostanu dzieci, 

które znalazły się w szczególnej trudnej sytuacji, bo nie mogą być wychowywane przez 

swoich, przez swoje rodziny biologiczne. Bardzo dziękuję Miejskiemu Ośrodkowi 

Pomocy Rodzinie, organizacjom pozarządowym i rodzinom zastępczym, które 

zaangażowały się w tworzenie tego programu i bardzo proszę państwa o przyjęcie 

uchwały.  

Głosowanie  (druk 1869) 

Za                        33 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 



UCHWAŁĘ Nr LXXI/1825/23 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie przyjęcia „Gdańskiego Programu Wspierania Rodziny i Rozwoju Pieczy 

Zastępczej na lata 2024 - 2026” 

 

z dnia 14 grudnia 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 7  do niniejszego protokołu 

4) w sprawie przyjęcia programu polityki zdrowotnej dla mieszkanek  
i mieszkańców miasta Gdańska w zakresie prewencji i wczesnego wykrywania 
chorób cywilizacyjnych u dzieci i młodzieży „6-10-14 dla Zdrowia” - program na 
lata 2024 – 2026 (druk 1861);  
 

                    Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społecznej – pozytywna 
 

MONIKA CHABIOR - Zastępczyni Prezydenta ds. rozwoju społecznego i równego 

traktowania 

Program polityki zdrowotnej w skrócie nazywany programem 6, 10, 14 dla zdrowia 

odpowiada na bardzo duży problem zdrowotny, czyli otyłość dzieci i młodzieży, która 

rośnie w lawinowym tempie i jest to potwierdzone badaniami, które mogą państwo 

znaleźć w diagnozie, która jest integralną częścią przedstawionego programu. My ten 

program realizujemy od 13 lat, przy czym jego specyfika i jego wartość taka szczególna 

i wyjątkowość polega na tym, że jest to program tak zwany populacyjny, czyli badamy 

lub staramy się badać wszystkie dzieci, które w rocznikach tak jak przedstawione 6 10, 

6 10 14, są w gdańskich szkołach. Przy czym zgodnie z programem nie muszą one 

chodzić do szkół publicznych mogą również chodzić do szkół nie samorządowych  

i niepublicznych, ponieważ ten program jego on ma  3 takie główne elementy, pierwsze 

badania przesiewowe wszystkich uczniów i uczennic w danym roczniku, który 

oczywiście, których rodzice oczywiście wyrażą zgodę na udział i w tym roku w tym 

programie, który państwo mają przed sobą ta liczba dzieci, które w programie 

przesiewowym mogą wziąć udział, została zwiększona, bo spodziewamy się, że 

będzie jeszcze większe zainteresowanie programem niż do tej pory. Drugim 

elementem jest program specjalistyczny, który jest oferowany dzieciom, które są 

zagrożone otyłością i ten program zarówno ma swój komponent medyczny, jak  

i edukacyjno- profilaktyczny. Czyli leczymy  umawiamy ze specjalistami, specjalistami, 

diagnozujemy, ale także uczymy tak, bo to też często jest związane nie tylko  

z kwestiami medycznymi. Może być, ale także z behawioralnymi czy też nawykami, 

które staramy się pozytywnie kształtować.  W tym programie, który mają państwo 

przed sobą zwiększyliśmy liczbę interwencji medycznych na każdego uczestnika 

programu z 4 na 5 i jest to zgodne z wytycznymi Agencji Oceny Technologii 

Medycznych i Taryfikacji. Zwiększyliśmy również budżet programu. Teraz powiem, 



staram się powiedzieć szczegółowo. Koszt realizacji zadania zgodnie ze stanem 

programem wynosił 800000 zł, a teraz 1300000 zł. Jak już powiedziałam, zwiększamy 

liczbę uczestniczek i uczestników i do tego dostosowujemy elementy edukacyjne  

w zakresie zdrowia, edukacji należy zdrowego odżywiania, aktywności fizycznej, 

dodajemy więcej grupowych spotkań, edukacyjno - terapeutycznych, działania 

edukacyjne w środowisku szkole. I też myślę, że to, co jest ważne, to jest to program 

bardzo głęboko osadzony w danych medycznych i we współpracy ze środowiskiem 

medycznym i szkolnym prowadzony przez Gdańsk. Koordynowane przez Gdańskie 

Ośrodek Promocji Zdrowia i Profilaktyki we współpracy z podmiotami wyłonionymi, 

dotychczas był to Gdański Uniwersytet Medyczny. Bardzo proszę o przyjęcie tej 

uchwały. 

Głosowanie  (druk 1861) 

Za                        32 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LXXI/1826/23 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie przyjęcia programu polityki zdrowotnej dla mieszkanek i mieszkańców 

miasta Gdańska w zakresie prewencji i wczesnego wykrywania chorób 

cywilizacyjnych u dzieci i młodzieży „6-10-14 dla Zdrowia” - program na lata  

2024 – 2026 

 

z dnia 14 grudnia 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 8  do niniejszego protokołu 

5) w sprawie przystąpienia Gminy Miasta Gdańska do Globalnej Sieci Miast i Gmin 
Przyjaznych Starzeniu przy Światowej Organizacji Zdrowia (druk 1872);  
 

                    Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społecznej – pozytywna 
 

MONIKA CHABIOR - Zastępczyni Prezydenta ds. rozwoju społecznego i równego 

traktowania 

Szanowni Państwo to, że Gdańsk jest miastem, w którym mieszka między 130000 

osób w wieku 60 plus i ta liczba będzie rosła, to wiemy i też wiemy, że robimy bardzo 



dużo, aby osoby w wieku dojrzałym miały komfortowe warunki życia rozwoju na 

każdym etapie swojego życia, a także zaopiekowania wtedy, kiedy takiej opieki 

potrzebują. Natomiast mamy przekonanie, że włączenie się do sieci miast przy 

globalnej sieci miast przyjaznych miast i gmin, przyjaznych starzeniu przy oświaty  

przy Światowej Organizacji Zdrowia będzie dla nas korzystne pod kątem wymiany 

wiedzy, a także pozyskiwania inspiracji do realizacji pogłębionych i szeroko 

zakrojonych programów ukierunkowanych na osoby starsze. Chciałam państwa prosić 

o to znaczy tą uchwałą, zapraszamy państwa radnych do włączenia się w proces 

aplikowania de facto wystarczyłby pewnie podpis pani prezydent, ale uważamy, że 

pokazanie takiego wspólnego gestu, jakim jest nasze wspólne potwierdzenie,  

że chcemy być częścią tej sieci globalnej, pomoże nam więcej dołączeniu się do niej. 

Także będę wdzięczna, że za przyjęcie tej uchwały. 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Chciałem się zapytać o to, czy uczestnictwo w ramach tej sieci niesie jakieś 

zobowiązania finansowe na miasto Gdańsk albo związane z kosztami uczestnictwa. 

Dziękuję. 

MONIKA CHABIOR - Zastępczyni Prezydenta ds. rozwoju społecznego i równego 

traktowania 

Nie, nie, to nie jest sieć, w której musimy wnosić jakieś składki. 

Głosowanie  (druk 1872) 

Za                        32 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LXXI/1827/23 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie przystąpienia Gminy Miasta Gdańska do Globalnej Sieci Miast i Gmin 

Przyjaznych Starzeniu przy Światowej Organizacji Zdrowia 

 

z dnia 14 grudnia 2023 r.  

 

 



Uchwała stanowi załącznik nr 9 do niniejszego protokołu 

6) w sprawie wyrażenia woli objęcia akcji w podwyższonym kapitale zakładowym 
spółki Międzynarodowe Targi Gdańskie Spółka Akcyjna z siedzibą w Gdańsku  
(druk 1864);  

 
                    Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                                                  K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

                                           K. Sportu i Turystyki – pozytywna 
 

AGNIESZKA OWCZARCZAK-  Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Referować będzie pan prezydent Piotr Grzelak, ale są z nami również prezesi 

Międzynarodowych Targów Gdańskich pan Andrzej Bojanowski i pan Paweł Orłowski. 

Także pewnie będą mogli również odpowiedzieć na państwa pytania.  

PIOTR GRZELAK - Z-ca Prezydenta ds. zrównoważonego rozwoju i inwestycji 

Uchwała dotyczy tak naprawdę pierwszego etapu realizacji inwestycji, na którą czekają 

mieszkanki, mieszkańcy Gdańska. Czekamy my mieszkańcy Wrzeszcza na rogu ulicy 

Legionów i Kościuszki powstanie kompleks sportowy, kompleks sportowy z basenem 

i dzisiejsza uchwała dotyczy 2,2 miliona złotych, które przeznaczamy na likwidację 

kolizji, a ta likwidacja kolizji jest związana tak naprawdę tego pierwszego etapu 

inwestycji, czyli boisk sportowych, które  w tej lokalizacji powstają w przyszłym roku 

będziemy przystępować do dalszej realizacji budowy już samego obiektu kubatury  

basenu, więc myślę, że jest to uchwała, którą warto poprzeć. Dziękuję. 

KRYSTIAN KŁOS- Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Tak, to jest bardzo wyczekiwana inwestycja we Wrzeszczu. Wiemy, że basen start od 

pewnego czasu już nie działa i powstała taka dziura wyrwa w tej sieci basenów, do 

których mieszkańcy naszego miasta mają dostęp. Cieszy się, że ruszamy. Dzisiaj na 

Komisji już rozmawiałem z zarządem Międzynarodowych Targów Gdańskich właśnie 

o tej inwestycji i wiemy, że już jest wyłaniany operator tego basenu wiemy, że proces 

inwestycyjny ma się rozpocząć najpóźniej na przełomie pierwszego i drugiego kwartału 

przyszłego roku, więc myślę, że w przeciągu około 2 lat ta pływalnia powstanie więc 

za to dziękuję. Co istotne, ona będzie służyć przede wszystkim uczniów pobliskich 

szkół. Jest tam kilka szkół podstawowych, są szkoły, są szkoły średnie, ale będą 

również z niego po godzinach lekcyjnych mogli korzystać mieszkańcy. Już dzisiaj 

wiemy, mam zaszczyt być w Komisji, która  wyłania tego operatora. Chcemy też 

zadbać, żeby mieszkańcy, którzy posiadają kartę mieszkańca również na specjalnych 

zasadach z tej pływalni, mogli korzystać. Dziękuję. Szkoda, że tak późno, ale już  

w zasięgu ręki. Dzięki. 

BARBARA IMIANOWSKA- Radna Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Dzisiaj dowiedziałam się na Komisji, iż będzie będą wycinane drzewa. Proszę 

powiedzieć jaka czy jest jakaś analiza, ile tych drzew będzie wyciętych mniej więcej 

jak to wygląda? 



ANDRZEJ BOJANOWSKI- Prezes Zarządu Międzynarodowych Targów 

Gdańskich 

Tak naprawdę będą wycięte te, które są w bezpośredniej kolizji. No i to są 4 dosyć 

duże okazy, plus kilka samosiejek. Fizycznie wniosek jest przygotowywany i złożony 

do wydziału Ochrony Środowiska i chcielibyśmy przeprocedować to zgodnie  

z postępowaniem. Wydaje się, że będzie to kilkadziesiąt drzew do nasadzenia, które 

po prostu przyjmiemy na siebie i znajdziemy miejsce gdzie to wykonamy.  

BARBARA IMIANOWSKA- Radna Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

To znaczy mówi pan o dzisiaj, że nie będzie nasadzeń, więc teraz chciałam prosić  

o odpowiedź taką konkretną będą nasadzenia, czy nie? 

ANDRZEJ BOJANOWSKI- Prezes Zarządu Międzynarodowych Targów 

Gdańskich 

Będzie zgodnie z decyzją środowiskową, jeśli będzie decyzja środowiskowa  

o nasadzeniach, to będą nasadzenia, jeśli będzie decyzja o tym, że będą nasadzenia 

i odszkodowanie, to będą decyzje wykonane o nasadzeniach i odszkodowaniu. A jeśli 

będą tylko o odszkodowaniu to zapłacimy odszkodowanie. To będzie wynikało  

z decyzji administracyjnej. Ja chciałem tylko podkreślić, że po Euro Skills nasadziliśmy 

wokół naszego naszej siedziby 46 drzew, między innymi do tego, żeby uratować 

sadzonki z konkurencji środowiskowych ogrodowych, więc my dbamy o środowisko, 

dbamy o drzewa, dbamy o wszystko, gdzie staramy się w jakiś sposób ingerować. 

ANDRZEJ KOWALCZYS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Chciałem bardzo podziękować za jakby może nie przyśpieszenie, ale kolejny krok do 

przeprowadzenia tej inwestycji. Mam takie poczucie, że  to się zbliża, że ten basen 

powstanie będzie służył nie tylko wrzeszczańskiej społeczności będą korzystać dzieci, 

młodzież, mieszkańcy innych dzielnic Gdańska. To jest bardzo potrzebne i z tego 

miejsca właśnie chciałem podziękować za  kontynuację i mam takie poczucie, że 

przyspieszenie. 

ANDRZEJ BOJANOWSKI- Prezes Zarządu Międzynarodowych Targów 

Gdańskich 

Tak ja bym tylko powiedział, że w styczniu zamierzamy kolizję usunąć i tak naprawdę 

w przy tej kolizji budujemy nowe boiska. Tak, bo to jest dosyć istotne. Ta szkoła nie 

miała infrastruktury w uzgodnieniu zarówno z mieszkańcami, jak i z dyrekcją szkoły, 

jak i z Radnymi z Państwem zaprojektowaliśmy te rozwiązania, mamy wykonawcę, jak 

warto tam czasem zajrzeć, zobaczyć, bo prace się toczą dynamicznie i zakładamy, że 

do końca stycznia obiekt będzie już udostępniony do użytkowania. No chyba żeby 

jakoś straszliwie nam pogoda tutaj pokrzyżowała szyki, ale nie, nie wydaje mi się tak. 

Jest sprawny wykonawca roboty się toczą. Na przykład mieliśmy niewypał znaleziony. 

Wiemy, że tam to jest bardzo częste zjawisko w ciągu 48 godzin pracy wróciły 

normalnie do życia. Niebezpieczeństwo zostało usunięte, wszystkie służby były 

odpowiednio powiadomione, łącznie z miastem i z Wydziałem Zarządzania 

kryzysowego. Mamy ten proces naprawdę pod kontrolą i wierzę w to, że po prostu  

z obietnic, które składamy się wywiążemy. 



EMILIA LODZIŃSKA - Radna Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Dziękuję pani przewodnicząca, panie prezesie pan mówi sprawny wykonawca. Ja 

myślę, że nie tylko sprawny wykonawca, ale także wy jako spółka w bardzo dobry 

sposób na wzorujecie budowę tych boisk i muszę tutaj pochwalić akurat pana 

pracowników. Jestem w stałym kontakcie, jeżeli chodzi o budowę boisk i naprawdę 

życzyłabym sobie, żeby każda inwestycja w mieście miała taki nadzór, bo z tego co 

wiem co tydzień jesteście na terenie budowy i sprawdzacie; jesteście też w bardzo 

dobrym kontakcie ze wspólnotami,  z panią dyrektor szkoły, więc naprawdę tutaj wielkie 

ukłony za to w jaki sposób te boiska są budowane. Basen jest to ważna inwestycja dla  

miasta. Natomiast ja bym chciała trochę wrócić do tego, jak uratowaliśmy dużo drzew 

przy okazji realizacji tego projektu w zakresie boisk, bo ja chciałabym przypomnieć, że 

temat budowy boisk dla Szkoły Podstawowej numer 49 to temat, który toczy się od lat 

i my w zasadzie mieliśmy projekt gotowy, który zakładał no niestety dużą wycinkę 

drzew. Te drzewa udało się uratować także dzięki bardzo aktywnym mieszkańcom 

okolicy, którzy mieszkają w najbliższej okolicy szkoły, za co ogromnie im dziękuję. 

Będzie to duża wartość dodana dla tych boisk. Tym bardziej nas  w okresie zmian 

klimatycznych, które nas wszystkich dotykają i myślę, że te drzewa będą dużym 

błogosławieństwem dla dzieci, które w sezonie wiosenno- letnim będą z nich 

korzystały, więc raz jeszcze chciałabym podkreślić, że na skutek zmian w projekcie 

bardzo wiele drzew udało się uratować. Dziękuję. 

ANDRZEJ BOJANOWSKI- Prezes Zarządu Międzynarodowych Targów 

Gdańskich 

Całe pierzeje graniczące z mieszkańcami, które wcześniej były przeznaczone do 

likwidacji. W związku z tym, że tak była zaprojektowana funkcja również tak, bo tam 

były dużo większe boiska. My uzgodniliśmy zmniejszenie ich wielkości, funkcjonalność 

utrzymując, ale zachowaliśmy właściwie jedno drzewo było z tamtego obszaru tylko 

usunięte i to dlatego, że było w bezpośredniej kolizji przejazdu potencjalnego takiego 

ratunkowego między szkołą a wspólnotą oraz był przebudową  elementów  

infrastruktury ciepłowniczej. To tylko to było przyczyną, reszta wszystkie zostały 

zachowane. 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR- Przewodniczący Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Ja mam jedną krótkie, konkretne pytanie do pana prezesa. W takim razie, kiedy wbicie 

pierwszej łopaty na placu budowy, a przy okazji pytanie do prezydenta Grzelaka o stan 

projektowania basenu dla Brzeźna, Letnicy i Nowego Portu. Jak się posuwa temat 

projektowania i uzyskania pozwolenia na budowę? I w zasadzie w temacie basenów 

to tyle dziękuję. 

ANDRZEJ BOJANOWSKI- Prezes Zarządu Międzynarodowych Targów 

Gdańskich 

Znaczy, powiem tak, że my oczywiście gonimy jak się da, bo pamiętamy nasze 

dyskusje. Pewnie trochę nam ten szyki gdzieś się skomplikowały się wraz z tymi 

kolizjami, które gdzieś tam stwierdzaliśmy również technicznymi uzgodnienia z Energą 

ciągnęły się bardzo długo. W związku z tym wydanie warunków uzgodnieniowych było 

niezbędne do rozpoczęcia procesu projektowego. Tak, bo wcześniej mieliśmy gotową 



koncepcję. Jesteśmy przekonani o tym, że powinniśmy wejść na plac budowy na 

przełomie marca i kwietnia. To jest taki nasz plan. On nie wynika z tego, jak sobie 

pewnie wszyscy wyobrażają dlaczego mógłby wynikać nie, bo jak myślę, że za chwilę 

będzie pytanie. Dlaczego marzec? A dlaczego kwiecień? To ja powiem dlaczego, 

dlatego, że naszym zadaniem jest do końca przyszłego roku wybudowanie stanu 

surowego zamkniętego, żebyśmy spokojnie mogli tę inwestycję wykańczać i w 18 

miesięcy oddać do użytkowania tak, byśmy chcieli, jeżeli to się nie uda, to wtedy nam 

wydłuża się automatycznie proces i musimy liczyć około 24 miesięcy, bo możemy mieć 

problemy technologiczne na budowie. Stąd odpowiadając, jakby wprost wydaje się, że 

wejdziemy na plac budowy na przełomie marca i kwietnia. Wykonamy prace 

przygotowawcze. Będziemy mieli bardzo dużo prac ziemnych, bo przypominam, że 

budujemy tam ponad 100 miejsc parkingowych. To będzie bardzo duża zmiana też dla 

otoczenia, które tam ma miejsce i dla szkoły, i również dla sąsiedztwa bezpośredniego. 

W związku z tym tak  widzimy swój plan. Oczywiście przed nami decyzje 

administracyjne, pozwolenia na budowę. Jesteśmy w bardzo aktywnym procesie. 

Teraz dlatego tak bardzo nam zależy na wyłonieniu jak najszybciej operatora mamy  

2 oferty. 2 oferty interesujące. Z punktu widzenia naszych tu lokalnych 

przedsiębiorców, którzy prowadzą tego typu projekty w Gdańsku, więc to jest fajnie, 

bo chcemy mieć ich na fazie projektowej jako już doradcy ostatecznego, który będzie 

rozbierał rozwiązania technologiczne, które pozwolą nam minimalizować koszty 

utrzymania w przyszłości. Bo dla nas to jest jakby klucz, a znowuż te decyzje muszą 

zapadać. Dzisiaj one nie mogą zapadać za 9 -10 miesięcy, bo technologia wymaga  

w konsekwencji rozwiązań technicznych dla chociażby fundamentowania czy budowy 

pewnych elementów infrastruktury ogólnej tego obiektu. Więc no taki mamy takie 

mamy założenia i tego będziemy się starali trzymać. Wierzę w to, że przy tak otwartym 

dialogu z sąsiadami. Nie powinniśmy mieć problemów w uzyskiwaniu pozwolenia na 

budowę, bo to nie za bardzo wyobrażamy sobie  też przestrzeń do protestów, więc to 

to wydaje się, że powinniśmy dać radę. 

PIOTR GRZELAK - Z-ca Prezydenta ds. zrównoważonego rozwoju i inwestycji 

W zakresie dokumentacji  basenu na granicy Brzeźna i Nowego Portu. Termin to jest 

koniec grudnia, kiedy wykonawca powinien oddać tę dokumentację. Mamy 

wątpliwości, czy na koniec grudnia uda się tę dokumentację zrealizować, bo wiemy, że 

ma jeszcze braki w uzgodnieniach. Pomagamy temu wykonawcy. No póki co termin 

jest koniec grudnia, ale wątpię, że ten termin uda się utrzymać. Oczywiście będziemy 

starać się jak najszybciej ten temat zamykać. 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Panie prezydencie, ile ma kosztować ta inwestycja? Bo to jest basen jakiś blok 

komercyjny boiska to nie przypominam sobie, żeby kwota jakieś padała. Czy to jest 

milion, pięć, piętnaście? 

ANDRZEJ BOJANOWSKI- Prezes Zarządu Międzynarodowych Targów 

Gdańskich 

Znaczy, wydaje mi się, że to dobrze, bo może wydaje mi się, że jakby mówiłem o tym 

na Komisji, ale chyba z panem radnym mieliśmy możliwość ja wiem, że obiecywałem 



prezentację i ją mam nawet w kieszeni tutaj, więc tylko już nie chciałem się podłączać 

po tak długim czasie. Przypomnę, to jest  dzisiaj mówimy o 3,5 milionie złotych. To jest 

etap przygotowawczy likwidacja kolizji 2000200, dokapitalizowanie po stronie Miasta 

Gdańska; budowa samego basenu to jest około 34 milionów złotych plus około 16 

milionów złotych to jest ta część, nazwijmy ją komercyjna. Strukturalnie analizowaliśmy 

już przy pierwsze przygotowania co do w ogóle oceny tego przedsięwzięcia. Wydaje 

się, że prawdopodobnie i to zresztą też na komisje o tym mówiłem część basenową 

będziemy starali się przedstawiać jako dozwoloną pomoc publiczną opisaną zresztą w 

dokumentach naszych regulujących relacji z Komisją Europejską i dokumentach 

pomocowych. To jest rozporządzenie Gber, który mówi wyraźnie o tym,  

że przedsięwzięcia do 30 milionów euro inwestycyjne nie podlegają analizie  jest są 

dozwoloną po prostu pomocą publiczną, podlegają analizie pomocy publicznej, ale są 

dozwolone czy nie wymagają decyzji Komisji Europejskiej. Taką  ewentualność 

rozpatrujemy, bo nie do końca jesteśmy przekonani. Czekamy na operatora jego 

czynsz dzierżawny, jeżeli będzie akceptowalny z punktu widzenia przepływów, to 

pewnie pójdziemy normalnym testem prywatnego inwestora, bo też go analizujemy, 

który będzie pokazywał rentowność- pewnie nie najwyższą, ale taką, która by powinna 

być interesująca. Łącznie zakładamy, że to przedsięwzięcie powinno zmieścić się  

w budżecie około 60 milionów złotych. Oczywiście nasz plan jest bardzo ciekawy, bo 

nie chcemy obciążać gminy bezpośrednio pierwszy od pierwszego momentu 60 

milionami złotych. My prowadzimy rozmowy, chcemy to skredytować. Prawdopodobnie 

będzie to albo któryś z banków PKO BP lub PKO SA. My weźmiemy na siebie ryzyko 

kosztów finansowania. Natomiast  będziemy pewnie zmierzali do państwa już po 

poznaniu wszystkich warunków projektu od a do z łącznie z budżetem i z wykonawcą 

na stole i z operatorem, w jaki sposób będziemy zwracali się z prośbą  

o dokapitalizowania spółki w celu spłaty kapitału tego przedsięwzięcia; tego 

szczególnie o którym mówimy, czyli basenu, który jest ewidentnie przedsiębiorstwem 

o charakterze publicznym, na które pomocowość jest  wskazana i wręcz przywoływana 

w przypomniany przeze mnie rozporządzeniach. 

Głosowanie  (druk 1864) 

Za                        21 
Przeciw                0 
Wstrzymało się  11 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LXXI/1828/23 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie wyrażenia woli objęcia akcji w podwyższonym kapitale zakładowym spółki 

Międzynarodowe Targi Gdańskie Spółka Akcyjna z siedzibą w Gdańsku 



 

z dnia 14 grudnia 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 10  do niniejszego protokołu 

7) w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale 
zakładowym spółki Zakład Utylizacyjny spółka z ograniczoną 
odpowiedzialnością z siedzibą w Gdańsku (druk 1868);  
 

              Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                                                    K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

                                              K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 
 

PIOTR KRYSZEWSKI - Z-ca Prezydenta ds. usług komunalnych 

Dzisiaj przedstawiamy drugi pakiet dokapitalizowania zakładu utylizacyjnego. Łączna 

wartość inwestycji to 12 milionów. Dzisiaj przedstawiamy kolejną transzę, czyli  

7 milionów. Chcielibyśmy te pieniądze przeznaczyć na działalność inwestycyjną  

również o charakterze, o charakterze odtworzeniowych. Te działania mają na celu 

dostosowanie do wymogów przepisów unijnych oraz utrzymanie wysokich standardów 

technologicznych. Wśród zadań wymieniamy między innymi kwestie związane  ze 

zmianą sposobu transportu frakcji palnej po uruchomieniu spalarni mowa tutaj  

o montażu praso kontenerów za kwotę 1,5 miliona mówimy o instalacji panelów 

fotowoltaicznych czy też modernizacji systemu odgazowania kwater,  realizacji zadań 

inwestycyjnych chcielibyśmy wykonać na przełomie tego i początku przyszłego roku. 

Dziękuję bardzo. 

Głosowanie  (druk 1868) 

Za                        31 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LXXI/1829/23 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale zakładowym 

spółki Zakład Utylizacyjny spółka z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą  

w Gdańsku 

 



z dnia 14 grudnia 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 11 do niniejszego protokołu 

8) w sprawie przyjęcia Planu Zrównoważonej Mobilności Miejskiej dla Obszaru 
Metropolitalnego Gdańsk-Gdynia-Sopot (SUMP) (druk 1870);  
 

 
                    Komisja wiodąca: K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 

                                                         K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
                                                  K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 

 

Krzysztof Perycz -Szczepański- Zastępca Dyrektora Kierownik ds. Projektów 

Metropolitalnych OMGGS 

Plan zrównoważonej mobilności miejskiej dla obszaru metropolitalnego. Jest to 

dokument, który w długoterminowej perspektywie pozwala  planować zamierzenia 

inwestycyjne i działania, które mają na celu poprawę warunków dla rozwoju transportu 

i zrównoważonej mobilności w perspektywie metropolii. Te działania będą realizowane 

na różnych szczeblach od krajowego poprzez metropolitalne, regionalne, aż do 

poziomu poszczególnych gmin, począwszy od sieci kolejowej poprzez sieć węzłów 

integracyjnych, docelową sieć tras rowerowych. Po takie działania jak integracja 

taryfową biletowa. Celem nadrzędnym dokumentu jest oczywiście poprawa mobilności 

mieszkańców. Z takim ważnym celem ograniczenia emisji gazów z transportu. 

Dokument stanowi również podstawę dofinansowania projektów na transport  

i mobilność. W 2018 roku państwo radni głosowali nad planem mobilności dla Miasta 

Gdańska, stąd pewnie zasadne wydaje się pytanie, czemu teraz głosujemy nad 

planem dla obszaru metropolitalnego wynika to wprost z umowy partnerstwa pomiędzy 

polskim rządem a Komisją Europejską, która z tego dokumentu tworzy dokument 

wyższego rzędu na które wskazuje jako podstawę dofinansowania projektów  wręcz 

umowa partnerstwa mówi w ten sposób Sump powinno odnosić się do kluczowych dla 

miejskiego obszaru funkcjonalnego inwestycji transportowych we wszystkich miastach 

wojewódzkich oraz gminach położonych w ich miejskich obszarach funkcjonalnych. 

Przyznanie dofinansowania projektom będzie uzależnione od przyjęcia Sump, a to 

wynika z tego, że problemy transportowe nie kończą się na granicach gminy granicy 

miasta. Nie można ich rozwiązywać bez spójnej i zintegrowanej polityki transportowej 

uwzględniającej zamierzenia gmin sąsiednich. Dlatego też SUMP powstał dla 

wszystkich 60 Samorządów obszaru metropolitalnego. Natomiast żeby też ułatwić jego 

czytanie, powstało 60 indywidualnych fiszek dla każdego z samorządów. Dokument 

powstawał w pewnych określonych ramach narzuconych przez Ministerstwo Funduszy 

i Programów Regionalnych. To znaczy główne wskaźniki główne cele zostały nam 

narzucone, w tym główny nadrzędny cel to ograniczenie emisji gazów cieplarnianych, 

a cele szczegółowe to poprawa dostępności do transportu zbiorowego, wzrost 

bezpieczeństwa uczestników ruchu drogowego, poprawa jakości powietrza oraz 

wzrost udziału zrównoważonych form mobilności w ogóle podróży. Dokument był 



tworzony dla 6 wybranych obszarów transportu zbiorowego ruchu pieszego 

rowerowego ruchu zmotoryzowanego ważnego dla nas dialogu z mieszkańcami wraz 

z cyfryzacją, współpracy, samorządów oraz planowania przestrzennego i w tych 

obszarach realizacji powstały odpowiednie pakiety działań, które były dopasowane do 

poszczególnych samorządów, które w skrócie skupiały się na integracji taryfową 

biletowej, docelowej siatce połączeń, transportem publicznym, docelowej siatce 

węzłów integracyjnych, siatce połączeń pieszych i rowerowych, poprawie jakości 

powietrza oraz bezpieczeństwa. Co w tym planie jest między innymi dla Miasta 

Gdańska; wśród zamierzeń inwestycyjnych mamy między innymi PKM Południe, teraz 

jak Gdańsk Południe- Wrzeszcz, budowę tras rowerowych i sieci buspasów, ale 

również działania takie jak integracja taryfową biletowa, która jest wprost powiązana  

w dokumencie z przyjęciem ustawy o powołaniu Związku Metropolitalnego  

w województwie pomorskim, czy też strefy czystego transportu, które oczywiście 

muszą zostać poprzedzone stosownymi analizami, które będą uzasadniały ich 

wprowadzenie. Oczywiście te wszystkie działania, które zostało wpisane do planu, nie 

powstały gdzieś w zaciszu gabinetów. Dokument  był dokumentem partycypacyjnym, 

był bardzo mocno konsultowany. Przeprowadziliśmy 3 tury konsultacji społecznych, 

podczas których otrzymaliśmy aż 2,5 tysiąca wniosków uwag i propozycji.  

W konsultacjach brało udział w sumie 5,5 tysiąca osób, licząc też osoby, które brały 

udział w ankietach. Odbyło się 19 spotkań konsultacyjnych, 9 wywiadów grupowych, 

30 indywidualnych. Co ważne, dokument powstawał w ścisłej współpracy  

z Ministerstwem Funduszy i Programów Regionalnych Ministerstwem Infrastruktury, 

inicjatywą JASPERS oraz Centrum Unijnych Projektów Transportowych, które 

dofinansowało ten projekt. Dzięki temu również podatnicy z Miasta Gdańska nie byli 

obciążeni kosztami jego powstania. Sam pakiet dokumentów składa się oczywiście 

plan zrównoważonej mobilności z planem działania, plan działania to są te wszystkie 

działania, które będą realizowane w perspektywie do 2040 roku, ale co najważniejsze, 

chyba z perspektywy też radnych. To przede wszystkim fiszki, indywidualne dla 

każdego z miast, które. Które dosyć mocno precyzują zamierzenia inwestycyjne na 

terenie Miasta Gdańska. Dziękuję bardzo. 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Czy mogę prosić o ten slajd, gdzie była taka mapa naszej części regionu i 5 chyba 

pomysłów czy 5 obszarów wydaje mi się że 5- 6 slajdów byśmy się musieli cofnąć 

prezentacji czy mogę? Czy mogę prosić? Mamy tutaj taki 5:00 strefy czystego 

transportu. Przeczytałem też uzasadnienie, jeżeli chodzi o projekt uchwały. Oczywiście 

są tutaj bardzo ładne zwroty, z którymi nie sposób się nie zgodzić. Przykład, że plan 

uwzględnia cały obszar metropolitalny, a jego głównym celem jest podniesienie jakości 

życia mieszkańców. Dzięki wydajnym i przyjaznym dla środowiska rozwiązaniom 

transportowym. To ja tak zapytam bezpośrednio obserwując sytuację w Warszawie, 

czy są jakiekolwiek plany albo najmniejsze rozważania, które miałyby na celu 

ograniczenie ruchu samochodów na przykład z uwagi na ich wpływ mniejszy lub 

większy na środowisko naturalne. Co mogłoby się spotkać z dużymi kontrowersjami  

w społeczeństwie, czego dowodem jest ostatnia ta kwestia z Warszawy czy strefy 

czystego transportu. To jest w jakikolwiek sposób otwarcie furtki do rozważań na temat 

ograniczeń w ruchu samochodowym, na przykład w centrum Gdańska. Dziękuję. 



Krzysztof Perycz -Szczepański- Zastępca Dyrektora Kierownik ds. Projektów 

Metropolitalnych OMGGS 

Ja jest w stanie odpowiedzieć na to pytanie z punktu widzenia dokumentu, który 

przygotowywaliśmy więc strefy czystego transportu znalazły się już w Ustawie  

o Elektromobilności, która została wprowadzona w 2018 roku przez rząd pana 

premiera Morawieckiego, a główne wytyczne dotyczące ograniczenia emisji i poprawy 

jakości powietrza zostały nam również narzucone przez Ministerstwo Rozwoju  

i Programów Regionalnych. Tak też dokument taki jak Plan mobilności dla obszaru 

metropolitalnego, który przypominamy, że jest dokumentem, który podlega ocenie. To 

znaczy, że jeżeli nie zapewnia odpowiednich działań, nie spełnia znamion SUMPA  

i nie jest podstawą do udzielenia dofinansowania, musi zawierać pewnego rodzaju 

rozwiązania, które oczywiście nie są odgórnie narzucane. Przypominamy, że 

dokument jest realizowany w perspektywie do 2040 roku. Gdybyśmy się cofnęli teraz 

20 lat wstecz, to byśmy zobaczyli też zupełnie inny Gdańsk i teraz w dokumencie 

wpisaliśmy oczywiście o o tym, że w strefę czystego transportu muszą być koniecznie 

poprzedzone analizą zasadności. Mówimy tu przede wszystkim o przekroczeniu. 

stężenia tlenków azotu, więc jeżeli w przyszłości miasto Gdańsk będzie rozważało 

możliwość wprowadzenia tego typu stref i będzie chciał uzyskać na przykład 

dofinansowanie na rozwiązania ICity, które pomogą wprowadzić takie strefy  

i monitorować to ten dokument będzie podstawą do tego, żeby takie dofinansowanie 

uzyskać. Natomiast nie narzuca on obowiązku, a w szczególności już, jeżeli nie byłoby 

takiego uzasadnienia wynikającego z pomiarów jakości powietrza. 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Panie dyrektorze, chciałbym tylko zauważyć, że o ile jasna jest dla mnie perspektywa 

czasowa, że rok 2040 rozumiem, że wiele się na świecie, w Polsce i w Gdańsku może 

do tego czasu wydarzyć, ale myślę, że warto o tego typu rzeczy pytać, ponieważ 

przykłady innych polityk niedotyczących bezpośrednio może aż tak Miasta Gdańska 

na przykład unijne programy Fit for 55, chociażby no budzą potężne kontrowersje, więc 

mimo że są w perspektywie nieco dłuższe i czasowe, więc uznałem, że warto o to 

podpytać, żebyśmy obok słusznych postulatów przez tego powietrza nie weszli. 

Przepraszam za określenie w jakieś wariactwo ideologiczne albo lobbingowe pewnych 

koncernów. Dziękuję. 

PIOTR BORAWSKI - Z-ca Prezydenta ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu 

Chciałem pana radnego uspokoić, ale też poinformować państwa, bo tutaj pan dyrektor 

nie powiedział tego wprost powiedział część, że tak powiem informacji, a myślę, że 

warto, żebyście państwo pełną informację mieli więc rząd pana premiera Mateusza 

Morawieckiego po pierwsze wprowadził tego typu rozwiązanie do Ustawy 

Elektromobilności to jest pierwsza część, natomiast druga część pani radny to rząd 

pana Mateusza Morawieckiego przyjmując KPO dyskutując o KPO z Komisją 

Europejską, zgodził się na to, żeby kamieniem milowym było również wprowadzenie 

stref czystego transportu w kilkudziesięciu miastach Rzeczypospolitej Polskiej. 

Natomiast my jako władze Miasta Gdańska aktualnie nie mamy żadnych planów 

wprowadzenia stref czystego transportu. Natomiast wybory samorządowe są  



w kwietniu. Czy przyszła Radę Miasta, czy przyszłe władze miasta będę miał takie, że 

tak powiem pomysły pewnie zależy to już od wybranych polityków przyszłej kadencji. 

Głosowanie  (druk 1870) 

Za                        21 
Przeciw               12 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LXXI/1830/23 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie przyjęcia Planu Zrównoważonej Mobilności Miejskiej dla Obszaru 

Metropolitalnego Gdańsk-Gdynia-Sopot (SUMP) 

 

z dnia 14 grudnia 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 12 do niniejszego protokołu 

9) w sprawie upoważnienia Pana Zdzisława Siółkowskiego - pełniącego obowiązki 
Dyrektora Zarządu Transportu Miejskiego w Gdańsku - jednostka budżetowa do 
załatwiania w imieniu Prezydenta Miasta Gdańska indywidualnych spraw  
z zakresu administracji publicznej w zakresie transportu drogowego (druk 
1871); 

 
                       Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 

 

PIOTR BORAWSKI - Z-ca Prezydenta ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu 

Uchwała druk numer 1871 jest jak gdyby kontynuacją działań związanych ze zmianą 

kierownictwa Zarządu Transportu Miejskiego zgodnie z ustawą to państwo radni macie 

kompetencje, aby no nadawać tego typu uprawnienia związane z jednostkami 

budżetowymi. W związku z tym, że nastąpiła zmiana dyrektora Sebastiana 

Zomkowskiego zastąpił dyrektor Zdzisław Wojciech Siółkowski. To bardzo proszę o to, 

żeby nadać mu również takie uprawnienia do wydawania decyzji administracyjnych. 

Głosowanie  (druk 1871) 

Za                        20 
Przeciw                0 



Wstrzymało się   12 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LXXI/1831/23 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie upoważnienia Pana Zdzisława Siółkowskiego - pełniącego obowiązki 

Dyrektora Zarządu Transportu Miejskiego w Gdańsku - jednostka budżetowa do 

załatwiania w imieniu Prezydenta Miasta Gdańska indywidualnych spraw  

z zakresu administracji publicznej w zakresie transportu drogowego 

 

z dnia 14 grudnia 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 13 do niniejszego protokołu 

9A) w sprawie nadania nazwy ulica kpt. Józefa Dambka (druk 1877); 
 

                          Komisja wiodąca: K. Kultury i Promocji – pozytywna 

 

PIOTR BORAWSKI - Z-ca Prezydenta ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu 

Drukiem 1877 prosimy państwa radnych o nadanie ulicy na Gdańskich Stogach  

w pobliżu ulicy Witolda Andruszkiewicza, nazwą Kapitana Józefa Damka. Myślę, że 

osoba, której nie warto nawet przedstawiać na tej sali, pewnie wszyscy doskonale 

państwo wiecie, kim był kapitan Józef Dąbek, legendarny dowódca Gryfa 

Pomorskiego, który walczył w czasie drugiej wojny światowej, został zamordowany 

zastrzelony przez Gestapo w 1944 roku. Jego symboliczny grób znajduje się na 

cmentarzu ofiar hitleryzmu na Zaspie. W związku z tym, że to jest droga wewnętrzna 

to właściciel tej drogi, czyli Gdańska Agencja Rozwoju Gospodarczego, zwrócił się  

z taką inicjatywą. Bardzo proszę państwa, radnych o nadanie tego imienia. 

Głosowanie  (druk 1877) 

Za                        28 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   2 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 



UCHWAŁĘ Nr LXXI/1832/23 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie nadania nazwy ulica kpt. Józefa Dambka 

 

z dnia 14 grudnia 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 14 do niniejszego protokołu 

      9B) w sprawie nadania nazwy skwer im. Hugo Conwentza (druk 1878);  

    
                          Komisja wiodąca: K. Kultury i Promocji – pozytywna 

 

PIOTR BORAWSKI - Z-ca Prezydenta ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu 

Z tą inicjatywą wyszła do nas Rada dzielnicy Orunia Święty Wojciech Lipce, aby 

nazwać Skwer położony pomiędzy kanałem Raduni a ulicą Inspektorską i ulicą Stromą 

właśnie imieniem Hugo Conwentza- jest to osoba, która przede wszystkim naszym 

mieście jest znana jako inicjator i taka osoba, która doprowadziła do objęcia ochroną 

obszaru, które nazywamy Rezerwatem Mewia Łacha. To jest jego główna zasługa 

więcej różnego rodzaju inny zasób państwo macie w uzasadnieniu bardzo proszę  

o przyjęcie tej nazwy. 

Głosowanie  (druk 1878) 

Za                         31 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LXXI/1833/23 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
     w sprawie nadania nazwy skwer im. Hugo Conwentza  

 

z dnia 14 grudnia 2023 r.  

 

 



Uchwała stanowi załącznik nr 15 do niniejszego protokołu 

10)  w sprawie zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Rady Miasta 
Gdańska na rok 2024 (druk 1873);  

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

                 Kazimierz Koralewski – Przewodniczący K. Rewizyjnej   
 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Klubu Prawa i Sprawiedliwości   

Zgodnie  ze Statutem Miasta Gdańska Komisja Rewizyjna działa na podstawie 

rocznego planu kontroli, który przedstawia Radzie Miasta Gdańska do zatwierdzenia 

plan kontroli został ustalony na przyszły rok tylko w zakresie naszej kadencji, ponieważ 

ona się kończy w kwietniu. W związku z tym zdecydowaliśmy, że plan kontroli 

zaproponujemy Radzie Miasta Gdańska na pierwszy kwartał 2024 roku i będzie to 

kontrola funkcjonowania programu Mieszkanie za Remont za rok 2023. Uchwała  

w sprawie zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej na rok 2024 brzmi:  

zatwierdza się plan wyżej wymieniony, stanowiący załącznik do niniejszej uchwały. 

Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia. Stąd podjęcie tej uchwały jest zasadne. 

Głosowanie  (druk 1873) 

Za                         33 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LXXI/1834/23 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Rady Miasta Gdańska na 

rok 2024 

 

z dnia 14 grudnia 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 16 do niniejszego protokołu 

11) w sprawie przekazania zgodnie z właściwością wniosku Państwa XY z dnia 16 

października 2023 roku (druk 1879);  

 



ANDRZEJ SKIBA- radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Zreferował projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.  

Głosowanie  (druk 1879) 

Za                         28 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    2 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LXXI/1835/23 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie przekazania zgodnie z właściwością wniosku Państwa XY z dnia 16 

października 2023 roku 

 

z dnia 14 grudnia 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 17 do niniejszego protokołu 

 

12) w sprawie pozostawienia bez rozpoznania wniosku Pana XY z dnia 14 

września 2023 roku (druk 1880); 

 

ANDRZEJ SKIBA- radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Zreferował projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.  

Głosowanie  (druk 1880) 

Za                         25 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    7 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 
 



UCHWAŁĘ Nr LXXI/1836/23 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie pozostawienia bez rozpoznania wniosku Pana XY z dnia 14 września 

2023 roku 

 

z dnia 14 grudnia 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 18 do niniejszego protokołu 

 

13) w sprawie rozpatrzenia skargi Pana XY na działanie Gdańskiego Zarządu 

Dróg i Zieleni (druk 1881); 

 

ANDRZEJ SKIBA- radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Zreferował projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.  

 

Głosowanie  (druk 1881) 

Za                         21 
Przeciw                 1 
Wstrzymało się   11 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LXXI/1837/23 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie rozpatrzenia skargi Pana XY na działanie Gdańskiego Zarządu Dróg i 

Zieleni 

 

z dnia 14 grudnia 2023 r.  

 

 



Uchwała stanowi załącznik nr 19 do niniejszego protokołu 

14) w sprawie rozpatrzenia skargi Pani XY z dnia 14 czerwca 2023 r. na 

działalność Prezydenta Miasta Gdańska (druk 1882); 

 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Zreferował projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.  

Głosowanie  (druk 1882) 

Za                         21 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się   12 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LXXI/1838/23 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie rozpatrzenia skargi Pani XY z dnia 14 czerwca 2023 r. na działalność 

Prezydenta Miasta Gdańska 

 

z dnia 14 grudnia 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 20 do niniejszego protokołu 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Kolejny punkt porządku obrad druk 1883 w sprawie przeprowadzenia z mieszkańcami 

Miasta Gdańska konsultacji w sprawie zmian statutów dzielnic to jest projekt uchwały 

Komisji Doraźnej do Spraw Jednostek Pomocniczych. Jest również drugi druk 1884  

w sprawie zasięgnięcia opinii rad dzielnic w zakresie proponowanych zmian granic 

dzielnic. Proponuję, żeby pan przewodniczący Karol Ważny omówił je łącznie. I potem 

będziemy osobno głosować. 

KAROL WAŻNY- Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Dziękuję pani przewodnicząca, właśnie to chciałem zaproponować. Przypomnę 

państwu, że w tej kadencji przyjęliśmy zmianę statutu miasta, która polegała na 

wprowadzeniu możliwości zmiany granic jednostek pomocniczych, co wcześniej  

w statucie nie było uregulowane, bo też nie wynika wprost z ustawy o samorządzie 



gminnym. Ale teraz taka możliwość już obowiązuje i w związku z tym w toku pracy 

naszej komisji podjęliśmy też dyskusję na temat tego problemu. Pojawiło się kilka 

propozycji ze strony, zwłaszcza rad dzielnic dotyczących różnych zmian terytorialnych. 

Natomiast to, co jest dzisiaj przedmiotem tych 2 uchwał stanowi w pierwszym punkcie 

wyraz zgodnych wniosków 2 rad dzielnic, a konkretnie chodzi  w sumie 6 dzielnic, bo 

sprawa tyczy się 3 lokalizacji na terenie naszego miasta. Jak państwo sobie spojrzycie 

na uchwałę dotyczącą konsultacji społecznych na uzasadnienie mamy tam  

3 lokalizacje, jedna na granicy Brętowa i Jasienia, druga Piecek Migowa oraz Ujeściska 

Łostowice i trzecia na granicy Siedlec i Wzgórza Mickiewicza, więc są to wnioski 2 rad 

dzielnic, które były ze sobą zgodne wcześniej, jeszcze na etapie pracy Komisji 

rozmawialiśmy na temat innych lokalizacji, między innymi Wrzeszcz Górny, wstępnie 

gdzieś tam zastrzeżoną się pokrywał, ale ostatecznie wycofał się ze swojej pierwotnej 

uchwały, więc zostały te 3 i to jest ta kwestia uchwały konsultacyjnej. Procedura 

wygląda w ten sposób. To jeżeli dzisiaj przyjmiemy, to uchwałę, to w najbliższym czasie 

oczywiście uchwała pójdzie do publikacji w Dzienniku Urzędowym i potem od 5 lutego 

do 20 lutego przeprowadzane by zostały te konsultacje społeczne i następnie 

oczywiście sprawa, jakby wraca tutaj do Rady Miasta, do Komisji Doraźnej i jeżeli  

będzie taka wola, to będziemy również procedowali uchwałę dotyczącą zmiany tych 

granic, co też by oznaczało, że ona wejdzie w życie już w przyszłym roku, ponieważ 

wszelkie zmiany dotyczące podziału administracyjnego Gdańska wchodzą w życie z 

początkiem nowej kadencji Rady Miasta, także jest szansa, że to by się udało 

skonsumować w przyszłym roku. Natomiast druga uchwała, która dotyczy zasięgnięcia 

opinii. Ona była tutaj inicjatywą wydziału geodezji Wydział Geodezji zidentyfikował 

kilkadziesiąt lokalizacji około 30. Może jeżeli dobrze pamiętam, w których to budynki 

znajdowały się na terenie 2 dzielnic i żeby to uporządkować, Wydział Geodezji właśnie 

zaproponował przeprowadzenie procedury zmiany granic, natomiast ta procedura jest 

trochę inna, ponieważ tutaj inicjatorem jest formalnym Rada Miasta Gdańska  

i w związku z tym my najpierw musimy podjąć uchwałę skierowaną do właśnie  

2 zainteresowanych dzielnic o to, żeby wyraziły w ciągu do 2 miesięcy. Swoją opinię 

na ten temat, a następnie jeżeli uznamy, że te opinie są warte rozważenia warte 

przyjęcia i w związku z tym chcielibyśmy przeprowadzić procedurę zmiany granic są 

to kolejnym etapem jest właśnie ponowienie tego, co mamy dzisiaj, czyli konsultacje 

społeczne i potem ostatecznie uchwała o zmianie granic także tak w skrócie wygląda 

ta procedura. Jeżeli chodzi o te lokalizacje dotyczące zasięgnięcia opinii, one też są 

oczywiście opisane w załącznikach jest ich w sumie 10, ale tak jak powiedziałem są to 

raczej techniczne kwestie porządkujące, które po prostu mają doprowadzić do sytuacji, 

że budynek będzie w całości znajdował się na terenie jednej dzielnicy. Jeżeli są jakieś 

pytania, to oczywiście jestem do dyspozycji. 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Ja tak pytam, żeby się dowiedzieć, bo dostałem takiego maila od pana, który podpisuje 

się jako Radny dzielnicy Ujeścisko -Łostowice. Chyba nie muszę i imienia i nazwiska 

podawać jako ciekawostkę to chyba dla kolegów koleżanek Wszystko dla Gdańska. 

Mogę dodać, że tutaj logo Wszystko dla Gdańska na tej dokumentacji się pojawia. To 

jest pismo z 23 sierpnia 2023 roku do  pana przewodniczącego tutaj Karola Ważnego 

skierowane i tylko jeden fragment odczytam i podpytam czy dobrze zrozumiałem pana 

wypowiedź i to pismo od tych mieszkańców zaznaczam pismo z datą sierpniową, no 



dostałem, żeby nie kłamać w środę 13 grudnia. Swoją drogą jest napisane jako radni 

z Zaborni części dzielnicy Ujeścisko -Łostowice. Zwracamy się z wnioskiem  

o rozpatrzenie w ramach obecnie trwających prac nad podziałem terytorialnym Miasta 

Gdańska możliwości podziału dzielnicy Ujeścisko Łostowice na 2 jednostki  

i odtworzeniem historycznej dzielnicy Zabornia. Tam jest szereg  argumentów na 

przykład historycznych, ale nie tylko podawanych. Chciałbym podpytać, żeby miał tutaj 

jasność, czy ten wniosek tutaj panu jest panie przewodniczący znany i czy jest jakiś 

konkretny pomysł? Jeżeli jest procedura do tego, żeby nad nim się pochylić  

w kolejnych miesiącach? Dziękuję bardzo.  

PIOTR DZIK – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska  

Ja to dostałem tak jak pan w środę na maila. 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Proszę mnie dobrze zrozumieć tutaj moje pytanie. To było skierowane do pana 

przewodniczącego Komisji doraźnej do spraw reformy jednostek pomocniczych Miasta 

Gdańska pana Karola Ważnego jako że radny Miasta Gdańska jest ten to jak dostaje 

też pismo gdzie jest Wszystko dla Gdańska, to go nie uznaje za spam, tylko za ważną 

rzecz również od mieszkańców, więc chciałem podpytać pana Karola Ważnego kolega 

radnego czy  jest mu ten wniosek znany i czy coś będzie w tym temacie robione? Może 

lepszą odpowiedź by udzielił pan Piotr Grzelak jako przewodniczący Wszystko dla 

Gdańska. Jeśli to jest jakaś część państwa inicjatywy, ale nie dam głowy, dziękuję 

bardzo. 

KAROL WAŻNY- Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Tak odpowiadając na pytanie kolegi radnego sprawa jest oczywiście znana. Zresztą 

tak jak już wcześniej powiedziałem tych wniosków oddolnych ze strony różnych rad 

dzielnic dotyczących mniej czy bardziej daleko idących zmian granic, łącznie  

z chłonięciem jednej dzielnicy przez drugą było naprawdę wiele. Natomiast my 

uznaliśmy, że ta procedura dotycząca zmiany granic, którą przyjęliśmy w statucie, jest 

taka, powiedzmy jeszcze niesprawdzona, więc na jakby na tym etapie chcieliśmy 

skupić się tylko na takich właśnie niewielkich zmianach kosmetycznych, które zgłaszał 

Wydział Geodezji oraz tych lokalizacjach, które są w pełni akceptowane przez 2 

dzielnice przez 2 Rady dzielnic. Nie chcemy absolutnie, czy nie chcieliśmy absolutnie 

wchodzić w rolę arbitra w sytuacji, kiedy 2 dzielnice mają no odmienne zdanie co do 

tego, jak powinna przebiegać granica pomiędzy nimi. Dlatego też między innymi ten 

Wrzeszcz Górny, o którym wspominałem, został zdjęty z tego projektu, bo po prostu 

Wrzeszcz w ostatniej chwili się z tego pomysłu wycofał i w związku z tym oczywiście 

jest możliwość podziału tej jednostki Ujeścisko. I ja też panu nie będę nazwiska tak 

tutaj przywoływał, ale panu, który jest autorem maila też telefonicznie, a w dniu 

wczorajszym również odpowiedziałem mu, bo dostałem też ponownie tego maila. 

Odpowiedziałem mu, że jest oczywiście procedura w statucie miasta przewidziana. 

Wydaje mi się osobiście, że najlepiej, gdyby była o to inicjatywa oddolna, czyli na 

przykład uchwała Rady dzielnicy Ujeścisko -Łostowice albo może nawet lepiej, gdyby 

to był wniosek mieszkańców, bo jest taka procedura 20% mieszkańców 

zamieszkujących daną jednostkę pomocniczą też może z takim wnioskiem wystąpić, 



więc wydaje mi się, że to jest raczej lepszy kierunek, żeby nie eskalować jakiś 

potencjalnych konfliktów, problemów, które na tym gruncie się pojawiały. I podpowiem 

jeszcze tylko, że i w Komisji Doraźnej w Komisji Samorządu i Ładu Publicznego o tym 

wielokrotnie rozmawialiśmy i tam w zasadzie jednogłośnie, bez względu na barwy 

polityczne. Ustaliliśmy, że nie będziemy właśnie podejmować tych tematów, które 

generują konflikty, tylko skupiamy się na tych, które właśnie są zgodne po obu stronach 

granic. Dziękuję. 

 

15) w sprawie przeprowadzenia z mieszkańcami Miasta Gdańska konsultacji  

w sprawie zmian statutów dzielnic (druk 1883); 

Głosowanie  (druk 1883) 

Za                          33 
Przeciw                  0 
Wstrzymało się     0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LXXI/1839/23 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie przeprowadzenia z mieszkańcami Miasta Gdańska konsultacji  

w sprawie zmian statutów dzielnic 

 

z dnia 14 grudnia 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 21 do niniejszego protokołu 

16)  w sprawie zasięgnięcia opinii Rad Dzielnic w zakresie proponowanych zmian 

granic dzielnic (druk 1884); 

 

Głosowanie  (druk 1884) 

Za                          33 
Przeciw                  0 
Wstrzymało się     0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 



 
UCHWAŁĘ Nr LXXI/1840/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie zasięgnięcia opinii Rad Dzielnic w zakresie proponowanych zmian granic 

dzielnic 

 

z dnia 14 grudnia 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 22 do niniejszego protokołu 

PUNKT 8 

WNIOSKI, OŚWIDCZENIA OSOBISTE 

 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Dziękuję pani przewodnicząca krótko mamy okres świąteczny, ale nie jest teraz moją 

rolą Składanie życzeń. Chciałem o coś konkretnego podpytać. Być może jeżeli jeszcze 

w kuluarach jest pan prezydent Piotr Kryszewski albo ktoś z władz Gdańska, proszę 

państwa, tydzień temu w na Gdańskich Stogach doszło do tragicznego incydentu taki 

słynny kiosk z wieloma artykułami przy ulicy Zimnej. Tam doszło do z tego, co ja wiem, 

rozszczelnienia butli gazowej i 2 panów, którzy od lat prowadzili tam działalność no 

straciło dużą część swojego po prostu dobytku można powiedzieć, punkt ten na 

Stogach jest dobrze znany mieszkańcom nie tylko Stogów, ale i wielu części Gdańska. 

Chciałem korzystając z tej okazji tak podpytać i odpowiedź może być też, jak to się 

mówi, mniej formalna w kuluarach, ale czy jest jakaś możliwość pomocy panom, którzy 

prowadzili z tego co kojarzę w miejskim obiekcie ową działalność sprzedaż różnych 

artykułów kiosk przy ulicy Zimnej. Myślę, że warto byłoby zwłaszcza przed świętami 

tutaj swoją jakąś cegiełkę dołożyć, jakby ktoś z państwa radnych czy z obecnych tutaj 

chciał też dołączyć no to wiem, że bliskie otoczenie jednego z poszkodowanych 

utworzyło taką zbiórkę na zrzutka.pl. Myślę, że na jak kto będzie chciał to chętnie 

informacji udzielę zbiórka na odbudowę kiosku zachęcam do pokazania w taki sposób 

obok ładnych słów i życzeń wsparcia dla poszkodowanych. Dziękuję bardzo. 

PIOTR KRYSZEWSKI- Z-ca Prezydenta ds. usług komunalnych 

Panie radne, myślę, że możemy wtedy się spotkać z przedsiębiorcą i z dyrektorem 

Gdańskich Nieruchomości, żeby zobaczyć, jakie są możliwości wtedy pomocy. 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Ja postanowiłem dzisiaj podzielić się z państwem akurat kilka lat temu 

przetłumaczyłem wiersz o wartości czasu przemijania. I tak dzisiejsza ciężka dyskusja  

przekonała mnie, myślę, że jest to taki nie wiem, może krzyk z mojej strony, czy 

manifest ja się często wracając do tego wiersza, przeglądam w nim jak w lustrze,  



a dzisiaj się po prostu z wami podzielę.  W oryginale to jest wiersz Mario Andreade 

Brazylijskiego Modernisty, który tworzył w czasach Drugiej Rzeczypospolitej, ale ta 

jego twórczość mnie uderzyła i tak już zostało.  Tytuł w oryginale jest o  wartości czasu 

przemijania, ale i dla mnie brzmi ten tytuł, moja dusza się śpieszy. Policzyłem swoje 

lata i odkryłem, że zostało mi mniej lat życia. W porównaniu do czasu, który żyję do tej 

pory, mam więcej przeszłości niż przyszłości. Czuję się jak dziecko, które dostało 

pudełko słodyczy. Jest przyjemnością, ale kiedy zdało sobie sprawę, że zostało ich 

kilka, naprawdę zaczęło się nimi cieszyć. Nie mam czasu na niekończące się 

konferencje na temat statutów,  procedur i wewnętrznych zasad, wiedząc, że nie 

prowadzą do celu. Nie mam też czasu, by znosić ludzi, którzy mimo wieku, nie dorośli. 

Nie mam czasu zmagać się z przeciętnością, nie chce bywać na zebraniach, na 

których pompujemy swoje ego. Nie chce tolerować obłudników i oportunistów, nie chce 

znosić zazdrosnych dyskredytujących zdolnych, zawłaszczających ich miejsca, talenty 

i osiągnięcia. Nie chce być świadkiem walki wśród ludzi ambitnych. Nie chcę takich, 

którzy nie zbierają się o treść, lecz tylko o nagłówki same tytuły. Moja dusza się 

śpieszy, więc mój czas jest zbyt cenny, żeby omawiać tylko tytuły. Chcę żyć wśród ludzi 

takich bardzo ludzkich ludzi, którzy potrafią się śmiać ze swoich błędów, którzy nie są 

nadęci z powodu swoich sukcesów, którzy nie uważają się za elity, zanim naprawdę 

się nimi stali, którzy nie uciekają od swoich obowiązków, którzy bronią ludzkiej 

godności, którzy chcą być po stronie sprawiedliwości i prawdy, to sprawia, że warto 

żyć. Warto otaczać się ludźmi, którzy nie ranią innym serc ludźmi, którzy przez ciężkie 

ciosy nauczyli się zrastać. Tak. Moja dusza się śpieszy żyć z intensywnością, jaką 

może dać tylko dojrzałość. Nie zamierzam marnować żadnej słodyczy, która mi 

pozostała. Jestem pewny, że będzie bardziej słodka niż te, które jadłem do tej pory. 

Chcę tego, ponieważ moja duża się śpieszy, bo już niewiele zostało w pudełku. 

Dziękuję. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

To nas pan radny teraz w bardzo nostalgiczny nastrój nad przemijaniem wprowadził. 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR- Przewodniczący Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Chciałem powiedzieć, że mam takie przemyślenie kilka tygodni, bardzo krótko Piotrze, 

bardzo krótko, wybacz, ale to jest akurat. Myślę, że dobry moment po tym wierszu- 

kilka tygodni temu mieszkańcy poprosili mnie, żeby nawiązać pewną współpracę 

pomiędzy potencjalnie szukającymi pracy a Gdańskim Urzędem Pracy i najpierw 

zapytałem wiceprezydent Piotra Borawskiego, co radzi w tej sytuacji. Skontaktowałem 

się z dyrektorem Gdańskiego Urzędu Pracy, który wskazał mi na bardzo ciekawe 

narzędzie w postaci wyszukiwarki na stronie Gdańskiego Urzędu Pracy i chciałem 

pochwalić pana dyrektora jest Gdańskiego Urząd Pracy -jest świetnie zorganizowany 

i w zasadzie to w kilkanaście minut znaleźliśmy rozwiązanie tego problemu, z którym 

zwrócili się do mnie mieszkańcy. Piotrze przepraszam, że tak wyszło, że kliknąłem 

przez przypadek AD Vocem zamiast zwykłego zgłoszenia i już się oddaje głos, 

dziękuję. 

 

 



PIOTR DZIK – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska  

Chciałem powiedzieć kolegom i koleżanką pani Przewodnicząca dostała zaproszenie 

od izb restauratorów 24 o godzinie 12 w Zbrojowni odbędzie się po raz trzydziesty 

trzeci wigilia dla potrzebujących. Jeśli ktoś z kolegów i koleżanek chciałby złożyć 

życzenia tym osobom bardzo zapraszam. Dziękuję. 

ANDRZEJ SKIBA - Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Krótko na koniec myślę, że dobrym akcentem będzie i uczciwym podziękować 

naszemu koledze radnemu Piotrowi Dzikowi, który od lat jest w te wigilię jest 

zaangażowany, więc wszystkiego dobrego Piotr, dziękuję i Wesołych Świąt. 

 

PUNKT 9 

ZAKOŃCZENIE OBRAD 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Dziękuję bardzo wszystkim państwu. Jeszcze raz życzę spokojnych, rodzinnych, 

dobrych świąt i tutaj w Radzie Miasta to pewnie do zobaczenia. Dopiero w nowym roku 

wszystkiego dobrego zamykam obrady sesji. 

 

 

Obrady zakończono o godzinie 17:40 

    

Przewodnicząca 

Rady Miasta Gdańska 

 

Agnieszka Owczarczak 

 

 

 

Protokół sporządziła 

na podstawie zapisu w formie cyfrowej 

 

Inspektor BRMG 

Anna Staniszewska  

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


